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معاون دادستان عمومی و انقلاب قم :

 اجازه افزایش خودسرانه 
قیمت ها را نمی دهیم 
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معاون دادستان عمومی و انقلاب قم بابیان اینکه اجازه 
افزایش خودسرانه قیمت ها را نمی دهیم گفت: به هیچ وجه 
چشم خود را بر روی گرانفروشی و اخلال در بازار نمی بندیم. 

روح الله مسلم خانی در ششمین جلسه کارگروه تنظیم بازار 

و کمسیون هماهنگی امور تعزیرات استان قم اظهار داشت: 
افزایش قیمت براساس مصوبات تعیین می شود و هرگونه 

افزایش خودسرانه، غیرقانونی است و با آن برخورد می شود.
معاون دادستان عمومی و انقلاب قم افزود: به هیچ وجه

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد: نگران مسافرت 
ها به قم هستیم و این مسافرت ها موجب می شود تا افرادی 
که ناقل بیماری کرونا هستند بار دیگر این ویروس را در سطح 

روز  یکشنبه  روز  قدیر  محمدرضا  دهند.   گسترش  شهر 
یکشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، کنترل و مبارزه با کرونا 

ویروس این دانشگاه اظهار داشت: موضوع کرونا هنوز جدی

1

عکس:حمید ملک پور

تشکیل  ۱۴۷۹ پرونده برای متخلفان اقتصادی و اخلال گران بازار

خداحافظ پدرسالار

سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( و قیام خونین 15 خرداد را تسلیت می گوییم

استاندار قم گفت: ستاد بحران در استان با استفاده 
از ظرفیت های محلی و دستگاه های اجرایی برای 

جلوگیری از آتش سوزی در مراتع تشکیل شد. 
بررسی  جلسه  در  دیروز  ظهر  سرمست  بهرام 
مشکلات عشایر و روستاهای استان قم در سالن 
جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به اهمیت 
بالایی  تولید  سرانه  از  عشایر  کرد:  اظهار  عشایر 
تولید در کنار  و در سال جهش  برخوردار هستند 
بخش های دیگر اقتصادی همچون صنعت، خدمات 
و کشاورزی، باید بخش مغفول مانده عشایر را مورد 

توجه قرار بدهیم.
از مهم  و آب شرب  راه دسترسی  ادامه داد:  وی 
از  برخی  و  است  عشایر  برای  نیازمندی ها  ترین 

روستاهای در استان قم، محل اسکان موقت عشایر 
هستند، باید با اعتبار سازمان عشایری و نیز اعتبارات 
نیاز  مورد  شرب  آب  استان  اجرایی  دستگاه های 

عشایر استان را تامین کنیم.
باید حمایت لازم از عشایر قم در سطح ملی 

صورت بگیرد
استاندار قم افزود: در سال های 1398 و 1399 
شاهد بارندگی های خوبی در استان بودیم و از نظر 
مراتع، علوفه و بخش کشاورزی رونق خوبی را در 
استان قم داشتیم، باید مراقبت کنیم که از وقوع 
آتش سوزی ها در مراتع جلوگیری کنیم و در این راستا 
از ظرفیت های  استفاده  با  استان  در  بحران  ستاد 
محلی و دستگاه های اجرایی برای جلوگیری از آتش 

سوزی در مراتع تشکیل شد.
استان  زمان حضور عشایر  به  اشاره  با  سرمست 
قم اظهار کرد: عشایر استان پنج ماه در قم حضور 
دارند، سرشماری گذشته در پاییز صورت گرفت که 
بسیاری از عشایر استان در قم حضور داشتند و به 
از عشایر قم  آمار سرشماری گذشته  همین دلیل 

دقیق نیست.
وی ادامه داد: مصرف آب دام از انسان بالاتر است 
و به همین دلیل باید برای تامین منابع آب پایدار برای 

عشایر قم تلاش کنیم.
استاندار قم خاطرنشان کرد: سالیان سال بود که از 
عشایر استان حمایت نمی شد و باید اکنون حمایت 

لازم از عشایر قم در سطح ملی صورت بگیرد.

استاندار قم  خبرداد:

تشکیل ستاد بحران برای جلوگیری از آتش سوزی در مراتع

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث باغچه های طولی 
در معابر اصلی شهر قم با اعتبار 30 میلیارد تومانی خبر داد. پیام جوادیان با اشاره 
به نهضت سبز درختکاری حاشیه معابر، اظهار کرد: از سال ۹۵ این نهضت آغاز 
شده و تا پایان سال ۹۸ بیش از 3۵0  هزار مترطول با اعتباری بیش از30 میلیارد 
تومان درختکاری حاشیه معابر داشته ایم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم گفت: اجرای این پروژه با لحاظ کلیه مسائل ایمنی و شهری صورت 

گرفته و در حاشیه معابر، رفیوژها و لچکی خیابان ها کاشت صورت گرفته است.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: عوارض ساختمانی حدود 20 
درصد طی ۵ سال اخیر افزایش داشته که بسیار به نسبت افزایش قیمت ملک و 
مصالح ناچیز خواهد بود. غلامرضا جانقربان با اشاره به اظهارنظرهای مختلفی که 
در خصوص عوارض ساختمانی صورت می گیرد، اظهار کرد: طی سال های اخیر 
افزایش چشم گیری در نرخ مصالح ساختمانی صورت گرفته و به تبع آن قیمت 
ملک نیز افزایش قابل توجهی یافته است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری 

قم اضافه کرد: با این وجود عوارض ساختمانی حدود 20 درصد طی ۵ سال اخیر

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

احداث ۳۵۰ کیلومتر باغچه طولی در معابر شهر قم
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  مطرح کرد:

افزایش ۲۰ درصدی عوارض ساختمانی طی ۵ سال
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مخالفت رییسی با حضور در انتخابات 14۰۰

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: سه هزار 
منطقه  فرسوده  بافت  از  هکتار  در ۶0  مسکونی  واحد  و ۵00 
خاکفرج قم احداث خواهد شد. داریوش بلدی روز یکشنبه در 
جمع خبرنگاران، افزود: در ادامه طرح اقدام ملی مسکن،  علاوه 
بر ساخت واحدهای جدید در شهرک پردیسان قم، در قالب همین 
مسکونی  واحدهای  هم  شهر  فرسوده  بافت  در  می توان  طرح 
ساخت. وی اضافه کرد: تفاهم نامه ای برای مشارکت دستگاه های 
ذیربط در ساخت واحدهای مسکونی در بافت فرسوده آماده  شده

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: تقاطع غیرهمسطح 
اعظم)ص( در حال حاضر ۵2  پیامبر  بلوار  با  محور فردوسی 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد. عباس حلوایی زاده با اشاره به 
اهمیت محور فردوسی در تشکیل رینگ میانی ترافیکی شهر، 
پخش  و  کننده  جمع  یک  می تواند  رینگ  این  داشت:  اظهار 
کننده عمده ترافیک در سطح شهر باشد. زمانی هم کارایی 
دارد که تکمیل شده و نقاط انفصالی جبران شود. معاون فنی و 
عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه تکمیل این رینگ مراحل

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم:

۳۵۰۰ واحد مسکونی در بافت 
فرسوده قم بازسازی می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اعلام کرد:

پیشرفت 52درصدی تقاطع 
فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص(
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خداحافظ پدرسالار 
کشاورز«  »محمدعلی  استاد 
و  تئاتر  سینما،  مطرح  هنرمند 
تلویزیون روز یکشنبه، ۲۵ خردادو در 
سن نودسالگی بعد از تحمل دوره ای 

بیماری درگذشت. 
از چند  محمدعلی کشاورز یکی 
بازیگر مطرح و نسل اول تئاتر ایران 
و فعال در حوزه های دیگر نمایشی 
در ۲۶  تلویزیون  و  از جمله سینما 
فروردین ۱۳۰۹ در اصفهان متولد 
شد. این هنرمند که دارای نشان درجه یک فرهنگ و هنر بود، در سینما، تئاتر و تلویزیون 
بازیگری، همراهِ علی  بارها در نقش ها و ژانرهای گوناگون حضور داشته است.او در 
نصیریان، زنده یاد جمشید مشایخی، زنده یاد داود رشیدی و زنده یاد عزت الله انتظامی 
پنج بازیگر مرد ماندگار تاریخ تئاتر و سینما و تلویزیون ایران به شمار می آیند.از آثار ماندگار 
استاد کشاورز، به مجموعه های تلویزیونی دایی جان ناپلئون، آتش بدون دود، هزاردستان 
)در نقش شعبان استخوانی(، سربداران )در نقش خواجه قشیری(، افسانه سلطان و 
شبان )در نقش خوابگزار اعظم(، پدرسالار و گرگ ها می توان اشاره کرد.این هنرمند 
ایفاگر نقش های ماندگاری در تاریخ سینما بوده است که از جمله آنها فیلم های »خشت 
و آینه«، »آقای هالو«، »رگبار«، »صادق کرده«، »شطرنج باد«، »کمال الملک«، »مردی که 
موش شد«، »کفش های میرزا نوروز«، »مادر«، »پول خارجی«، »دلشدگان«، »روز واقعه«، 

»ناصرالدین شاه اکتورسینما«، »خسوف«، »زیردرختان زیتون«، »غزال« بوده است.
مرحوم استاد کشاورز برای بازی در فیلم مادر ساختهٔ علی حاتمی، نامزد دریافت 
سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد شد استاد کشاورز اوایل خرداد جاری به 
دلیل عارضه کلیوی و بالا رفتن سطح کراتین خون در بیمارستان بستری شد و بلافاصله 
مراحل درمانی خود را زیر نظر تیم پزشکی آغاز کرد. پس از آن وی به دلیل عفونت ریه در 
بخش مراقبت های ویژه بستری شد.برخی از مدیران و هنرمندان در پیام هایی جداگانه 
درگذشت محمدعلی کشاورز، بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون را تسلیت گفتند. 

روزنامه ایمان نیز این ضایعه را به خانواده کشاورز و جامعه هنری ایران تسلیت می گوید.
امین تارخ: درگذشت محمدعلی کشاورز غمی بزرگ است

 امین تارخ بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون ایران که با زنده یاد محمدعلی کشاورز در 
آثار متعددی همکاری داشته، درباره درگذشت این بازیگر بزرگ سینما، تئاتر و تلویزیون 
ایران گفت: فقدان آقای محمدعلی کشاورز غم بزرگی است و درگذشت ایشان را به همه 
ملت ایران تسلیت می گویم.وی افزود: درگذشت ایشان لطمه بسیار سنگینی برای همه 
دوستان، همکاران و علاقه مندان شان است.تارخ با بیان اینکه هر وقت دلتنگ این بزرگان 
می شویم می توانیم از طریق فیلم ها و سریال هایی که از خود به جای گذاشتند با آن ها 
ملاقات کنیم، یادآور شد: اهل هنر خاصه بازیگران، تصویرشان تا ابد از طریق فیلم ها 
و سریال هایی که در آنها نقش آفرینی کردند و حتی برای قرون متمادی در موزه ها نیز 

نگهداری می شود و خواهد شد، همیشه زنده هستند.
سیاوش طهمورث با مهر مطرح کرد؛

 محمدعلی کشاورز بازیگر بزرگ و بی حاشیه بود
زنده یاد  با  همکاری  سابقه  که  تلویزیون  و  تئاتر  سینما،  بازیگر  طهمورث  سیاوش   
محمدعلی کشاورز را داشته درباره شخصیت و تأثیرگذاری این هنرمند فقید گفت: 
محمدعلی کشاورز مرد و بازیگری بزرگ اما بی حاشیه بود، کاری به کار دیگران نداشت و 

به کار و زندگی خود مشغول بود.
 محمدعلی کشاورز از پیشکسوتان ما بود. وی تأکید کرد: بیش از نیمی از کارهایی که 
محمدعلی کشاورز انجام داد بسیار عالی بودند و در عرصه فرهنگ و هنر ایران ماندگار 
با  »گرگ ها«  و  شبان«  و  »سلطان  مجموعه های  در  اینکه  بیان  با  هستند.طهمورث 
محمدعلی کشاورز همکاری داشتم، تصریح کرد: امیدوارم ما کمتر گرفتار این مصیبت 

بشویم که دیگران از کنارمان بروند و از دستشان بدهیم.
ایرج راد: محمد علی کشاورز، جایگزینی ندارد

ایرج راد با ابراز تاسف فراوان از درگذشت محمد علی کشاورز، او را هنرمندی صادق و 
بی حاشیه دانست که تا سال های سال جایگزینی نمی توان برایش یافت. 

این هنرمند در گفت وگویی ادامه داد: باعث تاسف است که بزرگان و عزیزان فرهنگ 
و هنر کشورمان را یک به یک از دست می دهیم؛ کسانی که در عرصه های تئاتر، سینما 
و تلویزیون خدمات فراوان ارایه کردند و اثرات ارزشمند بر جای گذاشتند، کسانی که به 

سختی می توان جایگزینی برای آنان پیدا کرد.

پسا کرونا؛چگونه زندگی ما 
تغییر خواهد کرد؟

مطالعات نشان داده بیماری های مسری در هر دهه ای از 
زمان که شیوع پیدا کردند بعد از مدتی درزمینهٔ علوم پزشکی 
و زیست شناسی، تغییراتی رخ می دهد که می تواند ثمراتی 

برای ارتقاء زندگی و تمدن بشر داشته باشند. در دوره عبور از  اپیدمی کرونا  افراد می توانند با 
کنترل مشکلات فردی و وضعیت های اخلاقی و سبک مهارت های اجتماعی و ارتباطی و با 
به کارگیری توانمندی های خویش و استفاده از زیرساخت های موجود با تغییر در سبک زندگی 
فعلی عادت ها و عقاید خود را تغییر دهد و با فراگیری فعالیت و آموزه های جدید و لذت بخش 
باعث ارتقاء و پیشرفت درزمینهٔ کاریابی شغلی، بهبود روابط خانوادگی و سلامت فردی و 
اجتماعی شود. اگرچه دوران پسا کرونا باعث ایجاد آسیب های روانی، اجتماعی و اقتصادی 
از قبیل، جرم، فقر و بیکاری وآثاردیگری برجای گذاشته است، اما می تواند ما را دررسیدن به 
آگاهی و اهداف بلندمدت و رسیدن به مرز تعادل کمک کند تا  بتوانیم با عبور از این بحران ها 
و نگرانی ها، زندگی باثبات تر و مسالمت آمیزی در کنار اعضای خانواده و افراد جامعه داشته 
به  میکروب  انتقال  بدون  به کسی،  برای خوش آمد گویی  راه  آسان ترین  احتمالًا  باشیم.  
او نگاه کردن و لبخند زدن و سلام گفتن است. به منظور کاهش خطر ابتلا به ویروس کرونا 
شیوه احوالپرسی و ادای احترام به یکدیگر در سراسر جهان در حال تغییراست. به عنوان مثال 
درگذشته افراد برای ادای احترام ونشان دادن حسن نیت به یکدیگر در هنگام روبه رو شدن 
باهم دست می داند و همدیگر رادرآغوش می کشیدن و روبوسی انجام می شد. اما با شیوع این 
ویروس دست دادن به تدریج از سنت ادای احترام و احوالپرسی خارج شد و برای جلوگیری از 
ابتلا به این ویروس افراد راه های دیگری را انتخاب می کنند؛ مثلًا از راه دور برای همدیگر دست 
تکان می دهند. در آغوش کشیدن و یا بغل کردن راه دیگری است که باعث انتقال میکروب و 
شیوع ویروس کرونا می شود درصورتی که تحقیقات نشان می دهد که در آغوش کشیدن باعث 
تقویت سیستم ایمنی بدن می شود اما به دلیل اینکه باعث انتقال میکروب و شیوع ویروس 

می شود این رسوم و آیین تغییریافته است.
زندگی پسا کرونا وجهش تولید

امروزه در کنار سلامت مردم که اصل اول برای جامعه ماست با توجه به مشکلات به وجود 
آمده تولید هم به عنوان یک اصل مطرح است. نمی توانیم در کشور تولید را تعطیل کنیم، 
نمی توانیم در کشور تولید و توزیع مواد غذایی و بهداشتی یا مغازه و فروشگاه ها را تعطیل کنیم. 
نمی شود نیازمندی های عمومی مردم، ازجمله آب، برق، گاز و حمل ونقل را تعطیل کنیم. 
مدیریت جامعه براین مبناست که سلامت-تولید-امنیت جامعه برای ما اصل است. دوران پسا 
کرونا یا دوران زندگی با کرونا دورانی است که باید باعقل گرایی بیشتر زندگی کنیم ویاد بگیریم 
در این دوران تغییراتی را درروش زندگی و کاری به وجود آوریم وباید به سمتی حرکت کنیم که 
در حوزه آموزش و پژوهش و درمان، مدیریت زندگی با کرونا را یاد بگیریم و تمرین کنیم. زندگی 
ما پس از بحران کرونا چه تغییراتی می کند.تغییر سبک ارتباطات، فرهنگ و اقتصاد از مهم ترین 
آثار و نتایج دوران گذر ازبحران کرونا محسوب می شود، گرچه برخی از آسیب های روانی 
همچون وسواس و اضطراب نیز در جهان پسا کرونا بروز می یابد. به دلیل اینکه در دوران کرونا 
سبک زندگی خاصی را تجربه کردیم، ازنظر بهداشتی و تکنولوژی با یکسری آموزش های جدید 
آشنا شدیم و امکاناتی در اختیارمان قرار گرفت. به طور مشخص سه دستاورد مهم در دوران 
پسا کرونایی وجود دارد: اول آنکه اقدامات بهداشتی ادامه می یابد و استفاده از تکنولوژی های 
جدید که موجب کاهش تردد و آلودگی ها می شود. و در حال حاضر همایش ها، سخنرانی ها 
کارگاه ها و جلسات به صورت آنلاین برگزار می شود. در دوران پسا کرونا اقتصاد، فرهنگ و 
ارتباطات متحول می شود و شباهتی به دوران قبل کرونا ندارد.در دوران پسا کرونا زندگی مردم 

هوشمند خواهد بود و باید زندگی مردم مبتنی بر خود مراقبتی و دیگر مراقبتی باشد.
تغییر فرهنگ زندگی فردی و اجتماعی مردم درپساکرونا

است.  رسیده  ما  به  پشتیبان  از  که  می شود  گفته  سنن  و  آداب  از  مجموعه ای  به  فرهنگ 
به عنوان مثال موسیقی و نوع لباس پوشیدن، میراث معنوی محسوب می شود و به سرعت تغییر 
نمی کند، بلکه تغییرات فرهنگ به مرورزمان اتفاق می افتد. کرونا اثرات زیادی به فرهنگ مادی 
داشته، به عنوان مثال شیوع این ویروس بر روند غذایی ماتاثیرگذار بوده به طوری که ما در مصرف 
مواد غذایی محدودیت هایی را درنظر گرفتیم و از موادغذایی که احتمال آلوده به ویروس بودن دارند 
استفاده نمی کنیم، و در خرید مایحتاج زندگی مثل خوراک و پوشاک صرفه جویی دیده می شود. 
کرونا تأثیرات مثبت و منفی بسیاری بر زندگی مردم و روابط خانوادگی ازجمله تأثیر مثبت آن، 
ارتباط بیشتر اعضای خانواده باهم و روابط خانوادگی که این ارتباط بیشتر باعث تعامل بهتر شده 
است.  استفاده ازتکنولوژی های ارتباطی برای پر کردن فاصله اجتماعی هم زمان با شیوع کرونا از 
شاخص ترین ویژگی های فرهنگی سبک زندگی پساکرونایی است. آنچه این روزها می گذرد نشان 
از تسلیم بشر دربرابرسبک زندگی جدیدی است که نماد آن قرنطینگی است.خو گرفتن به این 
نوع زندگی می تواند یکی از تعیین کننده ترین مشخصه فرهنگی سبک زندگی پساکرونایی باشد. 
توانمندسازی جامعه در راستای بهبود و افزایش کیفیت زندگی در دوران قرنطینه از بعد فرهنگی آن 
شامل فراهم کردن زیرساخت های زندگی پرسرعت آنلاین است. با توجه به آیه قرآنی الشرح آیه ۶ إِنَّ 
مَعَ العُسرِ یسرًا﴿۶﴾ مسلّماً با )هر( سختی آسانی است، بعد از هر سختی آسانی است. این دوران مثل 

بیماری های مسری درگذشته ثابت نمی ماند وزندگی مردم به روال عادی بازمی گردد.

مرتضی بخشی*

 رئیس سازمان عشایر ایران با بیان اینکه عشایر سهم بالایی در تأمین و تولید غذای 
کشور دارند، گفت: اجرای پروژه تأمین آب ۱۲ روستای قم باید با مشارکت همه 

دستگاه های پیگیری شود.
کرمعلی قندالی ظهر یکشنبه در جلسه بررسی مشکلات عشایر و روستاهای استان 
قم که در سالن امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، گفت: از نزدیک در جریان 
مشکلات مناطق عشایری قم قرار گرفتم و با توجه به نقش سازنده عشایر در تأمین 
امنیت غذایی کشور طبق ظرفیت و منابع مالی این سازمان در این پروژه سهیم 
خواهیم شد. وی به پروژه آبرسانی به روستاهای مسیر قم تهران با اعتبار ۶۰ میلیارد 
تومان اشاره کرد و اظهار داشت: فاز نخست این پروژه باید در اولویت قرار گیرد و برای 

فاز دوم هم در زمان مشخص دیگری پیگیری و منابع مالی آن تأمین شود.
رئیس سازمان عشایر ایران با تأکید بر اینکه باید همه دستگاه های اجرایی و معاونت 
توسعه روستایی در این پروژه سهیم باشند، افزود: با توجه به اینکه ۱۲ کیلومتر از این 
پروژه تا شهرک شکوهیه است و بخشی از آب این شهرک با این پروژه تأمین خواهد شد 

باید این شهرک هم سهمیه خود را در این زمینه برای مشارکت مدنظر داشته باشد.
قندالی افزود: با توجه به تغییرات بودجه کشور و محدودیت های مالی دولت دغدغه 
اتمام پروژه های نیمه تمام را دارد لذا دولت با محدودیت کامل منابع مالی روبرو است. 

طرح آبرسانی به ۱۲ روستا۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد
مدیر عامل شرکت آبفای روستایی قم نیز در این جلسه با ارائه گزارشی از اجرای طرح 
آبرسانی به ۱۲ روستای محروم مسیر جاده قم - تهران گفت: برآورد اولیه اعتبار این 
طرح ۴۷۰ میلیارد بوده ولی اکنون به دلیل تاخیر در اجرای آن به ۶۲۰ میلیارد ریال 
افزایش پیدا کرده که از این مبلغ ۱۱۰ میلیارد ریال هزینه شده و ۲۰ میلیارد نیز مربوط 
به پایگاه هوایی قیام است و در مجموع برای نهایی کردن این طرح و تامین آب شرب 

سالم بهداشتی برای عشایر به ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار احتیاج است.
محمد احمدی جبلی گفت: این طرح آبرسانی ۱۲ روستای محروم قم که در مسیر 
جاده قم - تهران هستند و همچنین شرکت های صنعتی از جمله الغدیر و پایگاه 

هوایی قیام را در بر می گیرد.

رئیس سازمان امور عشایر ایران:
پروژه آبرسانی به 1۲ روستای قم باید در اولویت باشد

مدیرکل منابع طبیعی استان قم گفت: سال گذشته 2 
هزار و 600 هکتار نهال کاری در قم صورت گرفت که به 
عنوان یک رکورد در تاریخ این استان به ثبت رسیده است.  
سید محمد تقی سجادی ظهر دیروز در حاشیه بازدید 
اصحاب رسانه از مراتع بیابانی استان قم، با تاکید بر اینکه 
بخش قابل توجهی از کشور ما را بیابان ها فرا گرفته است، 
اظهار کرد: استان قم یک میلیون و 123 هزار هکتار 
مساحت دارد که بیش از 950 هزار هکتار از این مساحت 
به عنوان انفال و عرصه های ملی سند دارد؛ 105 هزار 
هکتار در اختیار اشخاص است، 12 هزار هکتار به شهر 
قم و نزدیک به 40 هزار هکتار نیز به عرصه های ملی جوار 
قم اختصاص دارد که بیشتر نگاه توسعه ای نسبت به این 
عرصه ها وجود دارد. وی با تاکید براینکه 176 هزار هکتار 
از عرصه های ملی استان را از عرصه های بیابانی تشکیل 
می دهند، عنوان کرد: 400 هزار هکتار از مراتع استان 
قم مستعد فرسایش و بیابانی شدن است که 105 هزار 
هکتار آن به کانون تولید گرد و غبار تبدیل شده است. 
سجادی با بیان اینکه روزهای گرد و غباری قم طی 10 

سال اخیر تا به امروز از 10 روز در سال به بیش از 100 
روز رسیده است، عنوان کرد: فعالیت هایی که اکنون 
در حوزه ریزگردها درحال انجام است نسبت به میزان 
تخریب ها قابل مقایسه نیست به همین علت نیازمند یک 
رویکرد عمومی و مشارکتی میان دولت و مردم هستیم تا 
بتوانیم یک اثربخشی نسبی را شاهد باشیم و معنای این 
کلام، این نیست که باید 105 هزار هکتار را درخت کاری 

و نهال کاری کنیم چراکه این موضوع شدنی نیست.
 مدیرکل منابع طبیعی استان قم اضافه کرد: ما باید 
کانون هایی که در شرایط بحران هستند را به صورت ویژه 
پوشش قرار دهیم که این عرصه ها به نزدیک به 10 هزار 
هکتار می رسد و دیگر مناطق را نیز با مدیریت چرا و دیگر 

اقدامات می توانیم مدیریت کنیم.
 وی با اشاره به اینکه اکنون توسعه بیابان در منطقه 
جنوب شرق قم به خوبی قابل مشاهده است، تصریح 
کرد: افزایش پوشش گیاهی در این منطقه با توجه به 
چرای دام نیازمند نگاه متفاوتی است که در این راستا در 
این منطقه تلاش کرده ایم تا از ظرفیت اماکن تاسیساتی 

استفاده کنیم. سجادی از اجرای 12 هزار و 600 هکتار 
نهال کاری در قم یاد کرد و گفت: نهال کاری در مساحتی 
بیش از دو هزار و 600 هکتار طی سال گذشته یک برند 
و عملکرد بی نظیر است که در تاریخ این استان به ثبت 
رسیده چراکه پیش از این آمار کاشت نهال بسیار پایین تر 
بوده است. وی افزود: 29 هزار هکتار از کانون های تولید 
ریزگرد استان قم به منطقه کوه نمک، 27 هزار هکتار 
به حسین آباد میش مست، بیش از 40 هزار هکتار به 
دشت مسیله و بخش باقیمانده این کانون های به مناطق 
منابع  مدیرکل  دارد.   اختصاص  قم  اطراف  مختلف 
طبیعی استان قم با بیان اینکه ما برای احقاق حق آبه 
زیست محیطی استفاده قم تلاش کرده ایم، گفت: سال 
گذشته وزارت نیرو یک رهاسازی آب طی 45 روز داشت 
و آب در رودخانه قمرود وجود داشت اما واقعیت این است 
تاثیرگذاری  به مرحله  باید  که حق آبه زیست محیطی 
مورد نظر برسد، این حق آبه بابد به دشت و بیابان برسد 
و پوشش گیاهی را تقویت کند نه اینکه برای مصارف 

غیرمحیط زیستی استفاده شود.

مدیرکل منابع طبیعی استان قم  اعلام کرد

اجرای بیش از ۲ هزار هکتار نهالکاری در قم 
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رییس جمهوری اولویت نخست دولت در کنترل 
و  معیشت  از  مراقبت  را  کرونا  اقتصادی  عوارض 
اقتصاد خانوار به ویژه اقشار کم برخوردار عنوان کرد 
و گفت: نظارت و مراقبت دقیق و واکنش به هنگام 
در مقابل افزایش قیمت ها از وظایف خطیر همه 
فروشندگان  و  اصناف  تولیدکنندگان،  مسئولان، 
است و کوتاهی و اهمال در این خصوص به هیچ 

وجه پذیرفته نیست. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
یکشنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
مشارکت و همکاری مردم را موثرترین کمک و عامل 
در مسیر مقابله با تنگناها و تکانه های اقتصادی در 
همه شرایط خواند و گفت: در این روزها که ایران 
نیز مانند همه کشورهای دیگر جهان درگیر عوارض 
اقتصادی ناشی از همه گیری کرونا است، معضلات 
پیش رو با مشارکت جدی مردم قابل حل خواهد 

بود.
ایران  شریف  مردم  افزود:  جمهوری  رییس 
می دانند، در حالی درگیر عوارض اقتصادی کرونا 
شده ایم که کشورمان تحت سخت ترین و غیرانسانی 
ترین تحریم ها است. خوشبختانه دولت از همان 
ابتدای بروز این بیماری برای رفع عوارض اقتصادی 
کرونا با دقت برنامه ریزی کرده و با طراحی سیاست 
های خاص، تلاش کرده است با اتکا به مردم و با 
قدرت در برابر این وضعیت دشوار تاب آوری داشته 

باشد.
متخصصان  چه  اگر  داشت:  اظهار  روحانی 
اقتصادی معتقدند عوارض اقتصادی کرونا ماندگارتر 
و آسیب زننده تر از خود کرونا است، اما دولت تلاش 
کرده با تمهیدات خاص مانع از وارد شدن عوارض 
و آسیب های جدی به مردم و اقتصاد کشور از این 

ناحیه شود.
رییس جمهوری اولویت نخست در کنترل عوارض 
و  معیشت  وضعیت  از  مراقبت  را  کرونا  اقتصادی 
و کم  بگیر  اقشار حقوق  ویژه  به  اقتصاد خانوارها 
برخوردار عنوان و تصریح کرد: کنترل قیمت ها و 
اصلی  اولویت  مردم  زندگی  ضروری  اقلام  تامین 
برنامه های اقتصادی دولت بوده و خوشبختانه مردم 
عزیز کشورمان شاهد بوده اند در تامین اقلام مورد 

نیازشان کمترین مشکل را داشته ایم.
روحانی مرحله بعدی اقدامات را کنترل قیمت ها 
دانست و با بیان اینکه کنترل بازار صرفا با دستور، 
بخشنامه و ابلاغ های اداری ممکن نیست، افزود: 
باید  اقتصادی  وزارتخانه های  و  دستگاه ها  تمام 
در شرایط اقتصادی خاص این روزها با مراقبت و 
داشته  حضور  مردم  کنار  در  بیشتری  حساسیت 

باشند و بر بازار نظارت کنند.
وی تصریح کرد: نظارت و مراقبت دقیق و واکنش 
به هنگام در مقابل افزایش قیمت ها از وظایف خطیر 
همه مسئولان، تولیدکنندگان، اصناف و فروشندگان 
است و کوتاهی و اهمال در این خصوص به هیچ 

وجه پذیرفته نیست.
روحانی با تاکید بر اینکه به هیچ وجه نباید اجازه 
زندگی  شرایط  این  جدیدی  منفی  روانی  بار  داد 
و معیشت مردم را تحت الشعاع قرار دهد، اظهار 
داشت:  انتظار این است که با کوچک ترین افزایش 
قیمتی یا ابهام در کنترل قیمت ها مسئولان مرتبط 
فعالان  همکاری  با  و  شده  حاضر  مردم  میان  در 
به  نسبت  سرعت  به  اصناف  و  تولیدکنندگان  و 

ساماندهی مشکلات اقدام کنند.
رییس جمهوری گرانی ها در حوزه خرید و اجاره 
مسکن و برخی لوازم خانگی در روزهای اخیر را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: با سیاست هایی که وزارت 
راه و شهرسازی و وزارت صمت به ستاد اقتصادی 
دولت پیشنهاد کرده است، ضمن تامین تقاضای 
بازار و ساخت مسکن مورد تقاضا، نسبت به مدیریت 
قیمت و ورود نقدینگی به این حوزه نیز تلاش خواهد 
شد. از جمله این برنامه ها تامین تقاضا با ایجاد چشم 
انداز مثبت در ایجاد رونق و عرضه مسکن کوچک 
و متوسط است که به سهولت قابل دسترسی برای 

اقشار کم برخوردار باشد.
وی افزود: تسریع در اجرای طرح های گسترده 
مسکن ملی یا مسکن اول با انتقال تسهیلات به 
متقاضیان در چارچوب بازار عرضه از جمله برنامه 
بود.  خواهد  مسکن  قیمت  کنترل  در  موثر  های 
دولت همچنین با اجرای سیاست هایی که در تمامی 
بخش های اقتصادی مرتبط طراحی شده است، 
نقدینگی  از  بخش  آن  مدیریت  و  کنترل  درصدد 
در بازار مسکن است که می تواند این بازار را دچار 

آشفتگی کند.
قیمت  افزایش  برای  انتظارات  مدیریت  روحانی 
بازار  برای کنترل  برنامه های دولت  از جمله  نیز  را 
مسکن  وزارت  داشت:  اظهار  و  برشمرد  مسکن 
موظف به اجرای اقدامات لازم در این خصوص است 
تا برخی واسطه ها نتوانند با آشفته کردن فضا قیمت 

خرید و فروش و اجاره مسکن را افزایش دهند.
رییس جمهوری تاکید کرد: وزارت راه و شهرسازی 
موظف به کنترل و مدیریت هزینه ساخت مسکن 
است که اگر بتوان از این منشا اصلی که مرحله 
ساخت است هزینه ها را کنترل کرد، گام موثری در 

مدیریت قیمت مسکن برداشته شده است.
در اکثر استان ها به شرایط

 مهار کرونا رسیده ایم
رییس جمهوری  همچنین عصر یکشنبه در جلسه 
هیات دولت گفت: در زمینه مبارزه با بیماری کرونا 
در اکثر استان ها به شرایط مهار رسیدیم اما در پنج 

استان کشور در شرایط قرمز قرار داریم. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی اظهار 
داشت: در این ایام در سه جبهه استکبار، کرونا و 
بیکاری در حال مبارزه هستیم یعنی هم مبارزه با 

بیماری و هم مبارزه با بیکاری داریم.
وی افزود: در زمینه مبارزه با این بیماری در اکثر 
استان ها شرایط ، شرایط مهار این بیماری است اما 

متاسفانه در ۵ استان امروز در شرایط قرمز هستیم و 
باید این دوره را بگذرانیم. در عین حال ممکن است 
استان چند  این ۵  در  پیک  دوره  گذراندن  از  بعد 

استان دیگر هم در نوبت پیک باشند.
باقی  بنابراین هم کرونا  رییس جمهوری گفت: 
است که مردم باید مساعدت و همراهی کنند و هم 
مسیر پیک را ما از بعضی از استان ها از سر گذراندیم 
. همانطور که در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا 
تاکید کردم و وزیر بهداشت و درمان تاکید کرد در 
کشور تا امروز موج دوم نداریم و آنچه هست موج 

اول است.
روحانی خاطرنشان کرد: موج اول پیک بیماری 
و  فروردین  اسفند،  ایام  در  استان ها  از  بعضی  در 
اردیبهشت بوده  و برخی استان ها در خرداد است 
و احتمال دارد که بعد از گذراندن پیک در این ۵ 
استان، استان های دیگری هم در تیرماه در پیک 
قرار بگیرند بنابراین مردم باید مراقبت خود را انجام 

دهند.
وزارت  خوشبختانه  گفت:  جمهوری  رییس 
بهداشت و درمان دستورالعمل های لازم برای همه 
مشاغل تدوین و ابلاغ کرده است و در اختیار مردم 
است و ما هر گشایشی که برای مبارزه با بیکاری و 
معیشت مردم انجام می دهیم باید به بیماری هم 
توجه داشته باشیم و همه دستورالعمل ها را اجرا 

کنیم.
وی ادامه داد: آنچه که پیش بینی می کردیم این 
فراوانی که  بود که در سال ۹۸ علیرغم فشارهای 
در سال ۹۷ براثر تحریم های شدید وارد شده بود، 
اما  باشیم،  داشته  سخت تری  و  بحرانی تر  شرایط 
مجاهدت بزرگی که مردم و همه مسوولین با همراهی 
و همکاری قوا و ارکان کشور و هدایت های رهبری 
انجام دادند، خوشبختانه در پایان ۹۸ علیرغم این 
که با این ویروس مواجه شدیم آمار و ارقام اقتصادی 
که  بزرگی  توطئه  برابر  در  توانستیم  که  داد  نشان 
علیه کشور طراحی کردند تا مردم و اقتصاد را به زانو 

درآورند، ناموفق بودند.
روحانی با اشاره به آمارهای منتشر شده از سوی 
بانک مرکزی گفت: آماری را که بانک مرکزی منتشر 
کرد، آمار حائز اهمیت است و نشان می دهد که در 
بخش کشاورزی و صنعت ما شرایط نسبتا خوبی 
بود که سال ۹۸ رشد  و همین دو بخش  داشتیم 

اقتصادی ما را بدون نفت مثبت کرده است.
رییس دولت تدبیر و امید افزود: این رشد مثبت 
۱.۱ بدون نفت در سال ۹۸ جزو افتخارات اقتصادی 
همه آنهایی است که در زمینه اقتصاد کشور تلاش 
و  صنعتگران  کارگران،  تا  کشاورزان  از  می کنند. 
مدیران کارگزاران و همه نهادهای غیردولتی که همه 

در این زمینه فعال بودند.
سال  در  که  است  مهم  بسیار  کرد:  اضافه  وی 
گذشته در بخش کشاورزی در همه فصل ها، شرایط 
ما مثبت بوده است. کشاورزی در سال گذشته در 
فصل اول ۸.۵ درصد، در فصل دوم ۸.۲، در فصل 
سوم ۷.۲ درصد و در فصل چهارم ۷.۸ درصد رشد 

داشته است.
روحانی ادامه داد: مجموعا بخش کشاورزی ما در 
سال گذشته ۸.۸ درصد رشد داشته است و ما در 
سال های دیگری هم شرایط سختی پیدا کردیم و 
قیمت نفت کاهش پیدا کرد کشاورزی خیلی به ما 
کمک کرد و امسال یعنی سال ۹۸ هم که آمار آن را 
الان مشاهده می کنیم، کشاورزی در همه فصول ما 
را یاری کرده است و کاری کرده که رشد اقتصادی ما 

مثبت شده است.
رییس جمهوری گفت: البته در صنعت هم به غیر 
از فصل اول که ۰.۱ و منفی بود، در فصل دوم ۰.۴، 
در فصل سوم ۱.۷ بوده و در فصل چهارم ۲.۲ بوده 
و در مجموع صنعت ما در طول سال ۹۸ رشد ۲.۳ 

درصدی داشته است.
وی اظهارداشت: البته در بخش بزرگی از خدمات 
هم رشد مثبت بوده است ولی در مجموع خدمات ما 
۰.۲ درصد منفی است. در مجموع ما به رشد مثبت 
در سال ۹۸ رسیدیم که به اعتقاد من بسیار برای ما 

حائز اهمیت است.

قالیباف در پاسخ به سخنان انتقادی رییس سازمان تبلیغات اسلامی :

اگر مردم از مسئولان هم نقد بشنوند چه 
کسی باید مشکلات را حل کند؟ 

رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سخنان انتقادی رییس سازمان تبلیغات 
اسلامی تاکید کرد: باید به وظیفه ای که به ما محول شده به درستی عمل کنیم. اگر 

مردم از مسئولان هم نقد بشنوند چه کسی باید مشکلات را حل کند؟ 
کنایه محمدباقر قالیباف به آن بخش از سخنان محمد قمی بود که دستگاه های 
فرهنگی را به "شلختگی" متهم کرد. رییس سازمان تبلیغات اسلامی به همراه وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی در صحن مجلس حضور یافته بود.
رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سخنان رییس سازمان تبلیغات اسلامی 
گفت: ما در تریبون حق انتقاد از خود را نداریم جایی که وظیفه ای به ما محول شده باید 
به درستی به آن عمل کنیم نکته ای که گفتید حق و بجاست اما چه کسی باید مشکلات 

را حل کند غیر از من و شما که مسئولیت داریم.
قالیباف اظهارداشت: مردم از ما انتظار دارند که مشکلات آنها را حل کنیم. همه باید 
دست به دست هم داده مشکلات را حل کنیم اگر مردم از مسئولان هم نقد بشنوند چه 
کسی باید مشکلات را حل کند.  حجت الاسلام محمد قمی که به همراه سید عباس 
صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مجلس شورای اسلامی حضور یافته بود، با 
اشاره به ظرفیت های فرهنگی در کشور مانند ۸۰ هزار مسجد، ۲۵ هزار کانون فرهنگی 
هنری مساجد،  ۹۰ هزار هیات مذهبی و چهار هزار موسسه قرآنی گفت: در مظلومیت 
فرهنگ همین بس که بودجه اندک دستگاه های فرهنگی با شلختگی دستگاه ها و 
روشن نبودن شرح وظایف، بارهای آنها بر زمین مانده است. وی خطاب به نمایندگان 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی افزود: شما نمایندگان مردم هستید و باز کردن 
بخشی از این گره ها مربوط به فرهنگ است ولی گره های بزرگ در عالم اقتصاد و امنیت 
با فرهنگ حل می شود و این همان مکتب امام خمینی )ره( است. ما گره گشایی 
فرهنگ را باور نکردیم در حالی که اگر می خواهیم از کالاهای داخلی حمایت کنیم، 

باید بدانیم که این موضوع یک مساله فرهنگی است.
گره های بزرگ اقتصادی و امنیتی با فرهنگ حل می شود

قمی افزود: شما نماینده های مردم هستید و می خواهید گره از کارهای مردم باز 
کنید، بخشی از این گره ها مسائل فرهنگی است اما گره های بزرگ در عالم اقتصاد، 
امنیت با فرهنگ حل می شود. ما گره گشایی فرهنگ را باور نکردیم یا دنبال نکردیم در 
حالی که حمایت از کالاهای داخلی یک مساله فرهنگی است.   وی با اشاره به موازی 
کاری برخی دستگاه های فرهنگی گفت: برخی هنوز فرق شورای تبلیغات اسلامی 
و دفتر تبلیغات اسلامی و سازمان تبلیغات اسلامی چیست. مرکز رسیدگی به امور 
مساجد و ستاد اقامه نماز و سایر مجموعه ها چه تفاوتی با سازمان تبلیغات اسلامی 
دارد. موازی کاری میان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سازمان تبلیغات بماند ولی 
ظرفیت فرهنگ را امام )ره( به ما نشان داده است.   قمی افزود: اگر می خواهیم گره 
از مشکلات مردم باز کنیم و مساله اجاره بها و معیشت مسکن را حل کنیم باید بر روی 
ظرفیت فرهنگ حساب باز کنیم همانگونه که در مساله کرونا دیدیم.  موضوع هایی 
مانند حمایت از کالای ایرانی و سرمایه ایرانی یا اقتصاد مقاومتی یک بعد فرهنگی دارد 

که جدی گرفته نشده است.
 

یک نماینده مجلس:

 باید جلو موازی کاری ها گرفته شود
 نماینده مردم الیگودرز در مجلس قطع وابستگی بودجه به نفت را مهمترین اقدام در 
حوزه اصلاح ساختار بودجه عنوان کرد و گفت: برخی هزینه ها و مصارف دولت واقعا 
اجتناب ناپذیر هستند ولی باید جلو موازی کاری ها و هزینه های غیرضروری گرفته شود. 
محمد خدابخشی در گفت و گویی درباره راهکارهای مقابله با فساد و نقش مجلس 
در این باره اظهارداشت: یکی از اقداماتی که اجرای آن برای مقابله با فساد ضروری و 
مهم است، این است که به سمت دولت الکترونیک و یا یک مرحله بالاتر یعنی دولت 

هوشمند برویم.
وی یادآورشد: وقتی کارهایمان را به صورت الکترونیکی انجام بدهیم و ارتباط ارباب 
رجوع با کسانی که متولی آن هستند قطع شود زمینه رشوه خواری را از بین می برد. 
ضمن اینکه تحقق دولت الکترونیک به افزایش کارایی و بهره وری و کاهش ترافیک هم 
کمک می کند. نماینده مردم الیگودرز در مجلس با تاکید بر لزوم بازنگری در قوانینی 
که زمینه فساد را ایجاد می کنند، گفت: در مقاطع قبلی که بحث حقوق های نجومی 
مطرح بود، برخی از قوانین این اجازه را می داد که در نهایت دیوان محاسبات در این 
زمینه اقداماتی انجام داد. خدابخشی با بیان اینکه هرچه به سمت شفافیت حرکت 
کنیم، زمینه بروز فساد کمتر می شود، اظهار داشت: مجلس باید قوانین لازم برای 
تحقق دولت الکترونیک را در دستور کار قرار دهد . وی همچنین درباره اصلاح ساختار 
بودجه گفت: موضوع اصلاح ساختار بودجه که رهبر انقلاب اسلامی هم بر آن تاکید 
دارند، به کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات ارتباط دارد و انشاءالله بعد از شکل گیری 

این کمیسیون از مواردی است که حتما در دستور کار کمیسیون قرار خواهد گرفت.
 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

کرونا به اشتغال ۶ میلیون نفر در کشور 
خسارت زد

 معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: برآوردها 
نشان می دهد ۶ میلیون شاغل و ۳ میلیون کارگاه در سراسر کشور بر اثر شیوع ویروس 

کرونا خسارت دیدند. 
عیسی منصوری روز یکشنبه در شورای اشتغال استان تهران گفت: برای جبران 
بخشی از این خسارت ها دولت بحث پرداخت تسهیلات متناسب با تعداد نیروهای کار 

باقی مانده در کارگاه های اقتصادی را مد نظر قرار داده است.
وی یادآور شد: بر این اساس به آن دسته از کارگاه هایی که در این شرایط نیمه فعال 
مانده اند به ازای هر نیروی کاری که حفظ کرده اند ۱۲ میلیون تومان و برای آن دسته از 
واحدهایی که به اجبار تعطیل شده اند ۱۶ میلیون تومان تسهیلات با سود ۱۲ درصد و 

مدت تنفس سه ماهه پرداخت می شود.
منصوری اظهار داشت: با وجود استفاده از همه ابزارهای اطلاع رسانی برای ورود 
کارگاه های آسیب دیده از کرونا به منظور دریافت این تسهیلات، به نظر می رسد که 
هنوز بخشی از گروه های هدف از این موضوع مطلع نیستند که مدیران مربوطه تا حد 

امکان باید به اطلاع رسانی این موضوع بپردازند.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی معطل کردن کار در 
زمینه حمایت از واحدهای تولیدی خسارت دیده را غیر قابل پذیرش برشمرد و گفت: 
در پرداخت تسهیلات، اولویت نخست برای حمایت از واحدها، زنجیره تولید و پس از آن 

واحدهایی که فقط در حوزه توزیع هستند، مد نظر قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه در جریان بهبود شرایط اقتصادی پس از کرونا، بخش کشاورزی 
سریعتر از تولید به وضعیت قبلی باز می گردد، خاطرنشان کرد: پس از آن باید منتظر 
بیشترین  بود، چون حوزه خدمات  نهایت بخش خدمات  و در  تولید  بهبود شرایط 

خسارت را از شرایط اقتصادی متاثر از شیوع کرونا دیده است.
 

سخنگوی وزارت بهداشت:

جان باختگان کرونا در کشور به ۸۸۳۷ نفر رسید
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۱۸۷ هزار و ۴۲۷ 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۱۰۷ نفر در ۲۴ ساعت 

گذشته، جان باختگان کرونا در کشور به ۸۸۳۷ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا و 
موارد فوت ناشی از آن بیان کرد: از دیروز تا امروز ۲۵ خرداد ۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی، دو هزار و ۴۷۲ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد 
که ۸۶۴ مورد بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۱۸۷ 
هزار و ۴۲۷ نفر رسید. وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۰۷ بیمار 
کووید ۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۸۸۳۷ نفر 
رسید. معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تا کنون ۱۴۸ هزار و ۶۷۴ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۲۷۸۱ نفر از بیماران مبتلا به 
کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. لاری بیان کرد: تاکنون 

یک میلیون و ۲۴۴ هزار و ۷۴ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
وی افزود: استان های آذربایجان غربی، هرمزگان، خوزستان، کردستان، کرمانشاه، 

سیستان و بلوچستان و بوشهر در وضعیت قرمز قرار دارند.

پاسخی به توطئه تازه تحریمی علیه ایران 

نقض در برابر نقض
گزارش اخیر دبیرخانه سازمان ملل متحد درباره 
حادثه حمله به »آرامکو«، نخستین گام در راستای 

تلاش آمریکا برای جلوگیری از پایان تحریم های تسلیحاتی بر اساس برجام است.
تحریم های تسلیحاتی شورای امنیت سازمان ملل علیه جمهوری اسلامی ایران 
در سال های ۲۰۰۶ و ۲۰۰۷ و به منظور ممنوعیت فروش و صادرات سلاح از ایران 

وضع شد.
یکی از دستاوردهای مهم برجام، پایان تحریم فروش تسلیحات به ایران است و 
قرار بود با گذشت پنج سال بعد از امضای برجام، این مهم رخ دهد. بر این اساس 
مقرر شد تحریم های تسلیحاتی ایران در تاریخ ۱۸ اکتبر ۲۰۲۰ )۲۷ مهر ۱۳۹۹( 
و پس از آنکه گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی صلح آمیزبودن برنامه هسته ای 

کشورمان را تأیید کرد، برداشته شود.
حال در شرایطی که تنها حدود ۴ ماه تا اجرایی شدن این مزیت برجام برای 
دیگر  همراهی  با  آمریکا  متحده  ایالات  مانده،  باقی  ایران  اسلامی  جمهوری 
دشمنان و رقبای منطقه ای کشورمان دست به کار شده اند تا راه را بر هر نوع بهره 
بردن ایران از توافق برجام ببندند و مانع رفع این تحریم ها شوند. سؤالی که در اینجا 
مطرح می شود این است که ایالات متحده چه منافعی در پیگیری این مسأله دارد 
که حتی در بحبوحه آشوب های داخلی خود نیز آن را رها نکرده و در مقابل ایران 

چه می تواند بکند؟
در پاسخ باید گفت ممانعت از برداشته شدن تحریم های تسلیحاتی ایران از وجوه 
مختلفی تأمین کننده منافع آمریکا و هم پیمانانش است. در درجه نخست، چنانکه 
تحریم های تسلیحاتی ایران برداشته شود، این نکته برای همگان مشخص می شود 
که با وجود خروج آمریکا از برجام و تلاش های متعدد دولت »دونالد ترامپ« برای 
بی اثر کردن این توافق، برجام هنوز با کمک سایر طرف های این توافق و البته 
صبوری ایران زنده و پابرجا است و می تواند کارآمدی و تأثیرات مثبت داشته باشد 
و این امری است که به شدت اعتبار و وجهه آمریکا را تخریب می کند. ضمن اینکه 
رفع این تحریم ها، ناقض سیاست فشار حداکثری آمریکا است و می تواند ایران را 
هر چه بیشتر از تصمیم احتمالی به مذاکره مجدد دور کرده و خطر شکست دونالد 

ترامپ در  انتخابات ریاست جمهوری این کشور را افزایش دهد.
تنها نقد مخالفان و منتقدان  ایران  البته کاهش محدودیت های تسلیحاتی 
داخلی ترامپ را به دنبال ندارد؛ بلکه پوشالی بودن ماهیت قدرت آمریکا را برای 
همپیمانان و یا به عبارت درست تر،  کشورهایی که امنیت خود را به حمایتهای 
ایالات متحده پیوند زده اند، مشخص می کند و نگرانی، نارضایتی و فشار آنها را 

نیز در پی خواهد داشت.
فراتر از چنین دغدغه هایی، بحث رقابت های تجاری و بازرگانی آمریکا با سایر 
تحریم های  شدن  برداشته  صورت  در  است.  مطرح  هم  جهانی  قدرت های 
تسلیحاتی ایران، دو رقیب تجاری و استراتژیک ایالات متحده یعنی چین و روسیه 
گزینه های نخست ایران برای خرید تجهیزات پیشرفته نظامی هستند و این یعنی 
عقب ماندن آمریکا از یک بازار پر منفعت دیگر و واگذار کردن گوی و میدان به دست 
رقیبان. بر این اساس رفع تحریم های تسلیحاتی ایران می تواند ضربه بزرگی برای 
اعتبار، حیثیت و منافع ایالات متحده باشد و بنابراین باید انتظار این را داشته 
باشیم که رئیس جمهوری پرمدعای آمریکا از هر حربه ای برای جلوگیری از وقوع 

این رویداد استفاده کند.
گزارش دبیرخانه سازمان ملل متحد پیرامون ایرانی بودن تسلیحات استفاده شده 
در حمله به تأسیسات نفتی عربستان در پاییز سال گذشته، نخستین موفقیت 
آمریکا در پیش بردن این سناریو است؛ در حالی که دبیرخانه سازمان ملل تاکنون 
از گزارش موارد متعدد نقض برجام از سوی آمریکا و کشورهای اروپایی که منجر 
به ورود آسیب های اقتصادی و اجتماعی بسیار به ملت ایران شده، خودداری 
کرده و حتی در مقابل خروج آمریکا از برجام که نقض آشکار قطعنامه ۲۲۳۱ 
بود نیز عکس العمل چندانی نشان نداد؛ حال درست همزمان با اقدام آمریکا 
در ارائه پیش نویس قطعنامه ای خطرناک برای تمدید غیرقانونی محدودیت های 
تسلیحاتی علیه تهران و در راستای کمک به این کشور یاغی، اقدام به تهیه گزارشی 
تخصصی کرده و کوشیده با مقصر جلوه دادن ایران در اتهامات اثبات نشده، سایر 

طرف های برجام را نیز به تمدید تحریمهای تسلیحاتی ایران مجاب کند.
اما در چنین شرایطی ایران چه می تواند بکند؟ درخواست کلی دولت ایران از 
چین و روسیه و برای تن ندادن به خواسته های آمریکا هر چند اقدام مفیدی است، 
اما به هیچ وجه کافی نیست. در شرایطی که دشمنان ایران به طور شفاف اهداف 
خود را مشخص کرده اند و با تنظیم قطعنامه و به راه انداختن گزارش های صوری 
می کوشند حق و دستاورد مسلم ایران در برجام را پایمال کنند، پاسخ ایران نیز 
باید کاملا شفاف و دارای گزینه های مشخص باشد. در این راستا لازم است قبل 
از هرگونه تصمیم گیری جدی شورای امنیت یا ایالات متحده در مورد تحریم های 
تسلیحاتی ایران، دستگاه دیپلماسی کشورمان سفرای کشورهای باقی مانده در 
برجام را فراخوانده و به آنها تفهیم کند که قانون »نقض در برابر نقض« همچنان 
سیاست کلیدی و جدی جمهوری اسلامی ایران است و چنانکه این کشورها 
مانع تصمیم آمریکا برای تمدید تحریمهای تسلیحاتی ایران نشوند، کشورمان چه 
بخش هایی از تعهداتش در برجام را کنار می گذارد. هشدار ایران در زمینه نقض 
برجام، البته ضمن تلاش برای حفظ کلیت و موجودیت آن، باید به گونه ای هراس 
انگیز باشد که طمع نارو زدن، خیانت یا سستی در حمایت از بندهای این توافق را 

در طرف های باقی مانده از بین ببرد.
درست است که در شرایط اقتصادی کنونی ایران و به ویژه در وضعیت پاندمی 
کرونا، خرید تسلیحات به هیچ وجه در اولویت برنامه های ایران نیست، اما قضیه 
حفاظت از حقوق قانونی و دستاوردهای مشروع ایران در یک توافق بین المللی 

است که باید با چنگ و دندان هم که شده آن را نگه داشت.
در عرصه مناسبات بین المللی گذشتن از یک حق قانونی و واگذار کردن یک 
سنگر، چراغ سبزی برای زیاده طلبی و فشار بیشتر به طرف های مقابل محسوب 

می شود و آنها را به زدن ضربه های بیشتر و مکرر ترغیب می کند.
و سکوت مرموز  آمریکا  به تلاش های  ایران  پاسخ  نظر می رسد  به  رو  این  از 
بازدارنده باشد؛  »تهدید متقابل  و  باید قاطع  اروپایی طرف برجام  کشورهای 
به نقض جدی تعهدات در برجام«، »خروج از پیمان منع گسترش سلاح های 
هسته ای)NPT(« و »شکایت به دیوان بین الملل دادگستری« برخی از گزینه های 

موجود به شمار می آید.
استاد دانشگاه

محسنی اژه ای:

 فضای توبه و جبران مافات فراهم شود
 معاون اول قوه قضاییه گفت: باید بسترهایی فراهم شود که همه نلغزیم و به 
ضلالت نرویم و اگر کسی مرتکب جرم شد باید فضایی برای توبه و جبران مافات 
فراهم شود و در غیر اینصورت مجازات های بازدارنده باید داشته باشیم؛ مجازاتی 
که عبرت آموز باشد. حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز 
یکشنبه در مراسم تکریم و معارفه معاونان قضایی، منابع انسانی و امور فرهنگی و 
رئیس مرکز توسعه حل اختلاف قوه قضاییه افزود: در گام دوم انقلاب باید تلاش 
کنیم افراد غافل از غفلت بیرون بیایند و آنها که نمی خواهند از غفلت خارج شوند، 
مجازات بازدارنده و عبرت آموز شوند. وی یادآور شد: در گام دوم انقلاب هستیم 
و از سال ۵7 تا امروز، تفاوت هایی در طول این سال ها وجود داشته است؛ چهل 
سال قبل مسائل جهانی و منطقه ای تفاوت با امروز تفاوت داشت همچنین مردم 
ما و جوانان ما هم متفاوت بودند اما امور ثابتی هم وجود دارد و هر مقدار جلو برویم 
سنت های ثابتی داریم. معاون قوه قضاییه ادامه داد: یکی از وظایف مهم این است 
که در گام دوم انقلاب بررسی شود چه چیزهایی ثابت مانده و چه چیزهایی با توجه 
به تحولات باید تغییر کند و سازوکارهای مناسب برنامه ریزی کنیم. محسنی اژه ای 
اظهار داشت:در طول این مدت برای گسترش عدالت، نظام جمهوری اسلامی 
گام های بلندی برداشته است همچنین اگر نگاه منصفانه داشته باشیم برای توزیع 
منابع و فرصت ها، استیفا حق مظلوم از ظالم، برای کوتاه کردن چپاولگران به بیت 
المال و حقوق مردم گام های بلندی برداشته شده است اما همه قبول داریم برای 

گسترش عدالت در همه ابعاد باید تلاش وافر داشته باشیم.

اخبار

محمد مهدی مظاهری*

 رییس ستاد کل نیروهای مسلح با تاکید بر اینکه مأموریت های نیروهای مسلح 
هیچ گاه تعطیل نخواهد شد، گفت: نیروهای مسلح با یک وقفه کوتاه مدت از 
مختلف  حوزه های  در  را  خود  فعالیت های  جاری  اردیبهشت ماه سال  ابتدای 

آموزشی، رزمایشی، تمرینی و دیگر مأموریت های عادی آغاز کرده اند. 
سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« در نشست قرارگاه بهداشتی درمانی امام 
رضا )ع( نیروهای مسلح که روز یکشنبه در این ستاد برگزار شد، با اشاره به اهمیت 
پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا اظهار داشت: آنچه که تاکنون در مواجهه با 
بیماری کرونا استنباط شده، این است که این ویروس، ناشناخته، مرموز و غیر 

قابل پیش بینی است و همواره می تواند خود را با شرایط مختلف وفق دهد.
وی افزود: ناشناخته بودن این ویروس، کار را برای مقابله با آن دشوارتر می کند؛ 
همچنان که تجربه تاکنون نشان داده که نمی توان به پیش بینی ها در این رابطه 

اتکا کرد.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح درخصوص نحوه مقابله با این ویروس در آینده 
عنوان کرد: سازمان های مختلف نیروهای مسلح تاکنون در این رابطه فعالیت های 
تحقیقاتی لازم را در دستور کار داشته اند و در این نشست از تجمیع فعالیت ها 

برنامه ای راهبردی احصا خواهد شد.
سرلشکر باقری با تأکید بر اینکه ما باید برای ۹ ماهه سال ۹۹ برنامه داشته باشیم 
و با رعایت پروتکل های بهداشتی، برنامه های آموزشی، رزمایشی و دفاعی را انجام 
دهیم، گفت: مأموریت های نیروهای مسلح در برقراری امنیت همچنان ادامه دارد 
و ما در این رابطه ضمن مقابله با شیوع ویروس کرونا، تلاش توأمان خواهیم داشت.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح در ادامه بر ضرورت آمادگی نیروهای مسلح 
از ارتش، سپاه، ناجا و وزارت دفاع در شرایط مختلف تأکید و بیان کرد:  اعم 
مأموریت های نیروهای مسلح مداوم و مستمر است و هیچ گاه تعطیل نخواهد شد؛ 
لذا نیروهای مسلح با یک وقفه کوتاه مدت از ابتدای اردیبهشت ماه سال جاری 
فعالیت های خود را در حوزه های مختلف آموزشی، رزمایشی، تمرینی و دیگر 

مأموریت های عادی آغاز کرده اند.
درمانی  مجموعه های  پیشگیرانه  و  درمانی  فعالیت های  تشریح  ضمن  وی 

نیروهای مسلح در مواجهه با ویروس کرونا، گفت: این بیماری در کشور ما هنوز 
نقطه اوج اول را طی نکرده و ما همچنان در حوزه مقابله با شیوع این بیماری در 

مرحله نخست قرار داریم.
اگر  حتی  بهداشت،  وزارت  مسئولان  گفته  به  کرد:  تصریح  باقری  سرلشکر 
این بیماری در تابستان از شیوع کمتری برخوردار و روند کاهشی داشته باشد، 
پیش بینی می شود با شروع فصل پاییز و اختلاط این بیماری با آنفلوانزا، کشور 
ما مجدداً با دوره ای از اوج این بیماری مواجه شود که البته از میزان و کیفیت آن 

کسی اطلاعی ندارد.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه روند دفاع، زندگی و کار توأم با این 
بیماری در جامعه و نیروهای مسلح در جریان خواهد بود، افزود: نیروهای مسلح 
فعالیت های خود را در حوزه برقراری امنیت و فعالیت های ستادی، آموزشی، 

صنعتی و... ادامه خواهند داد تا در آینده دچار غافلگیریِ احتمالی نشویم.
در این نشست، معاونان هماهنگ کننده ارتش، سپاه، ناجا و وزارت دفاع به ارائه 
گزارش از فعالیت های خود در حوزه پیشگیری و مقابله با ویروس کرونا پرداخته و 

همچنین برنامه ۹ ماهه آتی خود را در این حوزه تشریح کردند.

سرلشکر باقری:
ماموریت نیروهای مسلح هیچ گاه تعطیل نمی شود

رییس جمهوری :

کوتاهی در برابر افزایش قیمت ها پذیرفته نیست
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استرس امتحانات مجازی را
 چگونه مهار کنیم؟

 اضطراب و نگرانی این روزها خانه هر ایرانی است اما برای دانش آموزان و دانشجویان 
رنگ و بوی دیگری دارد و بیش از اقشار دیگر آن ها تحت فشار استرس کرونا و امتحانات 
قرار دارند به ویژه اینکه امتحانات به دلیل پیشگیری از شیوع کرونا، برای اولین بار به 
صورت مجازی برگزار می شود و این قشر مهم و تاثیرگذار جامعه برای نخستین بار این 

فضا را تجربه می کنند، اما برای کاهش استرس چه اقداماتی باید صورت گیرد؟
برخی روانشناسان معتقدند، اضطراب جنبه انگیزشی دارد و سطح بهینه آن برای 
تحقق یافتن اهداف لازم است این درحالی ست که اگر اضطراب از سطح بهینه خود 
بیشتر شود، فرد در عملکرد دچار اختلال می شود و این اختلال ممکن است در بلند 

مدت به فرد آسیب برساند.
به گفته آن ها برخی از دانش آموزان در ایام امتحانات به دلایل مختلف، استرس های 
آسیب زایی را تجربه می کنند، کمال گرایی و انتظارات بیش از حد والدین در دوران 
می شود؛  دانش آموز  روانی  تنش های  باعث  که  است  مسائلی  از  یکی  امتحانات 
نتواند  اگر  که  می هراسد  مساله  این  از  مدام  امتحان  زمان  در  کودک  طوری که  به 
انتظار والدینش را برآورده کند و امتیاز کامل دریافت نکند، چه اتفاقی خواهد افتاد؟  
چراکه متاسفانه ممتاز بودن به خصوص در دوران دبستان با نمره تعریف می شود و 

شایستگی های اخلاقی کودکان برای والدین چندان ارزشی ندارد.
دوران  در   دانشجویان  و  آموزان  دانش  استرس  به  اشاره  با  روانشناس  زرگر  سیف 
امتحانات می گوید: این استرس ها معمولا در زمان برگزاری امتحانات پایان ترم به 
بالاترین حد خود می رسد که در بحران پاندمی کرونا و در ادامه قرنطینه و آموزش های 

مجازی، نگرانی ها به بالاترین حد خود رسیده است.
استرس ناشی از کرونا

این روانشناس با اشاره به انجام پژوهش های بین المللی درباره ارتباط آموزش های 
مجازی و رابطه آن با دوران قرنطینه خانگی ناشی از کرونا می افزاید: با توجه به این که 
دانشجویان در دوران قرنطیه توسط آموزش مجازی اقدام به یادگیری  دروس کرده اند، 

این مهم می تواند استرس ناشی از کرونا را به بالاترین حد خود برساند.
زرگر، تبعیت نکردن دانشجویان از ساختاری مشخص حین آموزش های مجازی را 
یکی از علل اصلی بروز استرس در دانشجویان می داند و می گوید: در آموزش های 
مجازی یا از راه دور صرفا شرکت در کلاس های آنلاین از زمان بندی و قانون مشخصی 
پیروی می کند.  وی می گوید: در تمام جوامع فقدان ساختارها همواره تغییرات و 
دردسرهایی را به دنبال دارد و از آنجایی که دانش آموزان و  دانشجویان آموزش دیده اند 
که از ساختاری مشخص برای درس خواندن و حضور در کلاس تبعیت کنند،  تلاقی 
این عادات با بروز پاندمی کرونا می تواند زمینه های استرس را بیش از پیش در زمان 
امتحانات فراهم کند. زرگر تصریح می کند: در محیط زندگی ابزارهایی همانند کامپیوتر، 
موبایل، تلویزیون، صدای زنگ تلفن و یا درب منزل می تواند مشخصا عامل حواس پرتی 
باشد و اعمال محدودیت  و مرز بندی در منزل کار بسیار سختی است و از سوی دیگر 
بسر بردن دانشجویان در انزوای اجتماعی و دوری از همکلاسان می تواند بر استرس 

ها دامن بزند.
بی حوصلگی و عدم تمرکز

این روانشناس، بی حوصلگی و عدم تمرکز را یکی دیگر از چالش های دوران قرنطینه 
می داند و اضافه می کند: استرس های ناشی از استفاده تلفن همراه فاکتور مهمی 
برای بر هم زدن تمرکز است و  مطالعات نشان داده است که کار کردن و یا درس خواندن 
در منزل ذاتا می تواند استرس زا تر باشد و این استرس اضافه ناشی از استفاده بیش 

از اندازه از موبایل، رصد صفحات مختلف فضای مجازی و بازی های موبایلی  است.
وی می گوید: باید دانش آموزان دانشجویان در گام اول برنامه ای منظم را طراحی و 

تنظیم کنند و در این برنامه ساعات خواب و بیداری مشخص شود.
زرگر می افزاید: باید اولویت مطالعه درس های سخت تر باشد و سعی کنیم به درس 

های پرحجم و پرچالش تر بیشتر بپردازیم.
وی توصیه می کند: بهتر است گروه هایی تشکیل شود تا در ذیل این گروه ها صرفا 
درباره روش های آموزش و نحوه درس خواندن بحث و بررسی شود و زمان طلایی 
خواب ۱۰ شب تا ۲ بامداد است و دانشجویان باید حداقل در دوران امتحانات از این 

ساعات بهره کافی را ببرند.
نیاز به هفت ساعت خواب شبانه

مهدی گورانی روانشناس دیگری در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: دانشجویان 
و دانش آموزان به حداقل هفت ساعت خواب در طول شبانه روز احتیاج دارند و اگر آنها 
کمتر از این میزان بخوابند، بدنشان مستعد و آماده آسیب های روحی - جسمی خواهد 
شد،  هرگونه بی نظمی در برنامه خواب یا کم خوابی موجب کاهش کارایی مغز و افزایش 
استرس می شود. وی ادامه می دهد: رژیم های غذایی ناسالم و ناکافی، تاثیری منفی بر 
قابلیت فراگیری فرد، تمرکز حواس و هوشیاری وی می گذارد. همان طور که می دانید 
برخی از غذاها آرامش بخش تر از سایر غذاها هستند و  ورزش منظم و سبک موجب 

افزایش گردش خون در بدن و کاهش هورمون های استرس زا می شود.
این روانشناس با بیان اینکه وسواس در خواندن و مطالعه بیش از حد توانایی های 
ذهنی را برای کسب مطالب جدید تحت تاثیر قرار می دهد، می گوید: بنابراین به جای 
مطالعه چند ساعته، بین فواصل مطالعه دقایقی را به مغزتان استراحت بدهید و در عین 

حال میزان مطالعه هر فردی به توانایی ها و آمادگی های خود او بستگی دارد.
گورانی می گوید: کتابهای زیادی در خصوص شیوه های مطالعه و تندخوانی به رشته 
تحریر درآمده  اگر با مطالعه بهترین شیوه های یادگیری و مطالعه را فرابگیرید، سرعت 
یادگیری تان را افزایش می دهید و این مورد به کاهش استرس امتحانات منجر می شود.

گزارش از رقیه نوری
 

عادات اشتباهی که سلامت مردان را 
تهدید می کند

مدیرگروه سلامت خانواده و تغذیه معاونت امور بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی با اشاره به اهمیت سلامت مردان به عنوان نیمی از جمعیت کشور و 
بخش مهمی از نیروی کار مولد در جامعه، بر ضرورت مشارکت و همکاری همه جانبه 

سازمان ها برای ارتقای سلامت مردان تاکید کرد.
 دکتر اهدایی وند با اشاره به این که هفته بین المللی سلامت مردان از ۱۵ تا ۲۱ ژوئن 
برگزار می شود، اظهار کرد: امسال با توجه به شیوع کووید ۱۹ در دنیا و شدت ابتلا و مرگ 

و میر بیشتر مردان نسبت به زنان، اولویت  های هدف گذاری ها نیز تغییر کرده است.
وی با تاکید بر اینکه توجه به سلامت مردان به عنوان نیمی از جمعیت کشور، استحکام 
و ارتقای نیروی کار در جامعه و به دنبال آن توسعه کشور را در پی خواهد داشت، افزود: 
در کشور ما نیز هفته اول اسفندماه به عنوان هفته ملی سلامت مردان با هدف حساس 
سازی جامعه نسبت به سلامت مردان و افزایش دسترسی آنان به اطلاعات سلامت 

نامگذاری شده است.
اهدایی وند ادامه داد: در کشور ما امید به زندگی در بدو تولد در مردان حداکثر ۷۲,۵ 
سال و در زنان حداکثر ۷۵.۵ سال برآورد شده و این در حالی است که مردان در معرض 

فاکتورهای خطر محیطی و شغلی بیشتری نسبت به زنان هستند.
مدیر گروه سلامت خانواده و تغذیه معاونت امور بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، عادات غلطی مانند مصرف سیگار، الکل، اعتیاد به مواد مخدر، عدم 
توجه به تغذیه سالم و فعالیت فیزیکی مناسب و ورزش را از جمله فاکتورهای تهدید 

کننده در سلامت مردان دانست.
وی ادامه داد: از طرف دیگر پایین بودن سطح سواد سلامت در مردان، عدم توجه و 
مراجعه به موقع به مراکز بهداشتی و درمانی برای غربالگری  و درمان به موقع بیماری ها 
منجر به تاخیر در مداخلات لازم در مردان و در نتیجه شیوع روزافزون ابتلای مردان به 
بیماری های قلبی عروقی، دیابت، فشارخون، سرطان و بیماری های از این قبیل شده 

است.
اهدایی وند خاطرنشان کرد: به دنبال استقرار طرح تحول سلامت در کشور برنامه ارائه 
خدمات سلامت مردان نیز در معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 

تقویت شده و در این راستا اقدامات متعددی صورت گرفته است.

میلیون ها انسان در سراسر کره ی زمین از کمردرد رنج می برند. این مشکل، عامل 
اصلی ناتوانی در افراد زیر ۴۵ سال است و عوامل زیادی می تواند باعث بروز آن شود.

مشکلات مربوط به ستون فقرات
کمردرد اغلب وقتی اتفاق می افتد که چیزی در مسیر مفاصل ستون فقرات، 
عضلات، دیسک ها و یا اعصاب شما دچار مشکل شده است. پزشک شما می تواند 

موارد زیر را بررسی کند:
دیسک های بیرون زده یا لغزنده: اگر پزشک شما به این موضوع اشاره کرد یا از 
این مشکل نام برد یعنی بافت نرم موجود در دیسک بین مفاصل شما بیرون آمده 
است. این اتفاق معمولًا در اثر سایش و پارگی ایجاد می شود. دیسک های بیرون 
زده می توانند باعث ایجاد درد در قسمت پایین کمر یا مفصل ران و باسن شوند زیرا 

اعصاب در آنجا فشرده شده اند.
دیسک های برآمده: این بیرون زدگی یا برآمدگی، به اندازه فتق دیسک نیست. 
شما معمولًا با وجود آن علائمی ندارید و آن را وقتی احساس خواهید کرد که بر روی 

ریشه عصب فشاری وارد شود.
اصطلاح  به  همان  یا  دیسک ها  حالت  این  در  دژنراسیون:  دیسک  بیماری 
"کمک فنر" های بین مهره های ستون فقرات، کوچک )منقبض( یا پاره می شوند. 
این اتفاق باعث می شود که استخوان ها به هم مالیده و در نتیجه ساییده شوند. 

شایع ترین عامل بروز این مشکل افزایش سن است.
مفصل  یا  خاصره ای  خاجی  مفصل  ساکروایلیاک:  مفصل  سایش  و  التهاب 
ساکروایلیاک جایی است که ستون فقرات و لگن شما به هم می رسند. این مفصل 
حرکت خیلی زیادی ندارد، اما مهم است؛ زیرا بار بالاتنه را به قسمت تحتانی بدن 
منتقل می کند. تورم و ساییدگی غضروف مفصل اغلب می تواند پس از جراحت یا 

مصدوم شدن، آرتروز، عفونت یا حتی بارداری اتفاق بیفتد.
تنگی کانال نخاع: در صورت داشتن این مشکل، کانال ستون فقرات شما باریک 
شده است که موجب افزایش فشار به ستون فقرات و اعصاب شما می شود. در 
نتیجه، پاها و شانه های شما احتمالًا احساس کرختی و بی حسی می کنند. این 

اتفاق معمولًا برای بسیاری از افراد بالاتر از ۶۰ سال رخ می دهد.
رادیکولوپاتی گردن: این بیماری در اثر فشار به عصب ایجاد می شود که معمولًا در 

اثر چرخش استخوان یا فتق دیسک به وجود می آید.
از  یکی  لغزش  کمر(:  مهره  لغزش  یا  )لیزخوردگی  اسپوندیلولیستزیس 
استخوان های ستون فقرات به جلو و خارج از محل که معمولا در قسمت تحتانی 
کمر اتفاق می افتد، اسپوندیلولیستزیس می گویند. شکل دژنراتیو این بیماری 
لیگامان های  و  مفاصل  شدن  ضعیف  باعث  که  است،  مفاصل  ورم  یا  آرتریت 
نگهدارنده ستون فقرات در یک راستا می شود. در واقع این عارضه می تواند باعث 

شود یک دیسک به جلو بر روی مهره حرکت کند.
حوادث و صدمات

تصادفات رانندگی، افتادن ها، پیچ خوردگی ها و رگ به رگ شدن عضلات، فشارها 
و شکستگی ها نیز از دلایل کمردرد هستند. صدمات می تواند به برخی از مشکلات 

جسمی منجر شود، اما برخی از آن ها ممکن است فقط باعث درد شوند.
شکستگی مهره ها یا ستون فقرات: شکستگی در ستون فقرات می تواند به دلیل 
ضربه به پشت، افتادن یا پوکی استخوان باشد؛ وضعیتی که باعث ضعیف شدن 

استخوان های شما می شود.
رگ به رگ و کشیده شدن عضلات: آسیب به رباط ها، عضلات و تاندون هایی که 
از ستون فقرات و مفاصل آن حمایت می کنند می تواند منجر به کمردرد شود. این 
مشکل اغلب زمانی اتفاق می افتد که شما به طور هم زمان چیزی را بلند می کنید 
و می چرخید. این عارضه می تواند به دلیل تصادفات رانندگی و صدمات ورزشی نیز 

اتفاق بیفتد.
اسپاسم ها یا گرفتگی ها: وقتی عضلات و تاندون های قسمت تحتانی کمرتان پاره 
می شود، این مشکل به وجود می آید. این عارضه معمولًا هنگام وزنه برداری یا ورزش 

اتفاق می افتد.
محرک های مربوط به سبک زندگی

کمردرد ممکن است به دلیل کارهایی که انجام می دهید، یا انجام نمی دهید، در 
زندگی روزمره تان ایجاد شود، مانند:

. قوز کردن یا دولا شدن روی میز کار
. بلند کردن اجسام سنگین

. اضافه وزن داشتن
. ورزش نکردن

. سیگار کشیدن
. پوشیدن کفش پاشنه بلند

نقش احساسات
قدرت احساسات برای ایجاد درد را دست کم نگیرید. استرس می تواند منجر به 
تنش عضلات در کمر شود، و افسردگی و اضطراب ممکن است باعث شود که درد 

حتی بدتر شود.
سایر علل

کمردرد همچنین می تواند به دلیل برخی بیماری ها ایجاد شود مانند:
آرتروز: آرتروز یک بیماری مفصلی است که باعث سفتی، تورم و التهاب می شود.

استئوآرتریت: این نوع آرتریت هنگامی اتفاق می افتد که غضروف و استخوان های 
شما دچار تحلیل شوند. این عارضه بیشتر افراد سنین میانسالی به بعد را تحت تأثیر 

قرار می دهد.
اسپوندیلیت انکیلوزان: این بیماری نوعی آرتریت است که بر مفاصل و رباط های 

ستون فقرات تأثیر می گذارد.
اسکولیوز یا انحنای ستون فقرات: اسکولیوز مشکلی است که معمولًا از بدو تولد 
با فرد همراه است. اگر درد وجود داشته باشد، معمولًا در اواسط زندگی شروع 

می شود.
بارداری: وزنی که در طول بارداری اضافه می کنید می تواند موجب کشیدگی 

عضلات کمر شما و درد شود.
تومورها: در موارد بسیار نادری ممکن است در کمر توموری وجود داشته باشد. 
تومورها معمولًا در اثر سرطانی که در جایی دیگر از بدن شروع شده است، منتشر 

شده و به این قسمت می آیند.
دیگر علل کمردرد که کمتر شایع اند:

. سنگ ها و عفونت های کلیوی
. آندومتریوز )ایجاد بافت رحمی در خارج از رحم(

. استئومیلیت یا دیسکیت؛ عفونت در استخوان ها و دیسک های ستون فقرات
. فیبرومیالژیا؛ شرایطی که باعث درد گسترده در ماهیچه ها می شود.

بسته به علت درد، درمان شما می تواند شامل تغییر در شیوه زندگی، مصرف 
دارو یا احتمالًا جراحی باشد. اگر کمرتان درد می کند و احساس خوبی نسبت به 
آن ندارید با پزشک خود صحبت کنید. او می تواند به شما کمک کند تا آنچه باعث 
کمردردتان می شود را پیدا کنید و به شما کمک می کند تا احساس بهتری داشته 

باشید.
راهکارهایی برای پیشگیری از کمردرد

اجسام را به روش درست و ایمن بلند کنید
بلند کردن ایمن یعنی از پاهایتان عوض کمرتان استفاده کنید. بدین ترتیب که 

زانوها را خم کنید، ماهیچه های شکمی خود را سفت کنید و آنچه می خواهید بلند 
کنید را نزدیک بدنتان نگه دارید.

حرکات پیچشی و چرخشی را به حداقل رسانده و از آن جلوگیری کنید
استفاده از حرکات چرخشی باید با دقت انجام شود و یا اگر لزومی ندارد از بین 

برود. هنگام بلند کردن اجسام سنگین، باید از چرخیدن کاملًا اجتناب شود.
هنگام انجام کارهای سنگین، مانند کارهای خانه نیز سعی کنید پیچش ها و 
چرخیدن ها را به حداقل برسانید. در سایر فعالیت ها، به نحوه حرکت ستون فقرات 
و همچنین علائم هشداردهنده مانند درد یا گرفتگی توجه داشته باشید که ممکن 

است نشان دهنده مشکل باشد.
نوشیدن مقدار زیادی آب

بدن ما تقریباً از ۷۰ درصد آب تشکیل شده است. آب کافی به جای سفت و سخت 
نگه داشتن ما، به انعطاف پذیری مان کمک می کند.

نوشیدن مقدار زیادی آب باعث افزایش ارتفاع دیسک های بین مهره ای می شود 
که باعث می شود بتوانند مانند یک بالش جذب کننده ی خوبی برای ضرباتی که به 

آن ها وارد می شود، باشند.
آب برای تقریباً هر فرآیند بدن ضروری است، بنابراین باید آن را به مقدار کافی 

تأمین کنید؛ حداقل شش تا هشت لیوان )۲۴۰ سی سی( در روز.
فعال باشید و Abs خود را تقویت کنید!

ورزش و فعالیت بدنی، عضلات ستون فقرات شما را قوی نگه می دارد. مهم ترین 
عضلاتی که باید تقویت شوند تا از کمردرد جلوگیری شود، عضلات شکمی هستند.

برای جلوگیری از سفتی و به اصطلاح چوب شدگی، که باعث درد می شود، در 
برنامه تناسب اندام خود حرکات کششی را قرار دهید. یکی دیگر از دلایل این که باید 
انعطاف پذیری بدنتان را افزایش دهید این است که عضلات سفت و سخت بیشتر 

مستعد آسیب هستند.
وزن خود را در محدوده ی سلامت حفظ کنید

به طور کلی حفظ وزن سالم روشی عالی برای پیشگیری از انواع بیماری ها و 
ناراحتی ها است. فواید کنترل وزن برای ستون فقرات عبارتند از:

از فشرده سازی و افزایش بار روی دیسک های بین مهره ای پیشگیری می کند.
از ناهنجاری های وضعیتی )مانند شیب لگن قدامی( جلوگیری می کند.

مانع داشتن یک سبک زندگی بی تحرک که می تواند مسئول سفتی و یا ضعف 
عضلات باشد، می شود.

در مورد وضعیت های خوابیدن تحقیق کنید
پیدا کردن وضعیت خوابی که برای شما م فید باشد می تواند به شما کمک کند 
تا از وارد کردن فشارهای غیرضروری به کمر و گردنتان پیشگیری کنید. پزشکان در 
مورد پوزیشن های ایده آل برای خواب، نظرات متفاوتی دارد. بنابراین، این خودتان 
هستید که با امتحان روش های مختلف و توصیه های پزشکان می توانید به یک 

نتیجه ی خوبی برسید.
وقتی می خواهید ورزش کنید بدنتان را گرم کنید

هنگام ورزش، گرم کردن اجباری است. گرم کردن یعنی ۵-۱۰ دقیقه فعالیت 
هوازی سبک درست قبل از جلسه تمرینی. توصیه های کارشناسان در مورد این که 

آیا در طول گرم کردن باید تمرینات کششی هم باشد یا خیر، متفاوت است.
هدف از گرم کردن این است که ماهیچه ها را به تدریج در سطح فعالیت شدیدتری 

قرار دهید تا از آسیب دیدگی و در نتیجه درد جلوگیری کنید.
سرد کنید

دوره سرد کردن بعد از یک دوره ورزش باید شامل حرکات کششی باشد. در طول 
سرد کردن، ماهیچه های شما هنوز از انجام ورزش گرم هستند، بنابراین بسیار 

کشش پذیر هستند.
از طرفی کشش در هنگام سرد کردن کمتر دردناک خواهد بود. کشش به کاهش 
سفتی عضلات که یکی از دلایل کمردرد است، کمک می کند. کشش همچنین به 

تعادل و توازن عملکرد عضلات و کاهش درد مفاصل کمک می کند.
یکجا نشستن طولانی مدت را کنار بگذارید

اگر به مدت طولانی می نشینید، خود را مجبور کنید تا جایی که امکان دارد از 
پشت میز کارتان بلند شوید. نشستن به ستون فقرات فشار آورده و دیسک ها را 
فشرده می کند و منجر به مشکلات دیسک می شود. علاوه بر این، کار زیاد با رایانه 
به مدت طولانی می تواند باعث ایجاد مشکل در گردن و مشکلات وضعیتی از جمله 

کیفوز شود.
یک برنامه ی بدنسازی جامع را دنبال کنید

تکنیک ها و سیستم های کار با بدن جامع و کلی نگر یک روش عالی برای حفظ 
ساختار ستون فقرات شما برای یک عمر است. سعی کنید آن ها را انجام دهید:

- ماساژ درمانی
- یوگا

- پیلاتس
- فلدن کرایس

- کایروپراکتیک
- طب سوزنی

عواملی که کمرتان را به درد می آورد

دلایل کمردرد و 1۰ راه پیشگیری از آن

سلامت 

نوع  به  توجه  شاداب،  و  زیبا  سالم،  موهای  داشتن  برای 
درمورد  همچنین  دارد،  اهمیت  روزانه  رژیم  در  موادغذایی 
ریزش مو نیز صدق می کند زیرا اگر فولیکول های مو به اندازه 
کافی ریزمغذی دریافت کنند، محکم خواهند بود و بیش از 

حد طبیعی دچار ریزش نمی شوند.
مدیر بهداشت و سلامت عمومی کشور افزود: پروتئین هایی 
بدن  به  تخم مرغ  و  لبنیات  از طریق گوشت، حبوبات،  که 
می رسند، می توانند موجب تقویت مو شده و از ضعیف شدن و 

ریزش مو پیشگیری کنند.
در  که  »روی«  وجود   داشت:  اظهار  الاسلام  شیخ  ربابه 
تقسیم سلول های  فولیکول مو نقش مهمی دارد باید به اندازه 
کافی در رژیم غذایی وجود داشته باشد تا فولیکول های مو 
بتوانند تقسیم شده  و در نتیجه موهایی که ریخته، دوباره رشد 
کنند، آنتی اکسیدان هایی مانند بتاکاروتن که در مواد غذایی 
نارنجی رنگ مانند هویج، خرمالو، کدو حلوایی وزرد آلو وجود 
دارد و پیشساز ویتامین آ در بدن هستند، در این زمینه نقش 
مهمی دارند. وی ادامه داد: علاوه بر پروتئین ها، مواد مغذی 
دیگری نیز برای موها لازم بوده و یکی از این مواد، »آهن« 
است که نقش بسیار مهم در خون رسانی و اکسیژن رسانی 
بهتر به فولیکول های مو و در نتیجه کاهش ریزش موها ایفا 
می کند. بنابراین اگر آهن به اندازه بنابراین اگر آهن به اندازه 
کافی در رژیم غذایی شخصی وجود نداشته باشد، با پایین 
آمدن میزان هموگلوبین خون، اکسیژنی که به فولیکول های 
مو می رسد نیز کاهش پیدا می کند و در نتیجه فرد با ریزش 
مو روبه رو خواهدشد. وی تصریح کرد: کسانی که در رژیم 
روزانه به میزان کافی پروتئین دریافت نمی کنند، موهایشان 
نازک می شود و به تدریج می ریزد بنابراین مصرف مواد حاوی 
پروتئین نه تنها در قدرت فولیکول های مو تاثیرگذار است که 
در ساختار بهتر موها و بهبود رنگ و شفافیت ساقه مو نیز نقش 
دارد. اغلب مواد غذایی که پروتئین مورد نیاز بدن را تامین می 

کنند حاوی روی و آهن نیز میباشند.  
ریزش مو در رژیم های لاغری

تغذیه  اپیدمیولوژی  و  عمومی  سلامت  متخصص  این 

افزود: معمولا کسانی که خودسرانه و با تصور اینکه در زمان 
کوتاهی وزن خود را کم کرده و به وزن ایده آل برسند وارد رژیم 
هایی می شوند که تبلیغات وسوسه انگیز افرادی غیر حرفه 
ای و بعضا شیاد آنها را فریفته است و یا از مشاوره دوستان و 
آشنایانی خود استفاده می کنند، در مدت کوتاهی با از دست 
دادن وزن دچار ناراحتی های عصبی و ریزش مو روبرو می 
شوند. در رژیم هایی که براساس نظر متخصص و مشاور تغذیه  
طراحی نشده، ممکن است بسیاری از مواد مغذی مورد نیاز 

مانند چربی ها و پروتئین ها از برنامه غذایی فرد حذف شود.
 وی گفت: به عنوان مثال در رژیم هایی که در آن مصرف 
کربوهیدرات ها را کنار می گذارند و نان و برنج به هیچ عنوان 
مصرف نمی شود، باعث کمبود انرژی بدن خواهد بود. در 
نتیجه سلول های مو که تقسیم زیاد دارند، بیشتر از همه 
آسیب می بیند و به همین دلیل در رژیم هایی که نان و برنج 
از آن حذف می شود، اولین عارضه ای که فرد را درگیر خواهد 
کرد ریزش مو است. رژیم های کم  پروتئین که فرد براساس 
یا تخم مرغ کمتری  آنها مصرف گوشت را حذف می کند 

می خورد و حتی ممکن است مصرف لبنیات را کنار بگذارد، 
باعث ضعیف شدن فولیکول های مو می شود و در نتیجه  فرد با 

ریزش مو مواجه خواهد شد.
شیخ الاسلام اضافه کرد: حتی اگر موها دچار ریزش نشود، 
ساقه های مو آنقدر نازک خواهد شد که خودبه خود خرد و 
کنده می شود. افرادی که برای کاهش  وزن رژیم می گیرند 
ممکن است مصرف برخی مواد غذایی را کنار بگذارند یا 
مقدار مصرف شان را محدود کنند. چنین شرایطی می تواند 
آنها را دچار کمبود آهن کند که این موضوع نیز عامل مهمی 

در ریزش مو به حساب می آید.
وی اظهار داشت: توصیه می شود همیشه برای سلامت و 
کاهش وزن از  کارشناس تغذیه رژیمی متناسب با شرایط خود 
استفاده کنید تا با مصرف مقدار کافی از میوه ها و سبزیجات، 
لبنیات،  حبوبات،  پروتئین  و  برنج  و  نان  کربوهیدرات های 
گوشت و سفیده تخم مرغ در رژیم غذایی استفاده گردد تا 

سلامت موها حفظ شود.
مدیر بهداشت و سلامت عمومی کشور ادامه داد: نان های 

سبوس دار که حاوی ویتامین های B۵ و B۸ است می تواند 
به حفظ سلامت و استحکام موها کمک کند، بنابراین فردی 
که رژیم های کم کالری می گیرد و مصرف نان ها را حذف می 
کند، این ویتامین ها به بدنش نمی رسد و در نتیجه دچار 

ریزش مو می شود.
شیخ الاسلام خاطرنشان کرد: بسیاری از افراد، مواد مغذی 
برای سلامت موها را انتخاب می کنند و به عنوان ماسک روی 
پوست سر یا موها می زنند. اما مصرف مواد غذایی به طور 
موضعی چندان تاثیری ندارد. در حقیقت، پوست ما از سه 
لایه تشکیل شده و به همین دلیل هیچ وقت نمی توان مواد 
مورد نیاز را روی پوست سر و صورت به طور موضعی استفاده 
کرد و نتیجه خوبی گرفت. برای اینکه روند ریزش مو بهبود 
یابد، حتما این مواد مغذی باید خورده و وارد خون شود تا به 

سلول های پوست و مو برسد.
ریزش مو و رژیم های بدون چربی

وی گفت: مصرف چربی ها نیز برای داشتن موهای سالم 
و شاداب ضروری است. پوست سر افرادی که رژیم غذایی 
روزانه آنها حاوی مقدار کافی چربی نیست و به اندازه مورد 
همین  و  می شود  خشک  نمی کنند،  مصرف  چربی  نیاز 
خشک شدن پوست سر عاملی برای ریزش موها خواهد 

بود.
شیخ الاسلام تاکید کرد: برای اینکه موهایی سالم و شاداب 
انواع  و  مفید  چربی های  دریافت  نیازمند  داشته  باشید، 
ویتامین ها و املاح هستید که به وسیله مصرف متعادلی از 
مواد غذایی مختلف و با توجه به شرایط بدنی فرد مانند نمایه 
توده بدنی و شاخصه های دیگر مانند قند و چربیهای خون و 
اندازه گیری میزان چربیهایی که در بافتهای بدن خود دارید، 
از طرف کارشناس تغذیه تعیین می شود،   بنابر این رژیمی که 
برای شما و با توجه به شرایط بدنی و فیزیولوژیک شما تعیین 
می شود برای فرد دیگری کاربرد مناسب ندارد چون هر کس 
ویژگی های خاص خود را دارد و  فریب تبلیغاتی که شما را به 
کاهش وزن سریع اغوا می کند نروید و مراقب سلامت خود 

باشید.

متخصص سلامت عمومی و اپیدمیولوژی تغذیه مطرح کرد:

چند توصیه برای داشتن موهای سالم
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اختلاف بین راننده تاکسی و مسافر بر سر کرایه، 
تازه ای نیست و همه ما بیشتر اوقات شاهد  مسئله 
مشاجره های لفظی آن ها هستیم و در این چندماهه 
اخیر با توجه به شیوع ویروس کرونا که مسئولان در 
طرح فاصله گذاری اجتماعی از رانندگان خواستند که 
به جای سه مسافر در صندلی عقب، تنها دو مسافر را 

پذیرش کنند، این معضل دوچندان شد.
دو  پذیرش  خصوص  در  تاکسی  رانندگان  از  یکی 
مسافر در صندلی عقب تاکسی، گفت: بیشتر مسافران 
وقتی سوار می شوند، درخواست می کنند بیشتر از دو 
نفر در عقب سوار نکنم، و زمانی که می خواهم از آن ها 
کرایه بیشتر به ازای نفر چهارم بگیرم، ناراحت می شوند 

و قبول نمی کنند.
وی افزود: ۳ دختر دم بخت دارم و ۲ پسر کوچک، 
هزینه مایحتاج منزل و خرج تحصیل بچه ها، مرا از 
پای درآورده است، ناچارا باید یا نرخ کرایه تاکسی را 
خودسرانه بالا ببرم یا نفر چهارم را هم سوار کنم که 

اعتراض مسافران بلند می شود.
ازدواج  و  تحصیل  مخارج  گفت:  دیگری  راننده 
زندگی کردن  روز هم مخارج  و هر  بالاست  فرزندانم 
همراه با نرخ تورم رو به افزایش است به همین علت 

مجبور به افزایش کرایه هستم.
مسافری که کنار خیابان منتظر تاکسی ایستاده بود، 
گفت:  تاکسی  رانندگان  صحبت های  به  واکنش  در 
مساعد  رانندگان  اقتصادی  اوضاع  که  می پذیریم 
نیست، اما چرا ما باید هزینه اضافه بدهیم؟ گرانی و 
تورم همه را از پای درآورده است، من هم نمی خواهم 

هزینه اضافه ای بدهم.
وی افزود: رانندگان برای رعایت طرح فاصله گذاری 
اجتماعی هم باید فقط دو نفر در عقب سوار کنند اما 
شاید فقط یک یا دو راننده را که سوار تاکسی آن ها 
شدم، این موضوع را رعایت کردند و مابقی از کرایه نفر 

چهارم نمی گذشتند.
مسافر دیگری گفت: هنوز نرخ کرایه های تاکسی 
اعلام نشده، اما راننده ها خودسرانه کرایه ها را افزایش 
داده و سلیقه ای از مسافر پول می گیرند؛ معمولا مسیر 
میدان مطهری تا ۱۵ خرداد ۱۵۰۰ تومان است اما 
امروز راننده تاکسی ۲۰۰۰تومان از من گرفت، اگر بنا 
بر افزایش نرخ کرایه تاکسی است باید به صورت قانونی 
به تاکسیرانان ابلاغ شود تا خودسرانه این کار را انجام 

ندهند و مسافر تحت فشار قرار نگیرد.
به جای  دو مسافر  با سوار کردن  مردم  از  بسیاری 

سه نفر در صندلی عقب موافق هستند، اما زیر بار 
پرداخت کرایه آن نمی رفتند و برخی از رانندگان نیز 
در واکنش به این موضوع حاضر نیستند از درآمد خود 
از مسافر  بیشتر  تاکسی  کرایه  و  کنند  پوشی  چشم 
درخواست می کنند لذا این امر سبب بروز اختلاف و 
بحث میان راننده و مسافر می شود اما تصویب و توزیع 
برچسب های جدید نرخ کرایه تاکسی، به مشاجره و 

درگیری ها خاتمه خواهد داد.
نظارت  و  مدیریت  سازمان  سرپرست  یزدی  امیر 
پیشنهادات  کرد:  بیان  قم  شهرداری  تاکسیرانی  بر 
 ۹۸ سال  پایان  در  تاکسی  کرایه  نرخ  خصوص  در 
شهر  اسلامی  شورای  به  تاکسیرانی  سازمان  توسط 
و فرمانداری اعلام و در شورای هیئت حل اختلاف 

استان تایید شد.
تاکسی  کرایه  نرخ  برچسب های جدید  افزود:  وی 
و  توزیع  تاکسیرانان  بین  ۲۲خردادماه  تاریخ  از 

برچسب های قدیمی جمع آوری خواهد شد.
از  نباید  تاکسی  رانندگان  اینکه  به  اشاره  با  یزدی 
کرد:  اظهار  کنند،  دریافت  اضافه  کرایه  مسافران 
مسافران تاکسی در صورت مشاهده تخلف، می توانند 
کد چهار رقمی درج شده روی تاکسی یا شماره پلاک 
خوردو را به  شماره پیامک ۳۰۰۰۵۱۳۳ ارسال و یا با 
را  تخلف  و  گرفته  تماس  تلفن ۳۶۶۲۸۸۰۰  شماره 
گزارش کنند و سازمان تاکسیرانی در اسرع وقت به 
این مسئله رسیدگی و نتیجه را به فرد گزارش دهنده 

اعلام میکند.
تجهیز خودروهای تاکسی به 

QR تا دو ماه آینده
وی ضمن اعلام خبر مجهز شدن خودروهای تاکسی 
به وسیله ای به نام QR تا دو ماه آینده خبر داد و افزود: 
از  افرادی که  و  بارکدخوان دارد  QR کارکردی شبیه 
پرداخت  برای  استفاده می کنند، می توانند  تاکسی 
کرایه، گوشی هوشمند خود را جلو QR بگیرند تا به 
صورت الکتریکی مبلغ کرایه از حساب مسافر کسر 

شود.
سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
قرار  با  می کنیم  تلاش  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری 
دادن QR در تاکسی، استفاده از پول نقد را به حداقل 
می توانند  تاکسی  مسافران  کرد:  اظهار  برسانیم، 
یا سایر  از طریق نرم افزار قم یار  برای پرداخت کرایه، 
اپلیکیشن های درگاه بانکی اقدام کنند و در این حالت، 
پرداخت کرایه ها به صورت کاملا استاندارد انجام شده 

و و بیشتر از نرخ  مصوب شده نخواهد بود.

رئیس اداره امور عشایری قم مطرح کرد :

دو مشکل اصلی عشایر در قم  
رئیس اداره امور عشایری قم گفت: کمبود آب ویژه شرب و پرورش دام، از مشکلات 

اصلی عشایر در قم است. 
محمود تندرو دیروز در جمع خبرنگاران با اشاره به پیگیری مشکلات عشایر از طریق 
سازمان امور عشایر کشور و استانداری قم اظهار داشت: در قم تعدادی عشایر در مراتع 
قمرود و باقر آباد و روستاهای اطراف زندگی می کنند و برخی از عشایر شامل ایل کلکو، 

شاهسون، میش مست، زند، عرب و کتی است.
رئیس اداره امور عشایری قم افزود: عشایر با مشکلات زیادی مواجه هستند و در حال 
حاضر کمبود آب ویژه شرب و پرورش دام، از مشکلات اصلی عشایر در قم است که در 

این راستا، طرح هایی در دست اقدام است.
وی تصریح کرد: برخی از پروژه های آبرسانی که عشایر و روستائیان از آن منتفع 
می شدند به دلیل شرایط اقتصادی راکد مانده است، در این خصوص یکی از پروژه های 
مهم، آبرسانی محور قم تهران است که آب و فاضلاب ۶۲ میلیارد تومان اعتبار برای 

اجرای آن برآورد کرده است.
تندرو خاطرنشان کرد: در اجرای این طرح، علاوه بر عشایر، روستائیان و تعدادی 
از ارگان ها و شهرک های صنعتی نیز منتفع می شوند که قرار شد با بررسی لازم، سهم 
مشخص شود تا در سال جدید بتوان این پروژه را عملیاتی کرد و منطقه از آب شیرین 

برخوردار شود.
وی بیان کرد: در طول سالها تعدادی از عشایر در روستاها استقرار یافته اند که اعتبارات 
لازم پیرامون اجرای پروژه های عشایری به این جمعیت اختصاص نمی یابد و افرادی که 
کد روستایی ندارند و در استقرارگاه های عشایری و مراتع مستقر هستند می توانند از این 

خدمات بهره مند شوند.
رئیس اداره امور عشایری قم گفت: در قمرود تعدادی از عشایر شتردار نیز با کمبود آب 
مواجه بودند که طرحی توسط آب و فاضلاب دنبال و با اجرای آن، صد در صد مشکل 

آب شرب رفع می شود.
وی عنوان کرد: در زمینه آبرسانی برآنیم مشکلات عشایر را رفع کنیم هر چند هم 
اکنون نیز آبیاری سیار برای شرب و دام در منطقه وجود دارد و عشایر در پرورش دام 

سبک و سنگین از این نوع آبرسانی برخوردار هستند.
تندرو تصریح کرد: عشایر موجود در قم شامل ۲۲۲۵ نفر در قالب ۳۵۸ خانوار هستند 

که ۷۰ خانوار آن را شاهسون تشکیل می دهد.
گفتنی است عشایر قم در حال حاضر بیش از ۶ هزار نفر شتر و ۲۲ هزار دام سبک 

در اختیاردارند.
 

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

کشف 1۸4خودروی احتکار شده در قم 
معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در بازرسی از پارکینگ های 
خصوصی و عمومی، ۱۸۴ خودروی ایرانی و خارجی احتکار شده و بدون پلاک در قم 

کشف شد. 
امیرحسین پروان ، با تأکید بر اهمیت نظارت بر تعادل قیمت اظهار داشت: اواخر 
اردیبهشت بحث نظارت بر قیمت خودرو و جلوگیری از احتکار ابلاغ شد که دراین باره 
بازرسی های مستمر در جلوگیری از نگهداری خودرو بدون اسناد مصرف کننده و فاقد 

پلاک در پارکینگ ها در دستور کار قرار گرفت.
و تجارت استان قم  و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن  بازرگانی  امور  معاون 
افزود: در این  ارتباط نامه ای برای نمایندگی های خودرو در قم ارسال شد تا بدانند حق 
نگهداری خودرو به شکل تجمیعی را ندارند. در مرحله بعد، سپس بازرسی ها به طور 
مستقل و مشترک انجام شد و طرح تعزیرات حکومتی و سازمان صنعت، معدن و تجارت 

به اجرا در آمد.
پروان بیان کرد: در بازرسی از پارکینگ های خصوصی و عمومی، ۱۸۴ خودروی ایرانی 
و خارجی احتکار شده و بدون پلاک در قم کشف و ۱۴ پرونده تخلف احتکار به ارزش 
۲۲۰ میلیارد و ۵۶۶ میلیون و ۳۲۰ هزار ریال تشکیل شد. طرح نظارت بر دپوی خودرو 
در سطح ملی در کاهش ۲۰ تا ۶۰ میلیون تومانی قیمت خودرو در کشور بسیار اهمیت 

داشت.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 
با توجه به برخی گران فروشی در تأمین مواد غذایی نیز، بازرسی های مستمری در سطح 

بازار شکل گرفته است و با گران فروشان و محتکران به شدت برخورد می شود.
 

مدیر شرکت خدمات کشاورزی استان قم: 

چهار هزار تن کود یارانه ای در قم تامین شد
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاوزی استان قم گفت: از ابتدای سالجاری تا کنون 
بیش از چهار هزار تن انواع کودهای یارانه ای توسط این شرکت در استان تامین و تدارک 

شده است. 
حسین زند   ضمن تبریک هفته جهاد کشاورزی اعلام کرد: بر اساس برنامه ریزی به 
عمل آمده از ابتدای سالجاری تاکنون بیش از چهار هزار تن انواع کودهای یارانه ای ازته، 
فسفاته و پتاسه در استان توسط شرکت خدمات حمایتی کشاورزی تامین و تدارک شده 
است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته بیش از ۷۰ درصد رشد داشته است و  
این میزان بیش از ۲۵ درصد از برنامه مصوب ابلاغی وزارت جهاد کشاورزی در سال 

۱۳۹۹ برای قم است که در نوع خود بی سابقه است.
وی افزود: در ماه های فروردین و اردیبهشت سالجاری  کود نیترات آمونیوم مخلوط 
با سولفات آمونیوم که کودی بسیار مهم برای کشاورزی هست نیز به سبد کودی یارانه 
ای شرکت خدمات حمایتی کشاورزی اضافه گردیده که تاکنون میزان ۴۰۰ تن برای 
استان قم تامین، تدارک و تولید شده است. وی ادامه داد: در سال جهش تولید و در 
راستای اجرای برنامه خودکفایی کودهای کشاورزی با تولید کنندگان داخلی برای تولید 
مقدار ۳۰۰ هزار تن کودهای فسفاته و سایر کودها از جمله گوگرد بنتونیتی برای رفع نیاز 
کشور تفاهم شده است. زند گفت:  همچنین شرکت خدمات حمایتی کشاورزی علاوه 
بر کودهای مذکور، با انعقاد بیش از ۵۰ تفاهم نامه با تولید کنندگان داخلی کود و توزیع 
۳۱۷ عدد انواع کودهای کشاورزی از طریق شبکه کارگزاری در سراسر کشور در راستای 

رفع نیاز کشاورزان اقدام نموده است .
 

معاون نظارت و بازرسی سازمان صمت استان قم مطرح کرد:

نقره داغ شدن برخی فروشندگان برنج در قم 
معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: ۲۸ پرونده 
برای متخلفان در زمینه گران فروشی برنج در استان به ارزش ۱۴ میلیارد ریال تشکیل 

شد که ارزش یکی از این پرونده ها ۷۵۵ میلیون تومان بود. 
احمدرضا سمیعی نسب با اشاره به طرح نظارتی ویژه ماه مبارک رمضان اظهار کرد: 
این طرح با مشارکت تعزیرات حکومتی، اتاق اصناف و دیگر دستگاه های مسؤول اجرا  و 
در قالب طرح، ۶۲۸ پرونده تخلف به ارزش ۳۷۶ میلیارد ریال در استان قم تشکیل شد.
وی ادامه داد: اولویت های نظارت در استان قم در ماه مبارک رمضان در زمینه حبوبات، 
میوه و تره بار، زولبیا و بامیه و مواد پروتئینی بود. معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم افزود: در استان در زمینه ماکارونی شاهد افزایش ۲۸ درصدی 
قیمت، در زمینه سیب زمینی شاهد کاهش ۲۳ درصدی قیمت، در زمینه کنجاله سویا 
شاهد افزایش ۱۹ درصدی قیمت و در زمینه آهن الات شاهد رشد ۱۸ درصد قیمت 
بودیم. سمیعی نسب با اشاره به دلایل افزایش قیمت کالاها در استان قم اظهار کرد: 
افزایش قیمت ماکارونی در استان به دلیل افزایش قیمت آرد بود، همچنین قیمت سیب 

زمینی و گوجه در استان قم نیز به دلیل فراوانی محصولات در بازار کاهش پیدا کرد.
وی خاطرنشان کرد: ۵۱۱ مورد بازرسی در بحث برنج در استان قم صورت گرفت و ۲۸ 
پرونده برای متخلفان در زمینه گران فروشی برنج در استان به ارزش ۱۴ میلیارد ریال 

تشکیل شد که ارزش یکی از این پرونده ها ۷۵۵ میلیون تومان بود.
 

مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر استان قم :

9هزار نفر در قم زیرپوشش بیمه روستایی هستند 
مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر استان قم گفت: در حال 
حاضر تعداد ۹ هزار و ۶۲۶ نفر از جمعیت استان زیرپوشش بیمه کشاورزی، دامداری و 
روستایی هستند.  علی رحیمی در گفت وگویی با اشاره به پانزدهمین سالگرد تاسیس 
صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان روستاییان و عشایر بیان کرد: در استان قم، ۱۸ هزار و 
۸۲۸ نفر جامعه هدف روستایی و کشاورزی هستند که ۵۱ درصد آن از بیمه روستایی و 
کشاورزی و دامداری برخوردارند. مدیر صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و 
عشایر استان قم افزود: در حال حاضر تعداد ۹ هزار و ۶۲۶ نفر از جمعیت قم زیرپوشش 

بیمه کشاورزی، دامداری و روستایی هستند.

مدیر جامعه الزهرا)س(:

تفاوت ایران انقلابی و قاجاری در فرهنگ 
شهادت است

- مدیر جامعه الزهرا)س(، تفاوت ایران در دوران دفاع مقدس و در زمان تصرف توسط 
متفقین را وجود فرهنگ شهادت در میان مردم و باور قلبی آنان به این مسئله دانست.

به گزارش خبرگزاری مهر، حجت الاسلام سیدمحمود مدنی در جلسه ستاد بانوان 
کنگره شهدای استان قم که در جامعه الزهرا برگزار شد با ترسیم شرایط ایران در جنگ 
جهانی دوم و دفاع مقدس اظهار داشت: در زمان جنگ جهانی دوم ارتش ایران به 
تناسب آن روز بازسازی شده بود و برخی کشورها مثل آلمان و سوئد کمک کرده بودند 
تا ساختار آن تقویت شود، بنابراین در مقایسه با کشورهای منطقه، ارتش ایران ارتشی 
پیشرفته و نوسازی شده بود. اما وقتی جنگ تحمیلی هشت ساله شروع شد ما ارتشی 
داشتیم که به دلیل مسائل انقلاب، شکل، ساختار، ارکان و رئوس خود را از دست 
داده بود، سپاه و بسیج هنوز شکل نگرفته بود و مملکت در حالت التهاب، بی ثباتی 

و بی قراری بود.
مدیر جامعه الزهرا علیهاالسلام ادامه داد: در جریان جنگ جهانی دوم به محض 
اینکه خبر ورود لشگر متفقین به کشور پخش می شود در تاریخ این صحنه تلخ ثبت 
شده که سربازخانه ها تخلیه شد، سربازها اسلحه هایشان را در جوی آب انداختند و 
فرار کردند، فرماندهان ارتش به روستاها پناه بردند و متفقین بدون شلیک یک گلوله تا 
تهران آمدند و ستاد فرماندهی شان را در تهران قرار دادند. چرچیل و استالین و روزولت 
بدون اطلاع دربار به ایران آمدند و در تهران تشکیل جلسه دادند، دربار بسیار تلاش 
کرد تا شاه این مملکت را در جلسه شان دعوت کنند که دعوتش نکردند، حتی شاه آنها 
را دعوت کرد تا در ضیافتش شرکت کنند ولی آنها قبول نکردند. تنها استالین پذیرفت 
چند دقیقه وقت به شاه بدهد. من هنوز به عنوان یک ایرانی، تلخی آن صحنه ای را که 

ندیدم در ذائقه ام حس می کنم.
وی افزود: اما وقتی صدام در شرایطی که ارتش ایران وضعیت مناسبی نداشت به 
ایران حمله کرد، ناگهان ملت مانند اقیانوسی مواج حرکت کرد و در مقابل ارتشی که 
همه جهان حمایتش می کردند هشت سال ایستاد و برای اولین بار در تاریخ این کشور 

جنگی اتفاق افتاد که در آن حتی یک وجب از خاک کشور از دست نرفت.
مسئول ستاد بانوان کنگره شهدای استان قم بیان داشت: تفاوت این دو تابلو و تلخی 
آن صحنه و شیرینی این صحنه تنها در فرهنگ شهادت است. آن روز هیچکس نه 
ارتش، نه سرباز، نه فرمانده و نه حتی ملت باور نداشت که اگر برای این خاک بایستد 
و کشته شود شهید است برای همین همه کنار کشیدند و هیچکس دفاع نکرد، ولی 
در دفاع مقدس به خاطر فرهنگ شهادت و اعتقاد به آن همه احساس وظیفه کردند 

و مردانه ایستادند.
وی خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم آن عزت تکرار شود و دیگر شاهد آن ذلت نباشیم 
باید فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم. از این رو ما خوشحالیم که بخش بانوان شهید 
در ستاد کنگره شهدا به جامعه الزهرا علیهاالسلام واگذار شده تا بتوانیم نقشی در 
پایداری و بالندگی فرهنگ شهادت داشته باشیم. حفظ و استمرار انقلاب اسلامی به 
همین است و ما به بوی این شهادت ها زنده ایم و شما موظفید عطر دل انگیز شهادت 
را در قالب کنگره شهدا پراکنده کنید و مشام جان انسان های آزاده و پاک را از این 

عطر سیراب کنید.
زنده  ویژه مادران در  به  بانوان  بر نقش  تاکید  با  الزهرا علیهاالسلام  مدیر جامعه 
نگهداشتن فرهنگ شهادت در کشور گفت: همانگونه که گفته می شود زبان مادری 
و ما اصطلاحی با عنوان زبان پدری نداریم اگر بخواهیم فرهنگ شهادت را گسترش 
دهیم باید از ظرفیت مادران استفاده کنیم. اگر مادران در شهادت احساس افتخار و 
عزت کنند نسلی پرورش می یابد که شهادت را آرزوی خود می داند و اینگونه اسلام و 

انقلاب بیمه و عزت و عظمت ملت و نسل های آینده تامین می شود.
وی در پایان با قدردانی از فعالیت های صورت گرفته در کمیته بانوان ستاد کنگره 
شهدای استان قم بیان داشت: از روز اولی که مسئولیت ستاد بانوان کنگره شهدا به 
جامعه الزهرا علیهاالسلام سپرده شد بنای ما این بوده که از همه ظرفیت ها استفاده 
کنیم برای همین کار به دو بخش فرهنگی تبلیغی و علمی پژوهشی تقسیم و بخش 
فرهنگی تبلیغی به مرکز مدیریت حوزه علمیه خواهران و بخش علمی پژوهشی 
به جامعه الزهرا علیهاالسلام واگذار شد و فراتر از آن اعلام شد تا هر کس در هر جا 
ظرفیت، زمینه و سابقه ای دارد سر سفره شهدا بیاید و از خوان نعمت شهدا بهره مند 

شود تا ان شاءالله کار درخور و شایسته ای انجام شود.
  

استاندار قم :

مدیریت استان قم در مسیر ترویج 
فرهنگ ایثار حرکت می کند 

استاندار قم با اشاره به نقش قم در پیروزی انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی اظهار 
کرد: استان قم الگوی ایثار و شهادت و حرکت در مسیر انقلاب بوده است. 

"بهرام سرمست" روز یکشنبه در جلسه شورای هماهنگی امور ایثارگران منطقه یک 
کشور که با حضور مشاور امور ایثارگران وزیر کشور در سالن امام جواد )ع( استانداری 
قم برگزار شد، طی سخنانی با اشاره به احداث موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 
افزود: استان قم در احداث این موزه، علاوه بر روایت جنگ ۸ ساله تحمیلی، انتقال 

حوادث تاریخی انقلاب اسلامی را نیز در دستور کار دارد.
سرمست با بیان اینکه مدیریت استان قم در مسیر ترویج فرهنگ ایثار حرکت می 
کند خاطرنشان کرد: برگزاری کنگره ملی شهدای استان قم نیز در همین راستا مورد 

تاکید است.
وی با تاکید بر انتقال تجربه های موفق سایر استان ها در خصوص اعتلای جایگاه 
خانواده معظم شهدا خاطرنشان کرد: برای پیاده سازی این تجربه ها در استان قم 

برنامه ریزی لازم باید انجام شود.
سرمست بیان کرد: در لبیک به ندای مقام معظم رهبری برای طرح مواسات و کمک 
مومنانه نیز اقدامات بسیار خوبی از سوی خیرین و گروه های مردمی انجام شد و شاهد 

همدلی مردم و مسئولان بودیم.
استان قم ۶ هزار شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده است. در حال حاضر حدود 
یک هزار و ۱۰۰ پدر شهید و ۲ هزار و ۴۳۰ مادر شهید از ۶ هزار شهید استان در قید 

حیات هستند.
 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

»رمضان عبدالله« عمر خود را در دفاع از 
قدس و فلسطین گذراند

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیامی، درگذشت دکتر رمضان عبدالله شلح 
دبیرکل پیشین جنبش جهاد اسلامی فلسطین را تسلیت گفت. 

در این پیام که نسخه ای از آن روز یکشنبه در اختیار ایرنا قرار گرفت آمده است: 
درگذشت برادر مجاهد، آقای دکتر رمضان عبدالله از چهره های درخشان مقاومت 

اسلامی و دبیر کل پیشین جنبش جهاد اسلامی فلسطین موجب تألم و تأثر گردید.
پیام ادامه یافته است: این رزمنده  سرافراز و مجاهد مخلص عمر خود را در دفاع از 
قدس شریف و فلسطین مظلوم گذرانید و در جبهه های شرف و کرامت، به مجاهدت 
علیه اشغالگری پرداخت. پیام حاکی است: ادامه راه رهبران فقید جنبش جهاد 
اسلامی، شهید فتحی شقاقی و رمضان عبدالله و همچنین راه شهدای مبارزه با رژیم 
غاصب جعلی اسرائیل، سلطه  استکباری و ظالمانه صهیونیست ها را نابود و جوانان 
مؤمن، شجاع و مظلوم فلسطین را سربلند و پیروز خواهد کرد. جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم در این پیام فقدان این مجاهد فی  سبیل الله  را به خانواده آن مرحوم، 
رزمندگان جبهه مقاومت و ملت  عزیز فلسطین  تسلیت  گفته و سربلندی  امت اسلامی  
و پیروزی  مجاهدان  فلسطینی را در مبارزه با دشمن غاصب و جنایتکار صهیونیستی 
از خداوند متعال  مسالت  نموده است. دکتر رمضان عبدالله شلح روز یکشنبه هجدهم 

خردادماه جاری در پی درگیری طولانی با بیماری درگذشت.
 

رییس مرکز بهداشت قم:

۳۳11 صنف و اماکن در قم پلمب یا 
غیرفعال شده است

رییس مرکز بهداشت قم گفت: ۳ هزار و ۳۱۱ صنف و اماکن به دلیل رعایت نکردن 
دستورالعمل های بهداشتی در این استان از ابتدای طرح فاصله گذاری اجتماعی 
تاکنون، پلمب و یا غیرفعال شده است.  سیامک محبی روز یکشنبه در این زمینه افزود: 
از ابتدای مشاهده نخستین موارد از ویروس کرونا در قم و تشدید نظارت های بهداشتی 
برای کنترل این بیماری تا ۲۴ خردادماه، ۸۰ هزار و ۲۶۲ مورد نظارت بر فعالیت اماکن 

و اصناف مختلف انجام شده است.

اجتماعی

از  گفت:  قم  استان  پرورش  آموزش  و  مدیرکل 
خانواده ها و دانش آموزان می خواهیم که نگران نمرات 
پایان سال تحصیلی نبوده و استرس نداشته باشند 
چراکه فقط نمره خردادماه تحت عنوان امتحان فضای 

مجازی لحاظ نشده و فرایند آموزش مهم است. 
حمیدرضا شیخ الاسلام در گفت وگو با خبرنگاران، 
را  آموزشی  فضای  در  دانش آموزان  حضور  عدم 
بزرگ ترین مشکل به وجود آمده در آموزش وپرورش به 
دلیل شیوع کرونا عنوان کرد و اظهار داشت: دانش 
آموزان و اولیای آن ها به همراه معلمان دست به دست 

هم داده و این فضا را به خوبی مدیریت کردند.
به  اشاره  با  قم  استان  آموزش وپرورش  مدیرکل 
برگزاری امتحانات حضوری ویژه دانش آموزان پایه نهم 
و دوازدهم گفت: به احتمال زیاد در پایه نهم تا اواخر 
خردادماه امتحانات به پایان می رسد اما امتحانات پایه 
دوازدهم تا هفدهم تیرماه ادامه دارد و به غیراز این دو 
پایه، تمام دوره های تحصیلی دوره ابتدایی متوسطه 

اول و متوسطه دوم انجام شده است.
حال  در  فرآیند  یک  در  آموزش  اینکه  بیان  با  وی 

آموزان  و دانش  از خانواده ها  ابراز کرد:  انجام است، 
تحصیلی  سال  پایان  نمرات  نگران  که  می خواهیم 
نمره  فقط  چراکه  باشند  نداشته  استرس  و  نبوده 
خردادماه تحت عنوان امتحان فضای مجازی لحاظ 
نشده و فرایند آموزش مهم است.شیخ الاسلام بیان 
کرد: در استان قم با توجه به تجربه ای که همکاران 
کرونا  با  مبارزه  استانی  ستاد  در  آموزش وپرورش، 
داشتند یک پروتکلی را در استان لحاظ کردیم مبنی 
بر اینکه قبل از حضور دانش آموزان در سطح مدارس 
جهت رفع اشکال، تمامی مدیران مدارس را ملزم به 
و یک  آموزان کردیم  اولیای دانش  با  ارتباط  برقراری 

کلاس بندی مجدد صورت گرفت.
اینکه  بیان  با  استان قم  پرورش  و  آموزش   مدیرکل 
حداکثر حضور دانش آموزان در هر کلاس کمتر از 10 
نفر بود، تصریح کرد: در دوره ابتدایی، متوسطه اول و 
متوسطه دوم حضور دانش آموزان در مدارس متفاوت 
بوده اما به طور میانگین بیش از 20 درصد دانش آموزان 

برای رفع اشکال در مدارس حضور پیدا کردند.
وی ضمن قدردانی از حضور دانش آموزان، معلمان، 

دبیران و مدیران در برنامه شاد عنوان کرد: استان قم 
در سه محور ازجمله ورود مدارس به برنامه شاد رتبه 
نخست را از آن خود کرد که این وفاق و همدلی برای 

همگی حائز اهمیت است.
شیخ الاسلام با بیان دستورالعمل های پیش بینی شده 
برای امتحانات سراسری دانش آموزان اظهار داشت: 
برگزاری امتحانات سراسری مربوط به دانش آموزان پایه 
دوازدهم است که دانش آموز دوازده سال تلاش خود 
را به منصه ظهور می گذارد، در این رابطه سناریوهای 
مختلفی را داشتیم که در نهایت موفق شدیم 20 درصد 
باقی مانده کتب را که از اول اسفندماه تا پایان سال 

تحصیلی تدریس نشده بود را تکمیل کنیم.
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم مطرح کرد: برگه 
امتحانی که به کلیه دانش آموزان دادیم 16 نمره داشت 
دانش آموز  برای  انتخابی  به صورت  هم  نمره  چهار  و 
لحاظ کردیم که این 4 نمره می توانست از 20 درصد 
باقی مانده کتب باشد که باز دانش آموزان مختار بودند 
هم از 80 درصد و هم از 20 درصد باقی مانده کتب به 

سؤالات پاسخ ندهند.

مدیرکل آموزش  و پرورش استان قم :
دانش آموزان  نگران نمرات امتحانات پایان سال تحصیلی نباشند

آخرین جزئیات نرخ کرایه تاکسی درقم ؛

 پایان مشاجره راننده تاکسی و مسافر

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم بابیان اینکه اجازه افزایش خودسرانه قیمت ها 
را نمی دهیم گفت: به هیچ وجه چشم خود را بر روی گرانفروشی و اخلال در بازار 

نمی بندیم. 
روح الله مسلم خانی در ششمین جلسه کارگروه تنظیم بازار و کمسیون هماهنگی 
امور تعزیرات استان قم اظهار داشت: افزایش قیمت براساس مصوبات تعیین می شود 

و هرگونه افزایش خودسرانه، غیرقانونی است و با آن برخورد می شود.
معاون دادستان عمومی و انقلاب قم افزود: به هیچ وجه چشم خود را بر روی 
را  قیمت ها  خودسرانه  افزایش  اجازه  و  نمی بندیم  بازار  در  اخلال  و  گرانفروشی 
نمی دهیم. یکی از مشکلات اصلی این است که قبل از تصویب کالایی، برخی 
خودسرانه اقدام به افزایش قیمت می کنند و متاسفانه گرانفروشی کالاهای اساسی 

نیز بر روی دیگر اقلام نیز اثر دارد.
مسلم خانی خاطرنشان کرد: نباید اجازه داد قبل از مصوبات جلسه افزایش قیمتی 
اتفاق بیفتد متاسفانه برخی از تولیدکنندگان در گرانفروشی، از صحبت ها و برخی 
پیش بینی ها و اظهارات غیرکارشناسی مسئولان خط می گیرند و اقدام به گرانفروشی 

می کنند.
وی تصریح کرد: تولیدکننده حق دارد از صنف خود دفاع کند، اما نباید به هر دلیلی 
تهدید به گرانفروشی کند، در چند محصول قبل از این که در جلسات، قیمت مصوب 
شود شاهد گرانفروشی بودیم و تجربه ای در مورد شن و ماسه داشتیم تا جایی که 

نسبت به مصوبه نیز گران تر می فروختند.
معاون دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: کرونا بهانه ای برای برخی گرانفروشی ها 
شد و این افراد، افکار عمومی را به سمت افزایش قیمت سوق می دهند. قبل از نگاه 
کارشناسی برای افزایش قیمت، مسئولان نباید اظهارنظری کنند که خود منجر به 

گرانی شود، زیرا چنین اظهارنظرهایی قبل از اعلام رسمی تاثیر منفی بر بازار دارد.
مسلم خانی بیان کرد: در بحث برخورد با توجه به کثرت مغازه ها و اصناف بهتر است 
با اصلی ترین عامل گران که توزیع کننده عمده هستند و فاکتوری نمی دهند برخورد 
شود، غالب عمده فروشی ها در این گرانفروشی سهیم هستند و برخورد با این ها آسان 

تر است.
وی اظهار داشت: اختلاف قیمت در سطح شهر گاهی تا سه برابر است که بخشی 
ممکن است طبیعی باشد، اما افزایش قیمت حدی دارد برخی میوه ها در مناطق 
۲۵ هزار و دیگر محلات ۷ هزار تومان است در حالی که اختلاف قیمت و کیفیت حد 

معقولی دارد و نباید افراد بودن واهمه ای اقدام به گران فروشی کنند.
معاون دادستان عمومی و انقلاب قم عنوان کرد: نظارت ها باید به خوبی انجام شود 
از طرفی برخورد با اخلال گران در بازار باید اطلاع رسانی شود به ویژه برخورد با دانه 

درشت ها، تاثیر بیشتری در جلوگیری از اخلال در بازار دارد. قم جز دومین استانی 
بود که در بحث برخورد با احتکار خودرو وارد شد و حتی خیانت اخلالگران را رسانه ای 
کردیم، باید در این باره جدیت داشت تا تلاش ها برای از میان رفتن تخلفات در بازار 

از بین نرود.
تشکیل  ۱۴۷۹ پرونده برای متخلفان اقتصادی و اخلال گران بازار قم 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۴۷۹ 
پرونده برای متخلفان اقتصادی و اخلال گران بازار قم در تامین کالاهای اساسی 

تشکیل شد.
ابتدای شیوع کرونا، اقدامات در جهت کنترل  از  مهدی ریاضی اظهار داشت: 
وضعیت بازار به طور جدی آغاز شد و در گشت های مشترک بالغ بر ۲۲۰ اکیپ گشت 

در سطح قم حضور داشتیم.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۴۷۹ 
پرونده برای متخلفان اقتصادی و اخلال گران بازار قم در تامین کالاهای اساسی 

تشکیل شد.
وی تصریح کرد: از میان پرونده های واصل شده به تعزیرات حکومتی، ۹۷ درصد 
مورد رسیدگی قرار گرفت که عمدتا درباره ارز و قاچاق کالا و گرانفروشی و احتکار است.
ریاضی بیان کرد: برای متخلفان نیز مبلغ ۱۳۷ میلیارد ریال جریمه تعیین شد که 

۹۰۵ فقره پرونده قطعی اعلام و به اجرای احکام رفته است.
وی خاطرنشان کرد: میزان وصولی جزای نقدی در رقم تعیین شده نیز ۱۶ میلیارد 

ریال بوده که به خزانه کشور واریز شده و سایر وصولی نیز در دست اقدام است.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: دستگاه قضائی همراهی خوبی با 
برخورد با اخلال گران داشته است و در برخی از مراجعات در جهت امنیت نیروهای 
بازرس در جایی که صاحبان اصناف تمکین نمی کردند از دستگاه قضاء، کمک 

گرفته ایم.
گرانفروشی  اما  است  متعادل شده  قیمت حبوبات  اخیر  روزهای  در  افزود:  وی 
همچنان از سوی متخلفان در رابطه با کالاهای اساسی اعمال می شود، به ویژه تفاوت 
میان ارز آزاد و نیمایی ۴۲۰۰ تومانی در کالاهای اساسی، یکی از علل مهم در احتکار 

شده است.
ریاضی بیان کرد: افزایش دوبرابری جریمه یکی از اقدامات اساسی به ویژه درباره 

برنج و شکر است و هیچ توجیهی را در خصوص احتکار و گرانفروشی نمی پذیریم.
وی در پایان عنوان کرد: در رابطه با کشف ۱۸۴ دستگاه خودروی بدون پلاک نیز، 
بررسی های لازم انجام شد و خودروهایی که واقعا برای مصرف کننده دپو شده بود به 

صاحبان تحویل داده ایم و در این باره ۶۰ خودرو آزاد شد.

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم :

 اجازه افزایش خودسرانه قیمت ها را نمی دهیم 
مسئولان نباید اظهارنظری کنند که خود منجر به گرانی شود 
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معاون اسبق بانک مرکزی می گوید اگر بازار سرمایه به روند کنونی خود ادامه دهد 
امکان دارد تا نقدینگی بیشتری هم جذب آن شود ولی به نظر نمی رسد این بازار 
امکان مقاومت داشته باشد و اگر دولت مدیریت مناسبی را در پیش نگیرد با اولین 

تکانه ها احتمالا با فرار نقدینگی به سوی بازار ارز مواجه شویم.
 در حالی که شاخص سهام بازار سرمایه در کشور به افزایشی بی سابقه دست یافته 
اما نرخ ارز نیز افزایشی تدریجی را تجربه می کند. نگرانی بسیاری از کارشناسان از 
زمانی است که شاخص سهام در بورس به هم بریزد چرا که در این صورت نقدینگی 
انباشت شده در این بخش می تواند با سرعتی چشمگیر در بازار ارز وارد شده و 
نوسانات فراوانی را به اقتصاد ایران وارد کند. در همین رابطه سید کمال سید علی ، 
کارشناس اقتصادی، در رابطه با وضعیت بازارهای کشور گفت: مساله این است که 
مجموع بازارها یا در کنار هم رشد می کنند و یا افت. به این اعتبار باید گفت رشد بازار 

سرمایه باید خود را در بازارهای دیگر کشور نشان دهد. به ویژه این امر در میان مدت 
خود را به وضوح نشان می دهد. درنتیجه بازاری چون بازار سرمایه وقتی رشد ۱۰۰ 
درصدی را تجربه کرده افزایش قیمت ارز اصلا غیر طبیعی نیست. او افزود: این مهم 
در حالی رخ داده که با کاهش نرخ سود سپرده بانکی عملا نقدینگی بیشتری در بازار 
آزاد شد و به سمت بازار سرمایه حرکت کرده است که البته اثرات خود را به جا گذاشته 
است. همچنین هم اکنون در بحث منابع ارزی نیز دچار مضیقه است و اکنون حتی 
نقل و انتقال ریال را هم کنترل می کند. سید علی تاکید کرد: این جوانب بیانگر آن 
است که تمایل به سمت سفته بازی ارزی کاهش داشته و تنها اگر در بازار سرمایه 
ریزشی رخ دهد احتمالا با هجوم برخی از فعالان بورس به بازار ارز مواجه شویم چرا 
که در بازار سرمایه فعالان غیر حرفه ای فراوانی آمدند که طبعا با ریزش نگران شده و 
برای حفظ قدرت خرید خود دارایی های خود را تبدیل به ارزهای دیگر خواهند کرد. 

معاون پیشین رییس کل بانک مرکزی افزود: همان طور که گفتم بازارها بر یکدیگر 
اثر می گذارند و بر این اساس می توان ادعا کرد تا حدودی بازارها دنباله رو یکدیگر 
خواهند بود. با این همه حسن ماجرا این است که وقتی بانک مرکزی هدفگذاری 
تورم ۲۲ درصدی را اعلام می کند می تواند از این دنباله روی هم برای کنترل قیمتها 
استفاده کند. سید علی گفت: به هر حال اکنون نقدینگی کشور بیش از پیش 
به بازار سرمایه معطوف شده و این بخش بیشترین نقدینگی کشور را جذب کرده 
است. به همین دلیل فکر می کنم ریزش شاخص سهام عملا می تواند به افزایش 
نوسانات در بازارهای دیگر و به خصوص بازار ارز ایران منجر شود. وی خاطرنشان 
ساخت: در شرایط فعلی باید امیدوار باشیم شرایط کشور از نظر سیاسی بهبود یابد 
و تا انتخابات امریکا مسئولان بهتر است رفتاری محتاطانه را در پیش بگیرند. اکنون 
عملا دو سال از خروج امریکا از برجام می گذرد و چنانچه ماههای آینده نیز بدون 
تنش مدیریت شود ممکن است وضعیت ارزی کشور دگرگون شود. در رابطه با فروش 
نفت هم با وجود تحریم ها فعلا قیمت رو به افزایش است. این کارشناس اقتصادی 
گفت: همیشه وقتی نرخ یک کالا دو ماه افزایش را تجربه کند دیگر به قیمت سابق 
بر نمی گردد و نرخ ها پایدار می شود مگر اینکه وقایع جهانی تغییر کنند مثلا امریکا 
به برجام بازگردد. از سوی دیگر برخی هم معتقدند اگر دولت آینده هم همسو با 
مجلس شود به کاهش تنش میان قوه مجریه و مقننه اثرگذار است. در این صورت 
احتمالا تصمیم گیری در مورد اف ای تی اف هم با دشواری کمتر و بدون کشمکش 
سیاسی صورت گیرد. سید علی در پاسخ به سوالی مبنی بر احتمالات آتی تغییر نرخ 
ارز در کشور تاکید کرد: اگر در بازار سرمایه ریزش رخ ندهد نقدینگی بیشتری جذب 
این بخش خواهد شد. با این همه به باور من بازار سرمایه این طور که نشان می دهد 
بازار مقاومی نیست. مگر اینکه دولت مدیریت بهتری داشته باشد و عرضه را طوری 
افزایش دهد که نقدینگی موجود در بازار در تمام بخشها برود. او تصریح کرد: باید 
شرایط را به گونه ای ترتیب داد که صادرات غیر نفتی کشور رشد کند. افزایش اخیر 
نرخ ارز باید خود را در این بخش نشان دهد. اکنون وضعیت کشاورزی بهبود یافته و 
کاهش نرخ ارز امکان صادرات بیشتری را فراهم کرده است. حتی در بخش پوشاک 
هم گرانی ارز واردات را محدود کرده است و اگر ما بتوانیم ۵۰ میلیارد دلار صادرات 

داشته باشیم جایگزین خوبی برای نفت پیدا کردیم.

کاهش نرخ سود سپرده های بانکی نوسان بازار ارز را افزایش داد

تاثیر بورس بر نوسان نرخ ارز چیست؟

اقتصادی

یک اقتصاددان :

کاهش ارزآوری نفت، رشد اقتصادی را 
منفی کرد

یک اقتصاددان معتقد است با وجود تحریم هایی که بر میزان درآمدهای ارزی 
ناشی از فروش نفت تأثیر گذاشته، ارقام منفی بزرگ تر از آنچه برای رشد اقتصادی 

اعلام  شده نیز نباید تعجب برانگیز باشد.
مرکز آمار ایران و رئیس کل بانک مرکزی به طور جداگانه عدد و رقم های رشد 
اقتصادی در سال ۱۳۹۸ را اعلام کرده اند. بر این اساس، رشد اقتصادی بدون 
احتساب نفت توسط مرکز آمار منفی ۰.۶ درصد و توسط بانک مرکزی ۱.۱ درصد 
محاسبه شده است. با وجود این اختلاف، در هر دو آمار اعلام  شده توسط مرکز آمار 
ایران و رئیس بانک مرکزی، رشد اقتصادی در سال ۱۳۹۸ با در نظر گرفتن نفت، 
منفی اعلام شده است. بر اساس محاسبات مرکز آمار ایران اقتصاد ایران با در نظر 
گرفتن نفت، در سال گذشته هفت درصد کوچک شده است. عبدالناصر همتی نیز 
رشد اقتصادی سال ۱۳۹۸ با احتساب نفت را منفی ۶.۵ درصد اعلام کرده است.

در محاسبات رشد اقتصادی، نفت به عنوان یکی از زیربخش های صنعت قرار 
دارد. رشد در گروه استخراج نفت و گاز طبیعی در زمستان سال گذشته ۲۶.۸ 
درصد کاهش داشته که یکی از پایین ترین عملکردها در بخش صنعت است. یک 
اقتصاددان معتقد است با وجود تحریم هایی که بر میزان درآمدهای ارزی ناشی از 
فروش نفت تأثیر گذاشته اند، ارقام منفی بزرگ تر از آنچه برای رشد اقتصادی اعلام  

شده است نیز نباید تعجب برانگیز باشد.
لطفعلی  بخشی، اقتصاددان در این رابطه به ایرناپلاس گفت: در اقتصاد کشور ما 
دو نقش اساسی برای گروه نفت وجود دارد که در رشد اقتصادی تأثیر گذارند: یکی 
از آنها تأمین نفت و گاز مصرفی کشور و دیگری تأمین ارز و درآمد ارزی برای کشور 
است که در واقع نقش دوم آن یعنی ارزآوری، در حال حاضر با توجه به تحریم ها با 

مسئله مواجه شده است.
وی افزود: با این حال، تأمین سوخت مصرفی کشور مطابق گذشته در حال انجام 
است، اما با این وجود طبیعی است که وقتی نقش درآمدزایی ارزی از بخش نفت 
کشور حذف شود، رشد منفی در این بخش وجود داشته باشد و بر رشد کل اقتصاد 
تأثیر بگذارد. بنابراین حتی اگر این رقم منفی بیش از اعداد اعلام شده نیز بود، 

موجب تعجب تحلیل گران نمی شد.
همتی: رشد ۱.۱ درصدی بدون نفت، آغازگر مسیر خروج از رکود

با وجود اینکه هم در گزارش مرکز آمار ایران و هم در یادداشت رئیس بانک مرکزی، 
رشد اقتصادی با احتساب نفت در سال گذشته منفی بوده، رشد بدون نفت جهتی 
متفاوت را نشان می دهد. مرکز آمار می گوید اقتصاد ایران سال گذشته را حتی 
بدون نفت در یک مسیر رکودی گذرانده و برای رشد اقتصادی بدون نفت رقم منفی 
۰.۶ درصد را اعلام کرده است. این در حالی است که عبدالناصر همتی رقم ۱.۱ 
درصدی را به عنوان رشد اقتصادی بدون نفت در سال ۱۳۹۸ مطرح کرده که شاید 

بتواند آغازگر مسیر رونق و خروج از رکود باشد.
رفع  و  موضوع  این  حل  داشت:  اظهار  آماری  اختلاف  این  درباره  بخشی 
و  آمارها  این گونه  محاسبه  که  چرا  نیست،  پیچیده ای  کار  آماری  اختلاف  این 
شاخص های اقتصادی، کاری تخصصی است و بحثی در آن وجود ندارد. این دو 
نهاد می توانند در کنار یکدیگر روش محاسبه و یافته های خود را مورد بررسی قرار 

داده و به یک هماهنگی و یک رقم واحد برسند.
کشاورزی می تواند بار رشد اقتصاد کشور را به دوش بکشد؟

با وجود تناقض آماری بین مقدار رشد اقتصادی و همچنین علامت آن که نشان 
دهنده استمرار رکود یا احتمال ورود به دوره رونق است، هر دو شاخص اعلام شده 
توسط مرکز آمار ایران و رئیس کل بانک مرکزی در رابطه با رشد بخش کشاورزی 

علامت مشابهی دارند.
در آمارهای اعلام  شده توسط مرکز آمار ایران، بخش کشاورزی در سال ۱۳۹۸ 
رشد سه درصدی را تجربه کرده است. این آمار بر اساس آنچه رئیس کل بانک 
مرکزی اعلام کرده ۸.۸ درصد بوده است. بخشی در رابطه با رشد مثبت بخش 
کشاورزی که در آمارهای هر دو نهاد مشاهده می شود گفت: بارندگی های به نسبت 
خوبی که در سال گذشته در کشور رخ داده موجب حاصلخیز شدن زمین های 
کشاورزی و در نتیجه افزایش تولید در بخش کشاورزی شده است. شاید بتوان 
گفت رشد بخش کشاورزی چندان متکی بر نیروی انسانی نبوده و باید آن را از 
الطاف طبیعت برای کشور و بارندگی هایی دانست که موجب حاصلخیزی و به ثمر 

نشستن زمین ها و محصولات کشاورزی شده است.
این اقتصاددان تأکید کرد در صورتی بخش کشاورزی می تواند به موتور رشد 
اقتصاد کشور تبدیل شود که رشد آن به  ارقام قابل توجهی چون ۱۰ درصد و بیشتر 
از آن برسد. در این شرایط می توان تا حدودی انتظار داشت بخش کشاورزی این 
قابلیت را پیدا کند و بتواند سایر بخش های اقتصادی را نیز با خود همراه کرده و 

تأثیر قابل توجهی بر تولید ناخالص داخلی و رشد کل اقتصاد کشور داشته باشد.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

اعطای تسهیلات به مستاجران در انتظار 
تصمیم کمیته چهارجانبه

 وزیر راه و شهرسازی گفت: قرار است کمیته ای چهارجانبه در خصوص کمک های 
دولتی برای عبور مستاجران از بحران فعلی تصمیم گیری کند که بر اساس آن، 
تسهیلاتی در اختیار مستاجران قرار می گیرد. »محمد اسلامی« روز یکشنبه در 
حاشیه جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، در خصوص مجموعه اقدامات 
دولت برای کنترل قیمت ها در بازار مسکن و اجاره بها، افزود: قیمت های حباب دار 
خرید و فروش خانه به ویژه اجاره بها به دغدغه ملی تبدیل شده است. هم مردمی 
که مستاجر هستند و هم دولت و شخص رییس جمهوری نسبت به این موضوع 
دغدغه جدی دارد. وی اضافه کرد: بر این اساس، رییس جمهوری دستور تشکیل 
کمیته ای را دادند و امروز قبل از تشکیل جلسه موضوع کنترل قیمت مسکن را 
در دستور کار ستاد هماهنگی اقتصادی گذاشتند که به صورت کلان هم بحث 
شود. وزیر راه با بیان اینکه رشد قیمت در بازار مسکن رخ داده متاثر از تقاضاهای 
غیرمصرفی است، گفت: بحث تبدیل پول به سرمایه است که باید تمهیداتی اتخاذ 
شود تا محیط دیگری برای پول هایی که به سمت بازار مسکن می آید فراهم شده و 
مانع تلاطم در بازار مسکن شود. اسلامی، گفت: از طرفی سیاست های انبساطی 
در خصوص تولید و عرضه مسکن تسهیل و تصویب شود تا افرادی که فاقد مسکن 

هستند بتوانند سریعتر صاحب مسکن شوند.
30 درصد از جمعیت کشور مستاجر هستند 

وزیر راه با اعلام اینکه ۳۰ درصد از جمعیت کشور مستاجر هستند، اما در شهر 
تهران ۴۳ درصد جمعیت مستاجر را داریم، گفت:  افزایش اجاره بها به ویژه برای 
کسانی که دارای حقوق ثابت هستند مشکلاتی ایجاد کرده و شرایط کرونا باعث 

شده است خیلی از مشاغل، درآمدهای مورد نظر خود را نداشته باشند.
از  اسلامی ادامه داد: امروز در این جلسه در خصوص نقشه حمایتی دولت 
مستاجران و منابعی که بتواند در شریط کرونایی برای حمایت مستاجران اختصاص 
یابد بحث شد. بر این اساس قرار شد در یک کمیته فنی چهار جانبه بین بانک 
مرکزی، وزارت اقتصاد و دارایی، سازمان برنامه و بودجه و وزارت راه این موضوع 
دنبال شود تا برای این قشراز جامعه تسهیلاتی را در نظر بگیرند و این تسهیلات 

بر اساس ضوابطی در اختیار مستاجران قرار گیرد که از بحران فعلی عبور کنند.
وزیر راه گفت: در عین حال اصل راه حل ما »خانه دار شدن« مردم است که در 

این جلسه بر آن تاکید شد.

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود آرمان میهن تلاش انرژی درتاریخ ۱۳۹۸/۰۴/۰۹به شماره ثبت ۱۶۵۶۶ به شناسه 
ملی ۱۴۰۰۸۴۲۷۱۹۶ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. 
موضوع فعالیت :ارائه خدمات فنی و مهندسی و خدماتی و مشاوره در صنعت آب، برق و گاز و پروژه های ساختمانی درصورت 
لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان 
قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، زنبیل آباد ، بلوار بهشت ، کوچه بهشت ۱۵ ، پلاک ۵۰ ، طبقه منفی ۱ کدپستی ۳۷۱۶۹۵۳۳۶۶ 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای ناصر رحیمی تبار 
به شماره ملی ۰۳۸۴۹۷۲۲۳۳ دارنده ۳۴۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای محسن حسین زاده به شماره ملی ۱۷۵۱۵۶۲۸۴۰ 
دارنده ۳۳۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای جواد رحیمی تبار به شماره ملی ۶۴۷۹۸۸۲۰۵۹ دارنده ۳۳۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
اعضا هیئت مدیره آقای ناصر رحیمی تبار به شماره ملی ۰۳۸۴۹۷۲۲۳۳و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به 
سمت مدیرعامل به مدت نامحدود آقای محسن حسین زاده به شماره ملی ۱۷۵۱۵۶۲۸۴۰و به سمت رئیس هیئت مدیره به 
مدت نامحدود و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای جواد رحیمی تبار به شماره ملی ۶۴۷۹۸۸۲۰۵۹و به سمت 
عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات 
، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی واداری با امضای مدیر عامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع 
فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری قم )۸۷۹۶۷۲(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت آرمان میهن تلاش انرژی با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۵۶۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۴۲۷۱۹۶ 
به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۳۹۹/۰۳/۱۹تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس 
جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله ژاندامها)امام خمینی( ، کوچه امام خمینی ۳۲]حسنی۱۳[ ، 
خیابان شهیدان حسنی )مطهری( ، پلاک ۰ ، پاساژ تندیس۱ ، طبقه اول ، واحد ۳۱۰۸ کد پستی۳۷۱۹۷۱۱۹۱۹ تغییر یافت. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸۷۹۷۰۴(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   ۱۶۳۹۶ ثبت  شماره  به  محدود  مسئولیت  با  پارسیا  دلشاد  گستران  هوشمند  شرکت  تغییرات  آگهی 
۱۴۰۰۸۲۹۴۲۵۱ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۹/۰۲/۲۸تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز 
اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله هفت تیر ، بلوار ۷تیر ، 
بن بست ۷تیر۵۳ ، پلاک ۲۵۹ ، طبقه منفی ۱ کد پستی۳۷۱۹۷۹۵۵۸۹ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق 

اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸۷۹۶۷۶(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت رها آروین دان سهیل با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۴۹۴۵ و شناسه ملی ۱۴۰۰۶۸۶۵۰۶۶ به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۷/۰۴/۲۹تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت به آدرس 
جدید : استان قم - شهرستان قم - بخش مرکزی - شهر قم-محله بنیاد امام خمینی-خیابان قمربنی هاشم-کوچه ۱۰متری 
ولایت-پلاک ۱-طبقه همکف- کد پستی ۳۷۱۳۱۹۸۳۷۹ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸۷۹۶۶۹(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت بازرگانی جهان کوثر رضوان با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۷۸۱ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۶۳۳۹۳۰ 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۹/۰۲/۲۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- هیئت مدیره شرکت 
از ۳ نفر به ۲ الی ۷ نفر تغییر یافت و ماده ۱۲ اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. ۲- آقای مجید عالمی بشماره ملی 
۴۶۱۰۴۲۲۱۰۷ با پرداخت مبلغ ۵۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه، سهم الشرکه خود را به ۶۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال افزایش 
داد. ۳- آقای محمدرضا زهدی غلامی بشماره ملی ۴۰۲۰۰۳۹۶۲۳ با پرداخت مبلغ ۲۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه در 
ردیف شرکاء شرکت قرار گرفت . ۴- خانم مهسا فتحی مهر بشماره ملی ۴۶۱۰۳۸۶۷۳۹ با پرداخت ۱۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه، در ردیف شرکاء شرکت قرار گرفت .سرمایه شرکت از مبلغ ۱۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه به مبلغ ۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰ 
ریال سهم الشرکه افزایش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید . در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از 
افزایش سرمایه عبارتست از : عبدالمجید قربانی فرد به کدملی ۰۰۷۳۶۴۱۰۲۲ دارای مبلغ ۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
، مهسا فتحی مهر به کدملی ۴۶۱۰۳۸۶۷۳۹ دارای مبلغ ۱۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، مجید عالمی به کدملی 
به کدملی ۴۰۲۰۰۳۹۶۲۳  الشرکه ، محمدرضا زهدی غلامی  ۴۶۱۰۴۲۲۱۰۷ دارای مبلغ ۶۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم 
دارای مبلغ ۲۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه. ۵- شعبه شرکت در استان قم به آدرس: شهر قم- محله قلعه کامکار-خیابان 
ثامن الائمه ۵ پلاک ۳۷کدپستی : ۳۷۱۵۱۸۶۵۱۰ به مدیریت آقای محمدرضا زهدی غلامی بشماره ملی ۴۰۲۰۰۳۹۶۲۳ 
تاسیس گردید. ۶- شعبه شرکت در استان تهران - منطقه ۱۴ ، شهرستان تهران ، بخش مرکزی ، شهر تهران، محله شهران 
جنوبی ، کوچه )نور دهم( شهید علیرضامحمد خانی ، کوچه آفتاب ، پلاک ۱ ، ساختمان آریا ، طبقه همکف ، واحد ۲ به 
کدپستی ۱۴۷۸۶۸۵۴۱۳ به مدیریت آقای مجید عالمی بشماره ملی ۴۶۱۰۴۲۲۱۰۷ تاسیس گردید. اداره کل ثبت اسناد و 

املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸۷۹۶۶۷(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت بازرگانی جهان کوثر رضوان با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۷۸۱ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۶۳۳۹۳۰ 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳۹۹/۰۲/۲۸تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان مجید 
عالمی به شماره ملی ۴۶۱۰۴۲۲۱۰۷ به سمت رئیس هیئت مدیره مدیرعامل مبلغ ۶۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، عبد 
المجید قربانی فرد به شماره ملی ۰۰۷۳۶۴۱۰۲۲ به سمت عضو هیئت مدیره دارنده ۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، خانم 
مهسا فتحی مهر به شماره ملی ۴۶۱۰۳۸۶۷۳۹ به سمت عضو هیئت مدیره دارنده ۱۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه ، 
محمدرضا زهدی غلامی به شماره ملی ۴۰۲۰۰۳۹۶۲۳ به سمت عضو هیئت مدیره دارنده ۲۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال سهم الشرکه 
برای مدت نامحدود انتخاب شدند.کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک برات سفته و قراردادها و با امضای 
مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )۸۷۹۶۶۴(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات 
شرکت هوشمند گستران دلشاد پارسیا با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۳۹۶ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۲۹۴۲۵۱ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۹/۰۲/۲۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : تعداد اعضای هیئت مدیره به سه 
نفر افزایش یافت و ماده ۱۲ اساسنامه اصلاح گردید . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )۸۷۹۶۵۸(
----------------------------------------------

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود مجتمع تخصصی صنعتی کنزا کار نو درتاریخ ۱۳۹۹/۰۲/۱۶ به شماره ثبت ۱۷۴۰۵ 
به شناسه ملی ۱۴۰۰۹۱۲۱۱۹۷ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی 
میگردد. موضوع فعالیت :طراحی و ساخت و مهندسی معکوس انواع ماشین آلات و تجهیزات صنعتی و غیر صنعتی طراحی و 
ساخت انواع قالب های فلزی و غیر فلزی خرید و فروش انواع لوازم و قطعات و تجهیزات هیدرولیک و پنوماتیک خرید و فروش 
انواع تجهیزات و ادوات و ملزومات صنعتی طراحی و اجرای اتوماسیون های صنعتی و غیر صنعتی مشاوره و طراحی و اجرای 
انواع خطوط تولید و مونتاژ درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت 
نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله ترمینال ، کوچه )فرعی اول چپ( ، کوچه 
خداکرم ۲۸ ، پلاک ۰ ، آقاجانی ، طبقه همکف کدپستی ۳۷۱۸۱۱۸۷۵۲ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 
۱۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای مرتضی غیور به شماره ملی ۰۶۵۱۹۰۱۳۱۶ دارنده ۵۰۰۰۰۰ 
ریال سهم الشرکه آقای محب علی غیور به شماره ملی ۰۶۵۱۹۸۷۸۸۱ دارنده ۵۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره 
آقای مرتضی غیور به شماره ملی ۰۶۵۱۹۰۱۳۱۶ و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت 
نامحدود آقای محب علی غیور به شماره ملی ۰۶۵۱۹۸۷۸۸۱ و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت رئیس 
هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، 
قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیر عامل همراه با مهر شرکت و همچنین رئیس 
هیئت مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار پیام قم جهت 
درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت 

اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸۶۸۰۰۵(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت واحدپالایشی پترو سالار قم با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۳۹۲۷ و شناسه ملی ۱۰۸۶۰۹۸۷۳۰۸ 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۸/۱۱/۱۶ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : نام شرکت به شرکت واحد 
پالایشی پترو برساد رسام تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره 

ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۸۶۸۰۰۸(
----------------------------------------------

آگهی تغییرات  
آگهی تغییرات موسسه مهارت آفرینان هوشمند راهبر به شماره ثبت ۲۵۱۱ و شناسه ملی ۱۴۰۰۸۶۴۰۰۷۵ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۸/۰۹/۱۱ و به موجب مجوز شماره ۳۱/۵۱۲۵- ۸ مورخ ۱۳۹۸/۰۹/۱۱اداره 
کل آموزش و فنی وحرفه ای استان قم تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ماده دو اساسنامه موضوع فعالیت موسسه اصلاح و بشرح 
ذیل تغییر یافت : برگزاری دوره های آموزشی کاربردی ، تخصصی و مهارتی با موضوعات مرتبط با اهداف و فعالیت های موسسه 
• ارائه خدمات مشاوره ای در زمینه های مدیریتی و بهره وری ) مدیریت عمومی، مدیریت و توسعه منابع انسانی، مدیریت مالی، 
مدیریت کیفیت و ارتقای بهره وری، مدیریت بازرگانی، مدیریت فناوری های نوین اطلاعات به دستگاه های اجرایی و شرکت ها( 
• مطالعات در موضوعات متناسب با اهداف و فعالیت های موسسه و اجرای طرح های مطالعاتی و کاربردی • اجرا و برگزاری 
همایش ها، کنفرانس ها، سمینارها • اجرای نمایشگاه های مرتبط با موضوعات اساسنامه • تأسیس آموزشگاه آزاد فنی و حرفه 
ای در قالب دوره های فراگیری مهارت و حرفه در رشته های معین براساس استانداردها ومهارت های آموزشی مشاغل شامل 
دوره های آموزشی تایپ و کامپیوتر - اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم 

)۸۷۹۶۸۵(

گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  سرپرست   
ظرفیت های تولید لوازم خانگی رو به افزایش است و به 
سرعت جای واردات این کالاها با تولیدات داخلی گرفته 

می شود.
»حسین مدرس خیابانی« در حاشیه جلسه اقتصادی 
دولت در جمع خبرنگاران افزود: دو هفته قبل یکی از 
شرکت های تولیدکننده تلویزیون به ظرفیت تولید ۷۰۰ 

هزار دستگاه در سال رسید.
وی خاطرنشان  کرد:  ظرفیت های خوب دیگری در سایر 

اقلام لوازم خانگی نصب شده یا در حال نصب است.
مدرس خیابانی بیان  داشت: بازار کنونی لوازم خانگی 
تحت تاثیر شاخص های کلان اقتصادی و به  خصوص 

اتفاقاتی که در حوزه ارز، تورم و غیره می افتد، است.
هزینه های  و  دستمزدها  وقتی  البته  گفت:  وی 
سرکوب  با  نمی توان  می یابد،  افزایش  تولیدکنندگان 

در عین حال  اما  رویه جلوگیری کرد،  این  از  قیمت ها 
افزایش افسارگسیخته قیمت ها نیز قابل قبول نیست.

سرپرست وزارت صنعت خاطرنشان کرد:  به نظر می رسد 
بازار لوازم خانگی در آینده نزدیک به تعادل برسد.

مدرس خیابانی اضافه کرد: در بخش تقاضای لوازم 
خانگی، برخی فروشندگان و عرضه کنندگان از عرضه 
کالاهای خود ممانعت کرده و احتکار می کنند که در این 
زمینه سازمان حمایت به دنبال نظارت و کنترل هر چه 

بیشتر بازار است.
بر  نظارت  شیوه  دو  به  نظارت  این  داشت:  بیان   وی 
انبارها و مراکز نگهداری و همچنین نظارت بر قیمت ها 

انجام می شود.
مجوز افزایش ۲۰ تا ۳۰ درصدی قیمت ها

مدرس خیابانی ادامه  داد: برخی تولیدکنندگان به دلیل 
فضای خاص حاکم بر بازار، انتظار افزایش قیمت های 

چند برابری دارند، اما اکنون بین ۲۰ تا ۳۰ درصد نسبت 
به سال گذشته در این مقطع مجوز افزایش قیمت به آنها 

داده شده است.
وی گفت: تامین لوازم خانگی و توزیع آن بین اقشار 
هدف از جمله زوج های جوان و افراد تحت حمایت کمیته 
امداد، بهزیستی و غیره، از جمله این برنامه هاست که در 
جلسه روز دوشنبه ستاد تنظیم بازار مطرح می شود تا 
کارخانجات سبد ویژه ای از لوازم خانگی را در اختیار این 

اقشار قرار دهند.
یادآور شد: در ستاد بررسی  سرپرست وزارت صنعت 
آثار اقتصادی کرونا، دو بن کارت یک و دو میلیون تومانی 
برای مدیریت تقاضای برخی کالاها پیش بینی شده، اما 
برای لوازم خانگی در شرایط کنونی نیاز به تحریک تقاضا 

وجود ندارد.
وی گفت:  در این بخش، تقاضا به اندازه کافی وجود 

دارد اما مردم قدرت خرید ندارند و باید با شیوه هایی از 
جمله کاهش هزینه های تمام شده کاری کرد تا مردم 
لوازم خانگی را با قیمت مناسب بخرند. مدرس خیابانی 
خاطرنشان  کرد:  برخی شرکت های بزرگ در حال تدارک 
برای در نظر گرفتن تسهیلات و شرایط ویژه برای برخی 
اقشار هدف از جمله زوج های جوان، جامعه هدف کمیته 

امداد و بهزیستی هستند.

 سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت:
لوازم خانگی تولید داخل جایگزین محصولات وارداتی می شود
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کامیابی نیا:

 تعطیلی فوتبال عادلانه نیست
 هافبک تیم فوتبال پرسپولیس گفت: عادلانه نیست که همه مشاغل کار خود را آغاز 

کنند و فقط فوتبال تعطیل شود زیرا تنها درآمد ما از این راه است.
»کمال کامیابی نیا« درباره ۲ دیدار تدارکاتی انجام شده اظهار داشت: به نظرم تا اینجا 
۲ دیدار خوب برگزار کردیم. البته در دیدار با سایپا به دلیل اینکه اولین بازی ما بعد از سه 
ماه بود کمی اذیت شدیم اما در دیدار با گل گهر سیرجان شرایط خیلی خوبی داشتیم. 
هر چقدر که جلوتر می رویم شرایط ما بهتر هم خواهد شد. قرار است تا بازی با پیکان ۲ 
دیدار تدارکاتی دیگر برگزار کنیم و معتقدم بدن ما تا شروع لیگ با این بازی ها آماده خواهد 
شد و تا دیدار با پیکان به آمادگی کامل خواهیم رسید. وی در خصوص شرایط پرسپولیس 
و آمادگی بازیکنان هم ادامه داد: خوشبختانه شرایط تیم و بازیکنان کاملا ایده آل است. 
فقط »محمد انصاری« را به دلیل مصدومیت از دست دادیم که همه ما را ناراحت کرد. 
امیدوارم عمل جراحی خیلی خوبی داشته باشد و پرقدرت تر به میدان برگردد. البته »بشار 
رسن« ۲ روز است به تیم اضافه شده و فقط »اوساگونا« به دلیل محدودیت پرواز نتوانسته به 
تهران برگردد. او هم به زودی به ما اضافه خواهد شد تا برای شروع لیگ کاملا آماده باشیم. 
هافبک پرسپولیس در مورد غیبت هواداران در ادامه دیدارهای لیگ برتر تصریح کرد: واقعا 
هواداران پرسپولیس در این سال ها همیشه برای ما سنگ تمام گذاشتند و غیبت آن ها 
خیلی احساس خواهد شد. هر جا که ما بازی داریم هواداران همیشه حمایت کردند. 
امیدوارم که ویروس کرونا زودتر از جهان دور شود و هواداران هم بتوانند باز هم بازی های 
پرسپولیس را از نزدیک تمام کنند. کامیابی نیا همچنین در واکنش به اظهارات برخی از 
بازیکنان، مربیان و مدیران که هنوز هم درخواست تعطیلی لیگ برتر را دارند، گفت: در 
حال حاضر مسابقات فوتبال در کشورهایی مثل ایتالیا، اسپانیا، آلمان و دیگر کشورها آغاز 
شده است. در کشور خودمان هم همه اصناف کار خود را آغاز کردند. در وهله اول امیدوارم 
هیچ کسی کرونا نگیرد اما بازیکنان فقط روزی ۲ ساعت تمرین می کنند و در بقیه روز هم 
باید همه موارد بهداشتی را رعایت کنیم. این موضوع اصلا عادلانه نیست که همه مشاغل 
کار خود را آغاز کنند و فقط فوتبال تعطیل شود چرا که تنها درآمد ما از این راه است. بهتر 
است برخی از بازیکنان و مدیران باهوش باشند. مگر ما ادعای حرفه ای بودن نداریم پس 
چرا نباید ساده ترین پروتکل ها را رعایت کنیم؟ متاسفانه برخی از باشگاه ها مسائل ساده را 
رعایت نمی کنند و بهانه های زیادی می آورند که این اصلا خوب نیست. وی در مورد دیدار 
با پیکان که برای بقا می جنگد و این موضوع کار پرسپولیس را سخت خواهد کرد، ادامه 
داد: به هر حال شرایط پیکان در جدول به گونه ای است که این تیم برای بقا می جنگد و 
همین موضوع کار ما را خیلی سخت خواهد کرد. البته برای ما هیچ بازی آسانی وجود 
ندارد و در راه رسیدن به قهرمانی باید بازی ها را ببریم. به طور قطع نمی توانیم از حالا 
خودمان را برنده بازی بدانیم. کامیابی نیا اظهار داشت: به هر حال برای نخستین مرتبه در 
تاریخ فوتبال ایران تیمی می تواند چهار قهرمانی متوالی به دست بیاورد. تا اینجا با همت 
بازیکنان، تلاش مسوولان باشگاه و حمایت هواداران این شرایط رقم خورده است. البته ۹ 
بازی تا پایان لیگ داریم و شاید در این بازی ها اتفاقات زیادی رخ بدهد. این را هم اضافه 
کنم که ما تا جام قهرمانی را بالای سر نبریم خودمان را قهرمان نمی دانیم. فکر می کنم 

مثل سال های قبل بتوانیم ۳،۴ هفته مانده تا پایان بازی ها قهرمان شویم.
  

ملی پوش فوتبال زنان: 

فدراسیون تیم ملی را رها کرده است
دروازه بان تیم ملی فوتبال زنان گفت:فدراسیون یکسالی است که تیم ملی را بدون 
برگزاری اردو و دیدارهای تدارکاتی رها کرده و با این وضعیت نباید از بازیکن و مربی توقع 

مقام آوری در مسابقات مختلف را داشته باشند.
»زهرا خواجوی« دروازه بان تیم وچان کردستان و عضو تیم ملی فوتبال زنان است که با 
بسته نگه داشتن دروازه خود در ۱۱ دیدار لیگ برتر رکورد »پیام نیازمند« دروازه بان سپاهان 
را شکست و توانست دروازه خود را در 95۳ دقیقه بسته نگه دارد. خواجوی در گفت و گویی 
اظهار داشت: متاسفانه از سال گذشته پس از بازگشت از دور دوم انتخابی المپیک قطر 
و صعود نکردن به المپیک، تیم ملی برنامه دیگری نداشت و نمی دانیم تیم ملی فوتبال 
زنان اکنون چه وضعیتی دارد و همه بلاتکلیف هستند. ملی پوش فوتبال زنان اضافه کرد: 
گرچه فدراسیون نسبت به سال های اخیر حمایت های خوبی داشته، اما اگر بخواهیم تا 
فوتبال زنان در جهان زبانزد شود و حرفی برای گفتن داشته باشد باید از آن حمایت کنیم.  
تیم ملی فوتبال زنان کشورهایی چون ژاپن و چین ویترین جهانی آنان هستند و هیچگاه 
همچون ایران این تیم را بدون اردو و دیدار تدارکاتی آن هم به مدت یکسال رها نمی کنند. با 
این شرایط نباید از بازیکن و مربی انتظار داشته باشند تا مقامی در سطح آسیایی و جهانی 
کسب کنیم. او در خصوص وضعیت لیگ فوتبال زنان خاطر نشان کرد: متاسفانه تکلیف 
لیگ زنان مشخص نیست و در وضعیت بدی قرار گرفته ایم. چهار ماه از تعطیلی لیگ زنان 
می گذرد و خبری از تصمیم قطعی سازمان لیگ شنیده نمی شود. در حالی که تکلیف لیگ 
۲ مردان مشخص شده است و وضعیت لیگ زنان هنوز معلق مانده است. دروازه بان وچان 
کردستان ادامه داد: گمانه زنی هایی هم وجود دارد که لیگ تعطیل می شود اما این موضوع 
را به صورت رسمی اعلام نمی کنند. هر فوتبالیست یا سرمربی نیاز دارد تا برای آینده خود 
برنامه ریزی کند. برخی هم شغلی جز فوتبال ندارند و باید بدانیم که در چه زمانی لیگ 
بعدی برگزار می شود تا تصمیم گیری کنیم. وی افزود: اکنون از چند باشگاه برای حضور 
در فصل بعد لیگ برتر فوتبال زنان پیشنهاد دارم اما چون اینک در اختیار باشگاه کردستان 
هستم، حرفه ای نیست تا با باشگاه دیگر مذاکره کنم. اگر این وضعیت ادامه یابد بازیکنان در 
بلاتکلیفی می مانند. خواجوی یادآور شد: از زمان تعطیلی لیگ تمرینی نداشتم و در خانه 
تمرین می کردم. استرس زیادی برای نداشتن آمادگی جسمانی داشتم. با کاهش بحران 
کرونا تمرینات را به صورت انفرادی شروع کردم اما دروازه بانی چیزی است که باید با تیم یا 
مربی دروازه بانان تمرین کرد.   وی در پاسخ به این پرسش که باشگاه مبلغ کل قرارداد شما را 

پرداخت کرد، گفت: باشگاه وچان کردستان ۸۰ درصد مطالبات ما را پرداخت کرده است.

وکیل دروازه بان شماره یک تیم ملی  تشریح کرد :

دلایل لغو سفر بیرانوند به بلژیک  
در  را  توضیحاتی  بیرانوند  علیرضا  وکیل 
خصوص لغو سفر این دروازه بان به بلژیک 

ارائه کرد.
 عیرضا بیرانوند طبق برنامه ریزی انجام 
شده قرار بود بامداد روزیکشنبه راهی بلژیک 
آنتورپ  تیم  پزشکی  تست های  در  تا  شود 
شرکت کند اما با وجود اینکه بلیت سفر در 
دستان او بود موفق به حضور در این پرواز 

نشد.
 علیرضا سلیمانی وکیل دروازه بان شماره 
این  این خصوص گفت:   تیم ملی در  یک 
اتفاق به دلیل بسته بودن پروازها و قوانین اتحادیه اروپا رخ داد. البته باشگاه آنتورپ به 
ما اعلام کرده بود که هماهنگی های لازم را انجام دادیم و حتی با پلیس هم هماهنگ 
کرده ایم اما آن ها نتواستتند زمینه ساز این سفر شوند. قرار بود بیرانوند به قطر برود و از قطر 
به آمستردام سفر کند و در این شهر به استقبال او بیایند اما پلیس آمستردام موافقت نکرد 

و دیشب این موضوع را اعلام کرد. 
سلیمانی در مورد اینکه آیا زمان مجددی برای سفر بیرانوند به بلژیک در نظر گرفته شده، 
گفت:  طبق قوانین تنها کسانی می توانند به اروپا سفر کنند که مجوز اقامت داشته باشند. 

باید منتظر بمانیم تا پروازهای عمومی باز شوند. 
وی تاکید کرد: با این اتفاق حسن نیت خودمان را به باشگاه آنتورپ نشان دادیم. قرارداد 
بیرانوند منعقد شده و مشکلی ندارد.  او طبق قوانین فیفا می تواند تا پایان مسابقات 
داخلی در تیمش حضور داشته باشد و بعد در تیم جدید حاضر شود. یعنی از نظر فیفا 
هم مانعی ندارد. تنها مشکلی که ممکن است به وجود بیاید در خصوص حقوق ماه اول 

بیرانوند است. 
اکنون باید صبر کنیم تا مرزها باز شوند اما با این حال و با وجود اینکه پروازها برای همه 
ممنوع است در حال مذاکره هستیم و باشگاه آنتورپ هم در حال پیگیری است تا شاید 

زمینه حضور بیرانوند در بلژیک فراهم شود.

امیرحسین فتحی در خصوص غرامت وینفرد شفر نشان  صحبت های اخیر 
می دهد ادعاهای مدیرعامل سابق استقلال درباره این مساله با تناقض همراه است. 
تناقضی که خسارت و غرامت ۵۵۰ هزار دلاری برای استقلال به همراه داشته است.
تیم  اسبق  وینفرد شفر سرمربی  پرونده  اخیر،  روز  چند  در  ایسنا،  گزارش  به 
استقلال و درخواست غرامت خود از این باشگاه به سوژه روز رسانه ها تبدیل شده 
است. این مربی آلمانی پس از جدایی از استقلال، بارها و به طرق مختلف پیگیر 
مطالباتش از آبی پوشان پایتخت بود. مدیران وقت باشگاه استقلال پس از این که 
قرارداد این مربی آلمانی را به حالت تعلیق درآوردند، اقدام خاصی برای مذاکره با او 

انجام ندادند و وضعیتش را در هاله ای از ابهام گذاشتند.
پس از بی توجهی های باشگاه استقلال، شفر تصمیم به شکایت از استقلال به 
محاکم قضائی فیفا گرفت و در ادامه پرونده اش را برای رسیدگی به فیفا فرستاد 

از  آلمانی پس  مربی  این  باشد. شکایت  کرده  استقلالی ها شکایت  از  رسماً  تا 
بررسی های لازم به ثبت نهایی توسط فیفا رسید.

مساله ای که در خصوص این پرونده می تواند حائز اهمیت باشد، صحبت های 
مسئولان وقت باشگاه استقلال است که در راس آن ها امیرحسین فتحی قرار 
داشت. پس از جدایی وینفرد شفر از استقلال مدیرعامل سابق آبی پوشان در اولین 
اظهارات خود در این رابطه گفت: "فقط شفر و کولی یک سال دیگر قرارداد دارند. 
کمترین غرامت را خواهیم داشت. با هماهنگی رضایت شفر را جلب خواهیم کرد. 
هواداران عزیز و خوب ما و کارشناسان فوتبال و دوست داران استقلال مطمئن 
باشند که با کمترین هزینه این کار انجام می شود. من اگر در فوتبال کاری بلد 
نباشم، به عنوان کسی که حقوقدان ورزشی هستم و ۱۰ سال مسئولیت کمیته 
انضباطی و حل اختلاف را بر عهده داشتم، کار حقوقی را می دانم. اجازه دهید با 

راه های حقوقی کارمان را انجام دهیم."
امیرحسین فتحی در اظهاراتی دیگر باز هم ادعا کرد که پرونده وینفرد به شفر 
مثل پرونده های بازیکنان خارجی آن فصل همچون الحاجی گرو و نیومایر به 
سلامت به پایان خواهد رسید. او در این خصوص خاطرنشان کرد: "همه دوستانی 
که این قراردادهای عجیب را بسته اند شاید به دلیل فشارهای زیاد این تصمیمات 
را گرفته اند و قطعاً هدفشان کمک به باشگاه بوده است. به هواداران بزرگ و عزیز 
استقلال قول می دهم که ما همه تلاش خود را خواهیم کرد تا با کم ترین آسیب به 
باشگاه این موضوع را به پایان برسانیم. ضمن اینکه آقای شفر برای ادامه فعالیت 
مربیگری خود مجبور است قراردادش با استقلال را به پایان برساند و به همین دلیل 
قطعاً همکاری های لازم را انجام می دهد. همانند گرو و نویمایر که با مذاکرات ما 

بدون هیچ حاشیه و آسیبی به باشگاه از تیم جدا شدند."
اطمینانی که در صحبت های فتحی وجود داشت، حاکی از آن بود که مدیرعامل 
سابق استقلال این امید را به هواداران داده است که پرونده شفر با پشت سر 
گذاشتن مراحل کارشناسی خود بدون هیچ مشکلی به پایان می رسد اما وضعیت 
طور دیگری رقم خورد و تعلل مدیران وقت استقلال و بلاتکلیف ماندن شفر در 
مواجه با مطالبات خود،  باعث شد تا این مربی آلمانی دست به شکایت از طریق فیفا 
بزند و با پیگیری های لازم مبلغ ۵۵۰ هزار دلار از باشگاه استقلال غرامت درخواست 

کند.
آخرین  در  استقلال،  از  دوری  مدت ها  از  بعد  فتحی  امیرحسین  حال  این  با 
اظهارات خود مدعی است که به وقوع پیوستن چنین غرامتی، یک اتفاق خوب به 
شمار می آید. او در این رابطه گفت: "ما از این مساله آگاه بودیم که شفر قصد طرح 
دعوی دارد و به همین دلیل قرارداد او را فسخ کردیم. یقین داشتیم او در فیفا طرح 
دعوی می کند، شاید خیلی ها از حرف من تعجب کنند ولی ما در فیفا برنده شدیم. 
شفر خواستار یک میلیون و ۶۰۰ هزار دلار از باشگاه استقلال شد و شکایت خود را 
به فیفا داد اما با لابی هایی که با فیفا انجام دادیم و با لایحه ای که نوشتیم در نهایت 
باشگاه فقط با رقم ۵۵۰ هزار دلار محکوم شد. فراموش نکنید که ۳۲۰ هزار دلار از 
این رقم )۵۵۰ هزار دلار( حقوق معوقه شفر بود که ما پرداخت نکرده بودیم، یعنی در 

این پرونده، رای به ما صادر شد نه به نفع شفر."
این اظهارات متفاوت نشان می دهد مدیرعاملی که ابتدا به دنبال کمترین غرامت 
از پرونده شفر بود، به جایی رسیده است که پرداخت ۵۵۰ هزار دلار را یک پیروزی 
قلمداد می کند. در حال حاضر استقلال در چند روز اخیر با مشکلات متفاوتی 
مواجه شده است و زمانی تا ضرب الاجل پرداخت مطالبات وینفرد شفر باقی نمانده 
است و این اتفاق در حالی است که شاید مدیران وقت استقلال اگر در آن موقع در 

خصوص پرونده شفر تعلل نمی کردند، استقلال به این بن بست نمی رسید.

آیا کسی دلش برای دلارهای آبی می سوزد؟

مدیریت استقلال به سبک فتحی!
وقتی ۵۵0 هزار دلار غرامت پیروزی است

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ بقعه مبارکه امامزاده عمران بپلاک ۱۲۹ فرعی از ۷۵ اصلی واقع در بخش جعفرآباد ثبت 
قم اراضی روستای گلستان که بنام اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان قم میباشد، درجریان ثبت است که بعلت عدم حضور 
متقاضی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنابه تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 
۵/۱۶۰ مورخ ۱۳۹۹/۳/۲۰ تحدید حدود پلاک مذکور در روز دوشنبه مورخ ۱۳۹۹/۰۴/۱۶ ساعت ۹/۵ صبح در محل 
وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصاً به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و 
ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات 
مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترض ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض باداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره 

ارائه نماید.
محمد رضا خدایاری- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه

----------------------------------------------------------
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۴۲۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۷۸۵۲ آقای حسین مرجانی آلانق فرزند یداله در ششدانگ یک باب خانه 
به مساحت ۱۰۳/۶۰ مترمربع از پلاک شماره ۱۹۵۵اصلی واقع در قم بخش دو حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری مطابق 
سند عادی مورخ ۱۳۷۴/۶/۳ وکالتنامه رسمی ۸۰/۱۱۴۱۷ دفتر ۳ قم از محمود افسر فرزند حسین افسر مالک رسمی )م 

الف ۶۳۳۶(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱3۹۹/03/2۶ تاریخ انتشار دوم: ۱3۹۹/0۴/۱۱
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 

های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 
نموده اند.

۱-  رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸۵۹۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۲۸ آقای هشام 
شاه زید فرزند جواد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۴۶/۱۹ مترمربع پلاک باقیمانده ۴۳۹۶اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۸۳ صفحه ۱۸۷)م 

الف ۶۳۳۸(
۲- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸۵۹۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۳۰ آقای هشام شاه زید 
فرزند جواد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸۶/۴۵ متر مربع پلاک باقیمانده ۴۳۹۶ اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۸۳ صفحه ۱۸۷)م الف ۶۳۳۷(.
۳-  رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸۶۱۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۷۰ آقای سید ابوالفضل 
افضلی پور فرزند سید جعفر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۲۸مترمربع پلاک ۱۱۰۳۸/۲۷ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی صادره در دفتر ۶۸ 

صفحه ۴۶۳)م الف ۶۳۳۵(
۴- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۲۲۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۸۷۳ آقای محمد محمدی 
فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳۹۵/۴۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۰۵ اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند صادره در دفتر ۶۲۴ صفحه ۵۶۶ به موجب سند قطعی شماره ۱۵۵۸۷۰ 

مورخ ۱۳۸۵/۰۳/۰۲ دفترخانه ۲۰ قم )م الف ۶۳۳۴(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱3۹۹/03/2۶  تاریخ انتشار دوم: ۱3۹۹/0۴/۱۱
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

پیشکسوت استقلال با انتقاد از عملکرد فتحی در زمان مدیریتش در این باشگاه می گوید او مدیری بود که به پیشکسوتان 
استقلال احترام نمی گذاشت.

سعید مراغه چیان، پیشکسوت استقلال در گفت وگویی در واکنش به اظهارات فتحی درباره پرونده شفر و محکومیت 
آبی پوشان به پرداخت ۵۵۰ هزار دلار به این مربی آلمانی اظهار کرد: سوال مهم در قضیه شفر این است که چرا آقای فتحی 
شفر را برکنار کرد که استقلال به این وضع بیفتد؟ آیا اگر شفر شش هفته پایانی سرمربی استقلال باقی می ماند، چنین 

اوضاعی پیش می آمد؟ شاید استقلال قهرمان هم می شد.
او افزود: فتحی جو استقلال را به هم می زند و حتی به سعادتمند اجازه نمی دهد که کار کند. آقای فتحی تنها کسی بود 
که استقلال را نابود کرد. من شنیدم که آقای فتحی مدیر مجموعه انقلاب هم شده است. واقعا تاسف می خورم که چنین 
آدم هایی در سمت های مختلف جابجا می شوند. پیشکسوت استقلال در ادامه درباره صحبت های فتحی علیه علی جباری 
گفت: جباری پیشکسوت استقلال است و باید احترامش حفظ شود. آقای فتحی، آن زمانی که جباری برای استقلال افتخار 
آفرینی می کرد، کجا بودید؟ آن زمان که ما بدون پول برای سربلندی استقلال تلاش می کردیم کجا بودید؟ حتما چیزی بوده 
که جباری درباره حقوق آقای فتحی آن صحبت ها را کرده است. آقای فتحی شما به پیشکسوت تیم خودتان احترام نگذاشتید 
و زمانی که مدیرعامل استقلال بودید، اجازه ملاقات به آن ها نمی دادید. هیچ مدیرعاملی با پیشکسوت خود چنین رفتاری 
نکرده است. مراغه چیان بیان کرد: شما زمانی که مدیرعامل استقلال بودید از مصاحبه مدیران قبلی می نالیدید و به آن ها 
می گفتید با مصاحبه هایشان آرامش استقلال را به هم نزنید. حالا که از استقلال رفته اید چرا همین کار را انجام می دهید؟ 
آقای سعادتمند انسان سالمی است. مطمئن باشید اگر اجازه دهند او کار کند، استقلال موفق می شود. من برنامه های او را 
می دانم. سعادتمند می خواهد مانند سال های درخشان استقلال روی تیم های پایه کار کند. چرا به جای حمایت از سعادتمند 

برای او حاشیه سازی می کنید؟

 پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: با توجه به اینکه همه کسب و کارها راه افتاده و شرایط تقریباً مساعد است، باید لیگ 
برگزار شده تا وضعیت تیم قهرمان و سقوط کنندگان مشخص شود.

سهراب انتظاری در مورد آغاز دوباره لیگ نوزدهم گفت: خوشحالم که قرار است دوباره لیگ شروع شود، شور و هیجان 
خاصی در بین علاقه مندان به این رشته پرطرفدار ورزشی به وجود می آید. در حال حاضر در بسیاری از کشورهای دنیا، یا 
لیگ ها شروع شده یا تا چند روز آینده آغاز خواهد شد. بنابراین باید دوباره شاهد بازی های حساس و بزرگ دنیا باشیم که 

علاقه مندان زیادی هم دارد.
وی افزود: لیگ ما هم از پایان خرداد آغاز خواهد شد. ۹ هفته تا پایان لیگ باقی مانده و اعتقاد دارم با شرایطی که این روزها 
کشور پیدا کرده، کسب و کارها همه راه افتاده و تقریباً همه مردم روی به زندگی عادی آورده اند، لیگ باید آغاز شده تا هم علاقه 

مندان از فوتبال لذت ببرند و هم قهرمان و هم سقوط کنندگان مشخص شوند.
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در خصوص شرایط تیم پرسپولیس خاطرنشان کرد: سرخ پوشان تهرانی اختلاف و امتیاز 
بالایی نسبت به سایر تیم ها دارند و این یک نمره مثبت برای آنان خواهد بود. قهرمانی پرسپولیس دور از دسترس نیست 

البته خیلی ها این تیم را از الان قهرمان می دانند اما اعتقاد دارم یحیی و یارانش روزهای سختی را در پیش خواهند داشت.
انتظاری گفت: درست است که می گویند بازی های پرسپولیس آسان است اما در فوتبال، بازی آسان و ساده وجود ندارد 
خصوصاً وقتی به اواخر فصل نزدیک می شویم و تیم ها یا می خواهند سقوط نکنند یا به لیگ قهرمانان دست یابند. بنابراین 
کار ساده ای برای یحیی وجود ندارد و او باید با یک برنامه ریزی دقیق و یک تیم هماهنگ و آماده به مصاف حریفان رفته تا 
بتواند برای چهارمین سال پیاپی، جام قهرمانی را به هواداران هدیه کند. وی در خاتمه اظهار داشت: البته سلامتی بازیکنان 
و خانواده های آنان از همه چیز مهمتر است. رعایت پروتکل های بهداشتی می تواند تضمین کننده سلامتی بازیکنان باشد. 

همه باید دست به دست هم دهیم تا با رعایت کامل مسائل بهداشتی، لیگ نوزدهم را به پایان برسانیم.

سعید مراغه چیان:

 فتحی عامل نابودی استقلال است
سهراب انتظاری:

پرسپولیس روزهای سختی در پیش دارد

با وجود مخالفت برخی از اعضای هیات رئیسه فدراسیون 
فوتبال با حضور علی کفاشیان در این فدراسیون، یک عضو 
سابق فدراسیون فوتبال معتقد است طبق اساسنامه و آیین 
نامه های انضباطی، کفاشیان مشکلی برای بازگشت ندارد.

 AFC حسن غفاری، نایب رئیس سابق کمیته مسابقات
در گفت وگو با ایسنا، درباره پایان محکومیت علی کفاشیان 
و احتمال سرپرستی او در فدراسیون فوتبال که با مخالفت 
برخی از اعضای این فدراسیون همراه شده گفت: اگر در 
اساسنامه صریحا اعلام نشده که یکی از مسئولین بعد از 
یک عمل خلاف یا محکومیت نمی تواند در سمتش حضور 
داشته باشد، کفاشیان می تواند به فدراسیون فوتبال برگردد. 

در حال حاضر یک سال محرومیت کفاشیان سپری شده 
است و او می تواند سمت قبلی خود را داشته باشد.

عضو سابق هیات رئیسه فدراسیون فوتبال خاطرنشان 
کرد: در گذشته برخی از مسئولان فیفا و AFC برای حدود 
دوره  اتمام  از  بعد  اما  شدند  محروم  سال  یک  تا  ماه  سه 
محرومیت، سمت خودشان را برعهده گرفتند. اگر دوره 
چهارساله به اتمام نرسیده باشد، هر کسی می تواند بعد از 

اتمام محرومیتش، به کارش برگردد.
او با ارجاع مخالفان حضور علی کفاشیان در فدراسیون 
فوتبال گفت: اگر آیین نامه انضباطی یا اساسنامه فدراسیون 
محدودیتی را برای کسانی که برای مدتی محروم بودند، 

ندارد، کفاشیان مشکلی برای سرپرستی فدراسیون فوتبال 
اینکه کفاشیان مشکلی  بیان  با  نخواهد داشت. غفاری 
برای حضور در فدراسیون فوتبال ندارد، اظهار کرد: هدف 
از محکومیت یک ساله کفاشیان اصلاح او بوده و مسئولان 
کمیته های قضایی نمی خواستند او را حذف کنند. حذف 
افراد  کردن  اصلاح  بلکه  ندارد،  کاری  افراد  کردن  محو  و 
هنر است. این عضو سابق هیات رئیسه فدراسیون فوتبال 
سرپرستی  سمت  در  کفاشیان  علی  حضور  تاثیر  درباره 
این فدراسیون تا زمان برگزاری انتخابات خاطرنشان کرد: 
کفاشیان سابقه حضور در سه انتخابات را دارد و چم و خم 
کار را یاد گرفته است. او ۹ سال رئیس و ۴ سال نایب رئیس 

بوده و ۱۳ سال را طی کرده تا به این جایگاه رسیده است. 
داشتن ۱۳ سال تجربه بسیار ارزشمند است. او اشتباهات 
زیادی داشت اما در حال حاضر فردی باتجربه است. وی 
ادامه داد: کفاشیان هم مانند نبی سابقه بالایی در برگزاری 
مجامع و انتخابات و همینطور اصلاح اساسنامه دارد و الان 
می توانند در خروج فدراسیون فوتبال از این بحران مثمرثمر 
واقع شود. حتی در کنار کفاشیان و نبی هم می توانیم از 
سایر افراد باتجربه استفاده کنیم. ان شاءالله همه دست به 
دست هم دهند تا از این وضعیت خارج شویم. هر روزی 
که به این شکل بگذرد مانند یک سال است. ما روزهای 

ارزشمندی را از دست می دهیم.

عضو سابق هیات رئیسه فدراسیون فوتبال:

 کفاشیان مشکلی برای بازگشت ندارد
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انتخابات و بازی احزاب تنها یک روی سکه معادلات پارلمانی است اما روی 
دیگرش را »لابی من ها« و »سلبریتی های سیاسی« در درون گود پارلمان رقم 

می زنند. 
استفاده  توانشان  و  قدرت  همه  از  و  می چرخد  انگشتشان  روی  »مجلس   ،
می کنند تا حرفشان را به کرسی بنشانند«؛ این حکایت لابی من ها و تا حدی 
سلبریتی های مجلس است که معادلات پارلمانی را رقم می زنند و دسته و گروه های 
خود را دارند، گاهی هم آنقدر سنبه پر زوری پیدا می کنند که حرفشان تبدیل به 

نظر کلیت مجلس می شود.
از مجلس اول تا امروز در هر دوره ای افرادی بودند که به لابی من ها و سلبریتی 
های مجلس معروف شدند؛ همان افرادی که گاهی به دلیل سوابق حضورشان 
در پارلمان، گاهی به خاطر فعالیت های سیاسی و شان و منزلت حزبی، یک سر 
و گردن بالاتر از دیگران بودند و توانستند از قدرت تاثیر گذاری بیشتری برخوردار 

باشند.
میراث لابی گری در دست مجلس یازدهم

کار مجلس دهم که به پایان رسید، مجلس یکدست اصولگرای یازدهم در جریان 
مشارکت ۴۲ درصدی انتخابات ۹۸ روی کار آمد؛ مجلسی که دیگر به لحاظ 
سیاسی به اصلاح طلب و اصولگرا تقسیم نمی شود بلکه تنها می توان از انواع 
طیف های اصولگرایی )سنتی، پایداری، حامی قالیباف و احمدی نژادی( سخن 

گفت.
در این مجلس چهره هایی که اسم شان به گوشمان آشناست کم نیست هرچند 
نمی توان آنها را در زمره سلبریتی های سیاسی اثرگذار قرار داد، از وزرای دولت 
محمود احمدی نژاد گرفته تا نقش آفرینان مجالس گذشته که تلاش دارند خود 
را میدان دار نشان دهند. در این میان با اینکه تنها یک ماه از آغاز مجلس یازدهم 
می گذرد اما با نگاهی به اتفاقات اخیر مجلس می توان لابی من های پارلمان را 
شناسایی کرد. چهره هایی که در جریان انتخابات هیات رئیسه توانستند گوشه ای 

از قدرت لابی شان را به منصه ظهور برسانند.
از سلبریتی ها تا لابیست های یازدهمی

درهای  آنکه  از  پیش تر  خیلی  یازدهمی ها  مجلس  لابی گری های  ماجرای 
ساختمان هرمی به روی اهالی آن باز شود شروع شد؛ همان زمان که دعوای 
قدرت بالا گرفته بود و هر روز تعداد داعیه داران برای کرسی ریاست بیشتر می شد. 
چهره هایی که  بی نام و نشان نبودند و قبلا در این دریای مواج سیاست بارها 
اسم شان به گوش خورده بود؛ محمدباقر قالیباف از همان سلبریتی های مجلس 
بود که چند هفته مانده به افتتاحیه مجلس آزمون قدرت لابی گری اش شروع شد. 
هرچند قالیباف در میان طیفی از اصولگرایان برو بیایی دارد اما با نقش آفرینی 
مخالفانش کار او سخت تر شد و برای همین دست  به دامن نمایندگان دیگر شد تا 
برای او رای دست و پا کنند. هرچند او در این بازی اولین پیروزی اش را به دست 
آورد اما این پیروزی اولیه بیشتر از آنکه مدیون قدرت لابی قالیباف باشد مدیون 
بازوهای لابیستی بود که شهردار اسبق به آنها تکیه کرد و توانست خودش را به 

سکوی بهارستان برساند؛ افرادی چون علیرضا زاکانی، نادران و ...
از سوی دیگر مصطفی میرسلیم که زمانی در دولت هاشمی و خاتمی ایفای 
نقش کرده بود و بعد از آن در جریان انتخابات ۹۶ به یک سلبریتی سیاسی تبدیل 
شد اما سرنوشتش با عاقبت مهمترین سلبریتی اصلاح طلب مجلس دهم یعنی 
محمدرضا عارف بی شباهت نبود. میرسلیم هم مانند عارف با وجود آنکه چهره 
شناخته  شده مجلس محسوب می شود اما به نظر می رسد چندان از قدرت لابی 
برخوردار نیست و این مُهر مردودی بود که در ماجرای انتخابات هیات رئیسه به 
عنوان اولین آزمونش در کارنامه او ثبت شد. رئیس شورای مرکزی حزب موتلفه که 
برای رئیس مجلس شدن خیز برداشته بود در جریان رقابت با قالیباف و فریدون 
عباسی حتی رایی کمتر از احمدی نژادی های مجلس آورد و توانست فقط ۱۲ رای 

روانه سبد خود کند.
میدان داری وزرای احمدی نژاد و سابقه داران مجلس

حضور احمدی نژادی ها و تکمیل حلقه پارلمانی  آنها روی دیگر سکه لابی گری 
در گود مجلس یازدهم بود که در بین آنها اسم حمیدرضا حاجی بابایی و علی 
نیکزاد بیشتر از همه شنیده شد. حاجی بابایی که در مجلس هفتم و هشتم هم 
دستی بر آتش لابی ها داشت در این دوره با قدرت و اعتماد به نفس بیشتری 

شروع به فعالیت کرد. هرچند قدرت لابی او در مقایسه با بازوهای  لابیست قالیباف 
نتوانست موفقیتی کسب کند اما  بازی پایاپایی را در جنگ قدرت مجلس از خود 

نشان داد.
علی نیکزاد وزیر مسکن دولت احمدی نژاد نیز از همان افرادی بود که با لابی گری 
که بخشی از آن به لطف آذری زبان بودنش بود، توانست در میان اعضای هیات 
رئیسه جایی برای خود باز کند و بر کرسی نائب رئیسی مجلس یازدهم تکیه بزند.  

کنار  از  نمی توان  و  نیستند  یازدهم  مجلس  لابی گرهای  تنها  این ها  البته 
سابقه داران پارلمانی که به زیر و بم های مجلس آشنا هستند و قاعده بازی پارلمانی 
را به خوبی می دانند عبور کرد. علیرضا زاکانی و مرتضی آقاتهرانی از همان دست 
نمایندگانی هستند که با شناخت فراز و فرودهای مجلس در لیست مهمترین 

لابی من های این دوره قرار گرفته اند.
مرتضی آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری که پیش از این به اصولگرایان ضربه 
شستی نشان داده بود و یاداوری کرده بود که توانایی بر هم زدن بازی  آنها را 
دارد در لیست لابی گرهای مجلس یازدهم قرار می گیرد و اتفاقا ساز موافق او با 
وزرای احمدی نژاد بود که اول ترس رئیس نشدن را به جان قالیبافی ها انداخت 
و در مرحله بعد، نیکزاد را راهی هیات رئیسه کرد. علیرضا زاکانی نیز که ۱۲ سال 
صندلی های نمایندگان را دور زده بود حالا در مجلس یازدهم با کوله باری از تجربه 

به یکی از لابی من های این مجلس تبدیل شده است.
بازماندگان لابیست های اصلاح طلب

از  یکی  دهم  مجلس  رئیس  نائب  و  تبریز  مردم  نماینده  پزشکیان  مسعود 
سلبریتی های معروف مجلس یازدهم است که هم حرفش در میان اصولگرایان 
خریدار دارد و هم جایگاه  و پایگاهی  در میان ترک نشینان مجلس به دست آورده 
است. پزشکیان هم بالا و پایین مجلس را از ۱۲ سال پیش به خوبی دیده بود و حالا 
چهارمین دوره نمایندگی اش را سپری می کند و می تواند از قدرت لابی گری خود 

در بزنگاه ها بهره بگیرد.
غلامرضا تاجگردون هم که این روزها ماجرای اعتبارنامه اش جدال تازه ای در 
مجلس به راه انداخته است جزو بازماندگان مجلس دهم و آخرین اصلاح طلبان 
باقی مانده در میدان پارلمان است البته او با ماجراهای اخیر در گوشه رینگ قرار 
گرفته است اما این دلیلی بر انکار قدرت لابی نماینده گچساران نیست. او که 
در مجلس دهم بازوی لابی گری اصلاح طلبان محسوب می شد حالا در میدان 

مجلس یازدهم و لشکر اصولگرایان باید قدرتش را به نمایش بگذارد.
فلش بک؛ از سحابی و بازرگان تا هاشمی رفسنجانی

»لابی گری پارلمانی« از همان آغاز تشکیل مجلس شورای اسلامی شکل گرفت 
حتی قبل تر از آن در مجلس شورای ملی  نقش و رنگ زیادی داشت. هرچند در 
دوره نخست مجلس، به دلیل عدم وجود مرزبندی های دقیق سیاسی کمی طول 
کشید تا معانی راست و چپ قوام یابد، اما حتی در همین مجلس نیز نمایندگان 
شاخصی در مجلس وجود داشتند که رابط پارلمان و گروه های سیاسی محسوب 
می شدند. هرچند در این دوره، موضوعات مهمی چون آغاز جنگ هشت ساله، 
بحران ترور مسئولان عالی کشور و رای عدم کفایت به رئیس جمهور وقت، عملا 
جایی برای لابی گری های معمول در حوزه پارلمان باقی نگذاشته بود، با این همه 
حضور تقریبی همه جریانات سیاسی در مجلس، فرصتی برای چهره های نزدیک 
به هر جریان فراهم آورده بود تا با دیگر نمایندگان لابی کرده و اهداف سیاسی 

جریان سیاسی خاص خود را دنبال کنند.
از میان چهره های برجسته حاضر در مجلس اول، می توان از علی اکبرهاشمی 
رفسنجانی، حسن روحانی و علی اکبر ناطق نوری به عنوان مهمترین نمایندگان 
نزدیک به حزب جمهوری اسلامی یاد کرد. حزبی که با حضور در »ائتلاف بزرگ« 
انتخابات مجلس اول، اکثریت کرسی های این دوره را در اختیار داشت. از دیگر 
سو چهره هایی چون یدالله سحابی، مهدی بازرگان و ابراهیم یزدی نیز بودند که 
لابی گران طیف نزدیک به نهضت آزادی به شمار آمده و رابط میان گروه های بیرون 

مجلس و نمایندگان به شمار می آمدند.
با حذف برخی جریانات و تقسیم بندی های جدید موسوم به چپ و راست در 
فضای سیاسی کشور، در مجلس دوم لابی گری های سیاسی بیشتر معطوف 
بر نقش  افزون  راستا  بود. در همین  انقلابی  به جناح بندی های درون جریان 
پررنگ هاشمی رفسنجانی در لابی گری های پارلمانی، از مهدی کروبی و محمد 

یزدی به عنوان نواب رئیس نیز می توان به عنوان لابیست های مشهور مجلس دوم 
نام برد.

مجمع عقلای روحانی در مجلس چهارم و میدان داری عبدالله نوری 
در مجلس پنجم

لابی گری ها در مجلس سوم که در اختیار جریان چپ بود، متمایل به جریان 
خط امام شد و چهره های برجسته چپ سنتی چون مهدی کروبی در صدر 
لابیست های این دوره قرار گرفتند، هرچند نمی توان از نقش نمایندگان دیگری 

چون  هاشمی رفسنجانی و حسن روحانی در این دوره صرف نظر کرد.
حکایت لابی من های مجلس چهارم متفاوت از مجلس سوم بود. در این مجلس 
با حذف تقریبا کامل جریان چپ، بار دیگر فرصت به لابی گرهای راست گرایی چون 
حسن روحانی و محمدرضا باهنر رسید. روحانی که حتی در دوره غلبه تفکرات 
چپ گرا بر مجلس، با تشکیل مجمع عقلا، نقش مهمی در بسیج نیروهای سیاسی 
در بیرون مجلس داشت، در این دوره نیز رابط مجلس و گروه های سیاسی به شمار 
می رفت. همین وضعیت، در مجلس پنجم نیز تکرار شد، هرچند لابی گرهای این 
دوره، طیف تازه ای از محافظه کاران بودند که عمدتا نزدیک به دولت سازندگی 
محسوب می شدند. عبدالله نوری، علی اکبر ناطق نوری، مصطفی معین و فائزه 
 هاشمی در این دوره مجلس نقش مهمی را در لابی میان جریانات سیاسی بیرون 

و درون مجلس عهده دار بودند.
نقش آفرینی بهزاد نبوی در مجلس ششم و تلاش  زیرپوستی حدادعادل

دو سال بعد از آنکه سید محمد خاتمی با ۲۰ میلیون رای توانست سکان قوه 
مجریه را به دست بگیرد قطار انتخابات مجلس ششم به راه افتاد و به دنبال جنبش 
دیگر  انتخاب شد. حالا  اصلاح طلبی سال ۷۶ مجلس اصلاح طلب سال۷۸ 
چهره های سنتی جای خود را به نیروهای تازه نفسی داده بودند که می خواستند 
تغییرات اساسی ایجاد کنند؛ همین زمان بود که چهره هایی مانند بهزاد نبوی، 
شدند.  معروف  ششم  مجلس  من های  لابی   مهمترین  به  خاتمی  محمدرضا 
البته هرچند قدرت نفوذ این افراد با دیگران قابل مقایسه نبود اما مجلس ششم 
سلبریتی ها دیگری هم مانند محسن صفایی فراهانی ومحسن آرمین را نیز داشت 
که نقش پررنگی در معادلات پارلمانی بازی می کردند. در این میان مهدی کروبی 
نیز با قدرت نفوذش در میان اصلاح طلبان و اصولگرایان در جایگاه ریاست مجلس 

نقش رابط مجلس اصلاح طلب با بدنه قدرت را به عهده گرفت.
از سوی دیگر هرچند اصولگرایان که در مجلس ششم چندان پرتعداد نبودند اما 
در جمع اقلیت آنها غلامعلی نقش زیادی داشت و به عنوان مهمترین لابی من 

جریان راست در مجلس ششم شناخته می شد.
۱2 سال نقش آفرینی باهنر، حدادعادل و ابوترابی فرد

با تحولات سیاسی مربوط به پایان دوره ششم که به ردصلاحیت جمع زیادی 
از نمایندگان اصلاح طلب انجامید، در این دوره، نقش لابیست های راست گرا 
بار دیگر برجسته شد و این بار جریان موسوم به آبادگران، در رایزنی های پارلمانی 
دست برتر را در اختیار داشتند. در این دوره بود که گوشه نشینان مجلس ششم 
چهره های  کنار  در  بابایی  حاجی  حمیدرضا  و  حدادعادل  غلامعلی  همچون 

دیگری توانستند لابی من های برجسته پارلمان نام بگیرند. 
محمدرضا باهنر نیز یکی از نمایندگانی بود که از همان مجلس دوم تا مجلس 
نهم در پارلمان حضور داشت؛ به زیر و بم های مجلس را خوب می شناخت او که 
روند تاثیرگذاری اش از  مجلس چهارم به خوبی آشکار شده بود از مجلس هفتم و 
کمرنگ شدن حضور اصلاح طلبان به اوج خود رسید. گرچه باز هم نمی توان از 
کنار نام چهره هایی چون محمد خوش چهره، توکلی و افروغ نیز در مقاطعی به 

خوبی نقش نماینده پرنفوذ در پارلمان را ایفا کردند به راحتی عبور کرد.
درکنار باهنر، محمدحسن ابوترابی فرد به عنوان چهره ای اصولگرا اما قابل 

احترام در میان اصلاح طلبان نیز از دیگر لابی من های مجالس هفتم تا نهم بود.
در مجالس هشتم و نهم اما اگرچه همچنان اصولگرایان اکثریت پارلمان را در 
اختیار داشتند اما لابی گرهای اصلی مجلس، نه حدادعادل یا حاجی بابایی بلکه 
چهره هایی تازه نفس تر چون علی لاریجانی بودند که به کمک محمدرضا باهنر 
و حسن ابوترابی فرد تلاش می کردند در دوران پرتنش ریاست جمهوری محمود 

احمدی نژاد همچنان موازنه سیاسی در پارلمان را حفظ کنند.
مجلس دهم حدفاصل سلبریتی تا لابی من

مجلس دهم در حالی روی کار آمد که ۱۲ سال اصولگرایان قدرت بی حد و 
حصر پارلمان محسوب می شدند اما وقتی حسن روحانی با ائتلاف اصلاح طلبان 
و اعتدالگرایان سکان قوه مجریه را به دست گرفت ایده تغییر ترکیب مجلس 
نیز قوت گرفت تا اینکه در جریان انتخابات سال ۹۴ چهره های جدیدی وارد 
ساختمان هرمی بهارستان شدند. حالا دیگر از لابی من ها و سلبریتی هایی مانند 
باهنر، ابوترابی فرد و  حداد عادل خبری نبود. هرچند چهره های نام آشنا دیگر در 
این مجلس حضور نداشتند اما فضای جدید باعث شد تا قدرت لابی چهره هایی 

که تا امروز در این میدان حضور کمتری داشتند شکوفا شود.
به  که  بودند  چهره هایی  از  سلحشوری  مطهری  علی  و  عارف  محمدرضا 
سلبریتی های مجلس دهم معروف شدند اما نمی توان آنها را در لیست لابی من های 
مجلس دهمی قرار داد. از سوی دیگر غلامرضا تاجگردون و محمدرضا تابش از 
جمله افرادی بودند که قدرت لابی انها در میان ضعف اصلاح طلبان مجلس دهم 

شکوفا شد و توانستند در این میدان ظهور و بروز کنند.
از سوی دیگر محمدرضا حاجی بابایی و مجتبی ذوالنوری افرادی بودند که نقش 

بسیج نیروهای اصولگرایی را بر عهده داشتند.
مجلس یازدهم هنوز تازه نفس است و با تغییرات حداکثری در مقایسه با مجلس 
قبلی روی کار آمده است، مجلسی که نام برخی چهره ها دائما در آن تکرار می 
شود. حال باید دید این چهره ها در حد یک »سلبریتی سیاسی« باقی خواهند 

ماند یا »لابی من« های پارلمان یازدهم خواهند شد.

لابی من های قهار ادوار ده گانه پارلمان؛

صدای ترامپ، دهان گوترش؛ مجلس یازدهم مجلس لابی من ها یا سلبریتی ها؟

پاس گل دبیر کل به آمریکا

همزمانی انتشار گزارش دبیر کل سازمان ملل متحد درباره منشاء موشک هایی 
که آرامکو را مورد هدف قرار داده با تلاشهای آمریکا برای تمدید تحریم تسلیحاتی 
ایران این شائبه را ایجاد کرده که دبیرخانه سازمان ملل گزارش خود را به سفارش 

آمریکا تهیه و تدوین کرده است. 
یک روز پس از آنکه مایک پمپئو، وزیر خارجه آمریکا در تماس با دبیرکل سازمان 
ملل متحد درباره طرح پیشنهادی خود برای تمدید ممنوعیت تسلیحاتی ایران 
تبادل نظر کرد. آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل متحد در گزارشی به شورای 
امنیت خبر داد که موشک های کروز و تجهیزاتی که سال گذشته در حمله به 
تاسیسات نفتی آرامکو و فرودگاه بین المللی ابها عربستان سعودی، و دست کم دو 

حمله پیش از آن از آنها استفاده شده منشاء ایرانی داشته اند.
این گزارش هنوز به طور رسمی منتشر نشده اما خبرگزاری رویترز روز گذشته 
پنج شنبه ۲۲ خرداد اعلام کرد به نسخه ای از آن دست یافته و بخش هایی از 
گزارش را منتشر کرد. دبیرکل سازمان ملل به اعضای شورای امنیت خبر داده 
چندین سلاح و تجهیزاتی که نیروهای آمریکایی در نوامبر ۲۰۱۹ و فوریه سال 

جاری در منطقه ضبط کرده اند نیز منشاء ایرانی داشته اند.
رویترز می گوید گوترش در گزارش خود یادآور شده برخی تجهیزاتی که آمریکا در 
منطقه ضبط کرده مشخصات مشابهی با تجهیزات ساخت یک شرکت ایرانی دارند 

و روی برخی از آنها نوشته فارسی وجود دارد.
ادعاهای  رد  بیانیه ای ضمن  در  امورخارجه  این خبر، وزارت  انتشار  دنبال  به 
دبیرخانه سازمان ملل متحد که به نظر می رسد تحت فشارهای سیاسی رژیم 
های آمریکا و عربستان صورت گرفته، مراتب نگرانی عمیق خود را در قبال استفاده 

ابزاری از دبیرخانه سازمان ملل متحد برای اهداف سیاسی ابراز کرد.
وزارت امور خارجه با اشاره به رویکرد دوگانه و متناقض دبیرخانه سازمان ملل 
از  متحد اعلام کرد:» در حالی که این دبیرخانه بر اساس تفسیر غیرمعمول 
و  آمریکا  توسط  برجام  نقض  متعدد  موارد  گزارش  از  تاکنون  قطعنامه ۲۲۳۱ 
کشورهای اروپایی خودداری کرده و حتی با خروج آمریکا از برجام که نقض آشکار 
قطعنامه ۲۲۳۱ است در نهایتِ تسامح و ابهام برخورد کرده است؛ اما در موضوعی 
که دبیرخانه طبق ترتیبات مرتبط با اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ اساسا اختیاری در آن 

ندارد ورود کرده و اقدام به تهیه گزارش به اصطلاح تخصصی می کند.«
با  دبیرخانه  گزارش  انتشار  همزمانی  به  خود  بیانیه  در  خارجه  امور  وزارت 
تلاش های آمریکا برای تمدید تحریم تسلیحاتی ایران اشاره کرده است. نکته جالب 
در این خصوص این است که مفاد مندرج در بیانیه دو هفته قبل از انتشار توسط 
آمریکا مورد استناد قرار گرفته و اکنون این شائبه را تقویت می کند که این گزارش 
به سفارش آمریکا و برای بهره برداری توسط آن کشور در شورای امنیت علیه ایران 

تهیه شده است.
 حقیقت امر این است که آمریکای ترامپ کوچکترین اهمیتی به نهادها و 
سازمان های بین المللی قائل نیست و در بسیاری از موارد حتی به توافقنامه مقر 
هم پایبند نیست و برای دپیلمات هایی که به سازمان ملل متحد رفت وآمد می 
کنند محدودیت هایی اعمال می کند. در همین یکی دو سال اخیر روابط آمریکا با 
نهادهای وابسته به سازمان ملل متحد به میزان قابل توجهی تخریب شده است که 

از جمله می توان به مناسبات با یونسکو و دیوان کیفری اشاره کرد.
 نکته قابل تامل اینکه این گزارش در یکی دو سال اخیر مسکوت مانده بود و 
اکنون بر اساس نیازهای  آمریکا برای جلوگیری از پایان محدودیت های تحریم 
تنهایی  به  را منتشر کرده است. همین موضوع  این گزارش  ایران  تسلیحاتی 

سندیت و استحکام گزارش گوترش را مخدوش کرده است.
در چنین شرایطی دنباله روی دبیرخانه سازمان ملل متحد از سیاست های 
خصمانه  آمریکا آن هم در حالی که این نهاد اساسا هیچگاه به اتفاقاتی همچون 
بمباران چند ساله یمن توسط ائتلاف سعودی و تجاوز وحشیانه رژیم صهیونیستی 
علیه فلسطینیان واکنشی نشان نمی دهد، وجهه بی طرف بودن- ولو ظاهری- 

دبیرخانه و سازمان ملل متحد را به شدت تخریب می کند.
در همین خصوص محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه در مورد ادعای ایرانی 
بودن موشک هایی که در حمله به تاسیسات نفتی آرامکو مورد استفاده قرار گرفت، 
اظهار داشت: این صحبت ها، بی پایه و اساس است و متاسفانه دبیرخانه سازمان 
ملل هم نشان داد از تهدیدهای آمریکا تاثیر می پذیرد.منطقه شرایط ویژه و وخیمی 
دارد، عاقلانه آن است که کشورهای منطقه به جای آنکه زندانی گذشته باشند، 

درباره آینده با یکدیگر گفت وگو کنند. 
  حقیقت این است که آمریکا از زمان حضور ترامپ در کاخ سفید همه تلاش 
خود را برای زیر سوال بردن قطعنامه۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل و برجام که 
به  آن منضم شده انجام داده است. انتظار می رود دبیرکل سازمان ملل از قطعنامه 
ای که مورد تایید نهاد حامی صلح و امنیت بین المللی است حمایت کند ولی در 
این مدت دفاع موثری از سوی دبیر کل سازمان ملل متحد از این قطعنامه مشاهده 

نشده است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

کتابخانه ها به باشگاه های فرهنگی و 
اجتماعی تبدیل شده اند

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد که وزارتخانه فرهنگ و ارشاد اسلامی 
فعالیت های متنوع و متعددی را در حوزه فرهنگ و به ویژه در حوزه نهاد کتابخانه ها 
در دستور داشته و گفت: امروز کتابخانه ها به باشگاه های فرهنگی و اجتماعی 

تبدیل شده اند. 
سیدعباس صالحی در جریان جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی و 
بررسی مسائل حوزه فرهنگی ضمن ارائه  گزارش به نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی، بیان کرد: ابتدا از شما متشکرم که این فرصت را در اختیار من قرار دادید 
تا گزارشی به مجلس ارائه کرده و زمینه  تعامل و همکاری بیشتر نمایندگان با وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی فراهم شود.
وی ادامه داد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در چندین حوزه در حال فعالیت 
است. حوزه اول موضوع فرهنگ است که می توان به فعالیت نهاد کتابخانه ها اشاره 
کرد. این نهاد فعالیت های متنوع و متعددی را در سه سال گذشته داشته است و 

۳۴۵ کتابخانه ساخته شده که پنج کتابخانه نیز مرکزی است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار کرد: امروز کتابخانه ها به باشگاه های فرهنگی 
و اجتماعی تبدیل شده است. در سال گذشته بیش از ۱۰۰ نشست کتابخوانی 
برگزار شده و طرح کتابخوانی رضوی با بیش از یک میلیون شرکت کننده در رتبه 

نخست قرار دارد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: امروز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
۳۵ پروژه ناتمام در دست دارد که ۳۳ پروژه بالای ۶۵ درصد پیشرفت دارند. کمک 
مجلس شورای اسلامی در سرعت بخشیدن به اتمام این پروژه ها می تواند موثر 
باشد. امروز نهاد کتابخانه ها با بیش از ۷۴۰۰ پرسنل تقریبا سالانه به بیش از ۴۰۰ 
میلیارد تومان بودجه برای پرداخت حقوق نیاز دارد که اکنون بودجه تخصیص یافته 
تکافی حقوق پرسنل را نمی کند. دولت پیگیر این مساله بوده و با کمک مجلس 
شورای اسلامی می تواند اطمینان امنیت معیشتی به پرسنل نهاد کتابخانه ها 
دهد. ان شاءالله تعامل مثبتی بین مجلس شورای اسلامی و وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی شکل گرفته تا گام های بلندتری برداشته شود.

حجت الاسلام  نگفتم  من  گفت:  سبز،  حزب  دبیرکل 
خمینی کاندیدای نهایی اصلاح طلبان است، بلکه نظر من 
این است که اگر اصلاح طلبان قصد حضور در انتخابات 
دارند، نباید کاندیدای شان کمتر از آقای خاتمی باشد و 

آقای سید حسن خمینی را مثال زدم. 
حسین کنعانی مقدم دبیرکل حزب سبز و فعال سیاسی 
آتی  انتخابات  خصوص  در  ایلنا،  با  گفت وگو  در  اصولگرا 
ریاست جمهوری و شاخصه هایی که داوطلبان باید واجد آن 
باشند، گفت: برای فردی که قصد کاندیداتوری در انتخابات 
و تصدی کرسی ریاست جمهوری را دارد، قانون اساسی 
شرایطی را معین کرده است، همچنین امام خمینی)ره( 
در وصیتنامه شان معیارهایی را ذکر نموده اند، از سوی دیگر 
مقام معظم رهبری هم شاخصه هایی را در این رابطه بیان 

می کنند که رعایت این موارد بسیار ضروری است.
با  ما  که  است  این  قاعده  رابطه  این  در  داد:  ادامه  وی 
توجه به اینکه در گام دوم انقلاب هستیم و نیازمند این 
هستیم که یک جهشی را در زمینه های مختلف خصوصا 
کسی  باید  منتخب  فرد  کنیم،  دنبال  اقتصادی  مسائل 
باشد که اکثریت زیادی از مردم او را قبول داشته باشند و 
رای قابل توجهی به او داده شود. همچنین تجربه کاری او 
در کرسی های مختلف ارزیابی شود و در این حوزه عملکرد 
قابل دفاعی داشته باشد و اینگونه نباشد که تنها برای کسب 

قدرت و حضور در عرصه سیاسی داوطلب شده باشد.
کاندیداتوری رؤسای قوای دیگر در انتخابات 

ریاست جمهوری ممنوع شود
 کنعانی مقدم در ادامه اظهار داشت: نکته دیگر عقبه 
فکری و سیاسی فرد کاندیدا است که باید مورد توجه قرار 

جریان های  که  می کند  کمک  موارد  این  به  دقت  گیرد، 
را  کسی  هیجانی  فضای  ایجاد  و  فضاسازی  با  سیاسی 

تحمیل نکنند.
وی افزود: البته به نظر می آید که بعد از دوره های مختلف 
انتخابات ریاست جمهوری ملت ما به یک بلوغ سیاسی 
رسیدند که براساس اقدامات تبلیغاتی و هیجانی تصمیم 
نگرفته و قطعا همه جوانب کار را در نظر خواهند گرفت و 
کسی را انتخاب می کنند که بتواند مشکلات را حل کند نه 

اینکه خودش مشکلی را برای ملت ایجاد کند.
شدن  مطرح  خصوص  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  این 
احتمال کاندیدا شدن رؤسای قوا در انتخابات آینده، بیان 
داشت: من اگر جای نمایندگان مجلس دوره یازدهم بودم 
طرحی را به مجلس ارائه می کردم که در نتیجه آن کسانی 
که مسئولیت دارند، سران قوا هستند یا مسئولیت های 
رده بالای کشور را دارند، اجازه شرکت در انتخابات ریاست 
جمهوری را نداشته باشند. به این دلیل که این ها در یک قوه 
مسئولیتی را برعهده دارند و رییس قوه هستند، حال چه 
دلیل دارد که آن قوه را رها کرده و به دنبال رفتن به قوه دیگر 
باشند. مساله دوم اینکه فردی که می خواهد در معرض 
انتخاب مردم به عنوان رییس جمهور قرار گیرد، باید در رابطه 
با مسائل و مشکلات کشور شناخت و برای حل آن ها تجربه 
کافی داشته باشد از این جهت که با شعار، گفتار درمانی، 
هیاهو، سفرهای استانی و وعده و وعید نمی شود کشور را 

اداره کرد.
وی افزود: البته اگر این فرد منتخب بتواند یک اجماع در 
جریان های سیاسی ایجاد کند و یک دولت ائتلافی را شکل 
دهد که همه کشور درگیر مشکلات و مسائل کشور باشند و 

برای حل آن فعالیت کنند، قطعا نتیجه بسیار بهتر خواهد 
بود، تا اینکه رییس قوه قضاییه با قوه مجریه به رقابت بپردازد 
یا قوه مقننه با قوه دیگر به دنبال رقابت باشد که در اثر این 

مساله کشور درگیر رقابت های طولانی و بی پایان می شود.
شورای نگهبان از ورود افراد پر شبهه  به انتخابات 

جلوگیری کند
 کنعانی مقدم با بیان این که آزموده، را آزمودن خطاست، 
ابراز داشت: کسی که رییس جمهور یا رییس مجلس بوده 
و آزموده شده است یا اکنون منصبی در این سطح را در 
به  بازگشت وی  یا  برای حضور  او  اختیار دارد، رای دادن 
کرسی ریاست جمهوری اشتباه محض است. مساله دیگر 
مسئولیت  گذشته  در  که  افراد  برخی  درخصوص  اینکه 
داشتند، سوال بزرگی در ذهن مردم پیرامون عملکرد این ها 
وجود دارد که اگر به آن سوال ها پاسخ مناسب داده نشود، 
نمی توانند رای مردم را کسب کنند و حتی به نظر می رسد 
که شورای نگهبان هم باید در این مساله ورود کند و نباید به 
کسی که سابقه اجرایی و مسئولیتی اش پر از چالش و ابهام 
است و اقدامات غیرقانونی یا خلاف شرع انجام داده فرصت 

ورود به عرصه رقابت داده شود.
وی افزود: بالاخره به شورای نگهبان اعتماد می کنند، اگر 
بنا باشد شورای نگهبان در این مساله کوتاه بیاید و انقلاب را 
به نااهلان بسپاریم، باید پاسخگو باشد. به نظرم هر کسی 
در قبال هر مسئولیتی که دارد باید پاسخگوی عملکرد خود 
باشد، لذا حتی اگر شورای نگهبان نظارت اشتباهی را انجام 
دهد یا انتخاب شان درست باشد اما بعد از مدت ها مشخص 
شود که آن فرد مسیری را برخلاف مسیر اولیه اش طی 
کرده است، نباید دیگر روی آن فرد برای ریاست جمهوری 

حساب کرد.
دبیرکل حزب سبز درخصوص نقل قولی که از وی مبنی 
بر حضور اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰ با کاندیداتوری 
اگر  که  بود  این  من  عرض  گفت:  خمینی،  سیدحسن 
اصلاح طلبان می خواهند وارد عرصه انتخابات شوند دیگر 
مانند سال ۹۲ قادر به حضور با یار قرضی نیستند، یعنی 
باشند،  اجتماعی شان  بدنه  پاسخگوی  می خواهند  اگر 
نمی توانند بگویند با آقای لاریجانی می آییم. در نتیجه لازم 
است با چهره ای وارد عرصه شوند که کمتر از آقای خاتمی 
نباشد، مانند آقای سید حسن خمینی، من ایشان را مثال 
از این حرف ها  بالاتر  ایشان  لیاقت و شأن  البته که  زدم 
است اما به گونه ای منتقل کردند که انگار من گفتم حتما با 

کاندیداتوری ایشان وارد عرصه می شوند.

حسین کنعانی مقدم:

کاندیدای اصلاحات نباید کمتر از خاتمی باشد 



وزارت بهداشت: تله جمعیتی در کمین کشور است 
مدیرکل دفتر سلامت جمعیت و خانواده وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: رشد جمعیت به 
زیر یک رسیده است، پنجره جمعیتی رو به بسته شدن است و اگر نرخ جایگزینی جمعیت از ۱.۷ کنونی به 
۱.۵ برسد به تله جمعیتی می افتیم و دیگر امکان جبران از بین می رود. حامد برکاتی در گفت وگو با ایرنا افزود: 
پنجره جمعیتی فرصتی است که نسبت جمعیتی کشور فرصت جبران و رشد جمعیت را می دهد. زمانی 
که هنوز دو سوم جمعیت بین ۱۵ تا ۶۵ سال هستند و پیر نشده است اما اگر این نسبت کمتر شود، پنجره 
جمعیتی بسته می شود. هنوز ۲۵ سال تا بسته شدن پنجره جمعیت فرصت داریم اگر این زمان را هم از دست 
بدهیم به یک کشور سالمند تبدیل می شویم که باید همه توان و ظرفیت کشور را صرف نگهداری و مراقبت 
از سالمندان کنیم و از روند توسعه و پیشرفت عقب می مانیم. همین الان هم توان رسیدگی به سالمندان را 

نداریم و اگر اقدامی انجام ندهیم، ۲۵ سال آینده ایران دچار بحران جمعیتی بزرگی می شود.

کلاهبردار ۳۷ میلیاردی به کشور برگردانده شد 
رئیس پلیس بین الملل ناجا از دستگیری و استرداد یک کلاهبردار میلیاردی به کشور که در یکی از 
کشورهای منطقه به سر می برد خبر داد. سردار هادی شیرزاد در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت: در 
پی اعلام مقامات قضائی مبنی بر اینکه فردی به اتهام کلاهبرداری هم اکنون در خارج از کشور اقامت دارد، 
پلیس بین الملل ناجا ضمن هماهنگی های لازم با مراجع مربوطه داخلی و خارجی، فرد کلاهبردار را به کشور 
بازگرداند.وی ادامه داد: این متهم با فریب هموطنان به بهانه خرید مسکن در یکی از کشورهای منطقه و به 
منظور اخذ اقامت، از آنها مبالغ هنگفتی دریافت و اقدام به کلاهبرداری می کرد. تاکنون ۱۲ نفر از این فرد 
شکایت کرده اند و مبلغ کلاهبرداری ازسوی شاکیان تا امروز ۳۷ میلیارد تومان اعلام شده است.رئیس پلیس 
بین الملل ناجا عنوان کرد: در حال حاضر این فرد دستگیر و به کشور بازگردانده شده و با تشکیل پرونده 
تحویل مقامات قضائی است.سردار شیرزاد تاکید کرد: افرادی که به این نحو از آنها کلاهبرداری شده، می 

توانند برای پیگیری شکایت خود به دادسرای ویژه جرایم اقتصادی مراجعه کنند.

مخالفت رییسی با حضور در انتخابات 14۰۰ 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی نایب رییس مجلس شورای اسلامی در توئیتی از مخالفت رییس قوه 
قضاییه با کاندیداتوری اش در انتخابات ریاست جمهوری 1۴00 خبر داد. قاضی زاده هاشمی شنبه شب 
در این توئیت افزود: »سخن برادرم آقای امیرآبادی بر لزوم حضور آیت الله رئیسی در انتخابات ۱۴۰۰جدید 
نیست. جمع بندی بسیاری از انقلابی ها همین بود که مطرح هم شد اما ایشان به شدت مخالفت کردند و 
ضمن تاکید بر برنامه ۵ ساله خود در قوه قضاییه، طرح بحث های اینچنینی را انحراف درمسیر تحولی قوه و 
گفتمان مبارزه با فساد دانستند.«احمدامیرآبادی فراهانی عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی پیشتر 
در یک برنامه تلویزیونی گفته بود: من فکر می کنم اگر آقای رئیسی برای انتخابات سال ۱۴۰۰ بیاید همه 

مشکلات حل می شود.

تکذیب نامزدی محسن هاشمی برای ریاست جمهوری 
 محسن هاشمی در حساب توییتری خود نوشت: با توجه به شایعات مطروحه در رابطه با کاندیداتوری 
در انتخابات ریاست جمهوری۱۴۰۰، به اطلاع می رساند:برنامه یا بنایی برای کاندیداتوری ندارم.طرح 
اینگونه احتمالات اثر مثبتی بر شرایط امروز جامعه که سخت درگیر مشکلاتی نظیر بیماری کرونا، مسائل 
اقتصادی،اجتماعی و تحریمهای ظالمانه است،ندارد.مناسب تر است که توجه وتمرکز مسئولان ورسانه ها 
بجای پرداختن به گمانه زنی ها و شایعات بی اساس به بهبود خدمت رسانی و انجام وظایف خویش معطوف 

گردد.
 

طعنه سخنگوی وزارت خارجه به ترامپ
سخنگوی وزارت خارجه گفت: چگونه رژیم آمریکا که به نقض حقوق و هنجارهای بین المللی معتاد است، 
می تواند از مردم آمریکا انتظار باور به شعار "حقوق و نظم" داشته باشند؟! سید عباس موسوی در توییتی با 
طعنه به ترامپ نوشت: چگونه رژیم آمریکا که به نقض حقوق و هنجارهای بین المللی معتاد است، می تواند 

از مردم آمریکا انتظار باور به شعار "حقوق و نظم" داشته باشند؟!

کنایه ضرغامی به آملی لاریجانی
عزت الله ضرغامی در حساب توییتری خود نوشت: »بعد از فرار خاوری مقرر کرده بودم تیزر تبلیغاتی" هر 
جا سخن از اعتماد است نام بانک ملی ایران می درخشد" ،تا مدتی پخش نشود!موضوع "ارتقای سلامت 
اداری و مقابله با فساد" در جلسه اخیر مجمع تشخیص مصلحت نظام به ریاست آملی لاریجانی مورد بررسی 

قرار گرفت. حالا چه عجله ای بود؟!«

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اعلام کرد:

پیشرفت 5۲درصدی تقاطع
 فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص(

محور  غیرهمسطح  تقاطع  گفت:  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
فردوسی با بلوار پیامبر اعظم)ص( در حال حاضر ۵۲ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد.
عباس حلوایی زاده با اشاره به اهمیت محور فردوسی در تشکیل رینگ 
میانی ترافیکی شهر، اظهار داشت: این رینگ می تواند یک جمع کننده و 
پخش کننده عمده ترافیک در سطح شهر باشد. زمانی هم کارایی دارد که 

تکمیل شده و نقاط انفصالی جبران شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه تکمیل این رینگ مراحل 
بسیاری را پشت سر گذاشته، ادامه داد: یک نقطه بحرانی در بلوار فردوسی با 
پیامبر اعظم)ص( داشتیم که در واقع بخشی از تملکات سالهای گذشته انجام 

شد اما نقطه انفصال این پروژه پیامبر اعظم)ص( بود.
پیامبر  بلوار  با  فردوسی  محور  غیرهمسطح  تقاطع  پروژه  حلوایی زاده 
اعظم)ص( را یک پروژه سنگین از نظر عمرانی دانست و اظهار داشت: در 
محور مستقیم زیرگذر این پروژه وجود داردو چهار رمپ غیر مستقیم در منفی 
یک احداث خواهد شد. وی به محدودیت های اجرا و طراحی این پروژه اشاره 
کرد و گفت: بلوار پیامبر اعظم)ص( پیاده راه و محور آیینی است و نباید مسیر 
مستقیم پیاده در این بلوار منقطع شود به همین خاطر ناگزیر بودیم که راست 

گردهای این تقاطع را در سطح منفی یک اجرا کنیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه در این پروژه بالغ بر ۹۰۰ 
شمع به کار رفته، عنوان کرد: به دلیل زیر گذر بودن که کل سطح در منفی یک 
انجام می شود، حجم عمرانی سنگینی دارد. حلوایی زاده با اشاره به پیشرفت 
۵۲ درصدی پروژه، بیان کرد: امیدواریم تا یک ماه و نیم آینده محور مستقیم را 
به بهره برداری برسانیم، در فاز بعدی چهار رمپ غیر همسطح را تکمیل کنیم.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  مطرح کرد:

افزایش ۲۰ درصدی عوارض 
ساختمانی طی 5 سال

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: عوارض ساختمانی حدود 
۲۰ درصد طی ۵ سال اخیر افزایش داشته که بسیار به نسبت افزایش قیمت 

ملک و مصالح ناچیز خواهد بود.
خصوص  در  که  مختلفی  اظهارنظرهای  به  اشاره  با  جانقربان  غلامرضا 
عوارض ساختمانی صورت می گیرد، اظهار کرد: طی سال های اخیر افزایش 
چشم گیری در نرخ مصالح ساختمانی صورت گرفته و به تبع آن قیمت ملک 

نیز افزایش قابل توجهی یافته است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم اضافه کرد: با این وجود عوارض 
ساختمانی حدود ۲۰ درصد طی ۵ سال اخیر افزایش داشته که بسیار به 

نسبت افزایش قیمت ملک و مصالح ناچیز خواهد بود.
جانقربان با اذعان به اینکه نسبت تاثیر عوارض ساختمانی در قیمت ملک 
بسیار ناچیز است، خاطرنشان کرد: اما با این وجود تنها مساله ای که به عنوان 
اهرم فشار در افزایش قیمت ها مطرح می شود عوارض ساختمانی بوده که 

نادرست است و این عوارض تاثیر آنچنانی بر قیمت ها ندارند.
وی اذعان کرد: عوارض ساختمانی در مقابل خدماتی که شهرداری در شهر 
انجام می دهد ناچیز است؛ با وجود مشکلات اقتصادی کشور در سال های 
اخیر اما هیچ گاه پروژه های عمرانی شهر تعطیل نشده و هر روز شاهد افتتاح 

یک پروژه در یک منطقه شهر هستیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

احداث ۳5۰ کیلومتر باغچه طولی
 در معابر شهر قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث باغچه های 
طولی در معابر اصلی شهر قم با اعتبار ۳۰ میلیارد تومانی خبر داد.

به گزارش واحد روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، 
پیام جوادیان با اشاره به نهضت سبز درختکاری حاشیه معابر، اظهار کرد: از 
سال ۹۵ این نهضت آغاز شده و تا پایان سال ۹۸ بیش از ۳۵۰  هزار مترطول 
داشته ایم.  معابر  حاشیه  درختکاری  تومان  میلیارد  از۳۰  بیش  اعتباری  با 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: اجرای این پروژه 
با لحاظ کلیه مسائل ایمنی و شهری صورت گرفته و در حاشیه معابر، رفیوژها و 
لچکی خیابان ها کاشت صورت گرفته است. جوادیان به وضعیت تولید گل ها و 
گیاهان زینتی در مرکز تحقیقات سازمان اشاره کرد و گفت: ۸۴ گونه گیاهی در 
این مرکز تولید می شود و در سال ۹۸ یک میلیون و ۱۵۰ هزار گلدان تولید شده 
که اگر قرار بود از مراکز دیگر خریداری شود باید بیش از ۲ میلیارد و ۲۸۰ میلیون 
تومان هزینه می شد در حالی که هزینه صورت گرفته حدود یک پنجم این 
قیمت است. وی انتخاب گونه های با بالاترین بهره وری در شهر قم را مورد توجه 
قرار داد و افزود: در پروژه تولید گل ها و گیاهان زینتی، بستر و زیرساخت توسط 

سازمان آماده شده و توسط بخش خصوصی کاشت و تولید صورت می گیرد. 
 

سرپرست شهرداری منطقه هشت قم خبرداد

افتتاح نخستین ساختمان مدیریت 
پسماند در شهر قم

سرپرست شهرداری منطقه هشت قم از افتتاح نخستین ساختمان مدیریت 
پسماند شهر قم، در پردیسان خبرداد.

محمد رمضانی ضمن تاکید بر اهمیت مدیریت پسماند و تفکیک از مبدا، 
ابراز داشت: با پیش بینی احداث ایستگاه های ثابت مدیریت پسماند در سطح 
مناطق این پروژه از سال ۹۸ شروع شد و در یک فضایی به مساحت ۷۵متر 

مربع در دو طبقه در بلوار امام علی)ع( احداث شده است.
سرپرست شهرداری منطقه هشت قم در ادامه با بیان اینکه هدف اصلی 
از احداث این مراکز مدیریت تفکیک پسماند از مبدا می باشد، بیان داشت: 
درصدد هستیم با توسعه این ایستگاه ها شاهد هماهنگی و همکاری هرچه 
بیشتر شهروندان و افزایش کمی و کیفی مدیریت پسماند از مبدا باشیم و به 

بهبود و حفظ محیط زندگی و محیط زیست خود یاری رسانیم.
رمضانی در ادامه با اشاره به هزینه اجرای این پروژه خاطرنشان کرد: جهت 

اجرای پروژه فوق بیش از ۳ میلیارد ریال هزینه شده است.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

برگزاری سمپوزیوم ساخت و نصب 
سردیس شهدای انقلاب 

معاون خدمات شهری شهرداری قم از برگزاری سمپوزیوم ساخت و نصب 
سردیس شهدای انقلاب اسلامی در شهر قم خبر داد.

سیدامیر سامع اظهار داشت: این برنامه با هدف ایجادهویت و نشانه شهری 
که در سند چشم انداز شهر قم نیز بر آن تاکید شده است اجرایی می شود.

معاون خدمات شهری شهرداری قم بیا بیان اینکه آغاز فراخوان مهرماه سال 
جاری خواهد بود، افزود: پس از طی مراحل آماده سازی و اجرا در نهایت این 
سردیس ها در بهمن ماه همزمان با دهه فجر انقلاب اسلامی در نقاط از پیش 

تعیین شده اکران و نصب خواهد شد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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حقّ فرزند بر پدرش ، این است که ... 
اگر دختر باشد ، مادر او را گرامی بدارد 

... و هر چه زودتر ، او را به خانه شوهرش 
بفرستد .
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طرح:مهدی عزیزی

نمایی دیده نشده از قبرستان لاکچری لواسان!

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: سه هزار و ۵۰۰ واحد 
مسکونی در ۶۰ هکتار از بافت فرسوده منطقه خاکفرج قم احداث خواهد شد.

داریوش بلدی روز یکشنبه در جمع خبرنگاران، افزود: در ادامه طرح اقدام 
ملی مسکن،  علاوه بر ساخت واحدهای جدید در شهرک پردیسان قم، در قالب 

همین طرح می توان در بافت فرسوده شهر هم واحدهای مسکونی ساخت.
وی اضافه کرد: تفاهم نامه ای برای مشارکت دستگاه های ذیربط در ساخت 
واحدهای مسکونی در بافت فرسوده آماده  شده و مقرر است بنیاد مسکن در ۶۰ 
هکتار از بافت فرسوده منطقه خاکفرج، سه هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی بازسازی 

نماید.
وی ادامه داد: شهرداری و شورای اسلامی شهر قم عوارض ساختمانی این 
واحدها را در این منطقه رایگان اعلام نموده، هزینه خدمات نظام مهندسی نیز 
با ۵۰ درصد تخفیف و تسهیلات بافت فرسوده و ودیعه مسکن نیز از سوی بانک 

به متقاضیان ارائه می شود.
بلدی با اشاره به ضرورت نوسازی بافت فرسوده، گفت: به دلیل پایین بودن 
از  این مناطق در حال خالی شدن  کیفیت مسکن در هسته مرکزی شهر، 
جمعیت و از سوی دیگر سکونت اتباع خارجی در این مناطق درحال افزایش 

است.
وی افزود: با توجه به هسته مرکزی شهر از خدمات زیربنایی به طور کامل 
برخوردار است، در تلاش هستیم واحدهای مسکونی جدید در این مناطق 

احداث نماییم.
وی همچنین گفت: تاکنون حدود ۷۵۰ نفر از متقاضیان طرح اقدام ملی 
مسکن برای احراز هویت دعوت و تاکنون ۳۵۰ نفر احراز هویت شده اند؛ این 

افراد باید در بانک حساب افتتاح کنند تا کار با سرعت بیشتری انجام شود.
به گفته مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم،  ۳۰ درصد هزینه طرح اقدام 

ملی مسکن از طریق تسهیلات و ۷۰ درصد نیز آورده متقاضیان است.
وی افزود: افرادی که در مرحله اول ثبت نام و مدارک خود را در سامانه تکمیل 

کرده اند، تا ۱۵ تیرماه پیامک واریز وجه به حساب برای آن ها ارسال می شود.
قیمت هر متر از واحدهای طرح اقدام ملی مسکن قم 

 مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  نیزدر جمع خبرنگاران گفت: هر مترمربع از 
واحدهای طرح اقدام ملی مسکن در این استان،  با نازل ترین قیمت و بر اساس 

برآورد اولیه هر مترمربع تا حدود ۳۰ میلیون ریال پیش بینی شده است.
حسن صبوری با بیان این که اولین واریزکنندگان وجه در اولویت واگذاری 
ریال  میلیارد  یک  تا  افزود: ۸۵۰  هستند،  قم  مسکن  ملی  اقدام  واحدهای 

تسهیلات با نرخ ۱۸ درصد، با بازپرداخت ۱۲ساله در نظر گرفته  شده است.
وی بیان کرد: طرح اقدام ملی مسکن در استان قم از سال گذشته با همکاری 
برای  آغاز شد و جلسه های منظمی هر هفته  بانک مسکن  و  بنیاد مسکن 

سیاست گذاری و راهبری این طرح انجام می شود.
وی اضافه کرد: ۹ هزار و ۵۲۵ واحد مسکونی سهمیه استان قم است که باید 
اجرایی شود؛ از این تعداد ۷۰۰ واحد در طرح های مشارکتی است که سازوکار 
متفاوتی با طرح اقدام ملی دارد و از طریق مشارکت با بخش خصوصی انجام 

می شود؛ شناسایی زمین، پیش نویس پروانه، برآورد ریالی و مشارکت مشخص  
شده است.

صبوری ادامه داد: ۶ هزار واحد مسکونی در قالب تفاهم نامه های وزارت راه 
و شهرسازی با نیروهای مسلح، فرهنگیان و سایر نهادهای دیگر پیش بینی و 

اراضی آن مشخص  شده است.
وی با بیان این که استفاده از ظرفیت بانکی هم یکهزار واحد می باشد که در 
مجموعه استان سیاست گذاری شده است، خاطرنشان کرد: برای اقشار ویژه 
از جمله بهزیستی و کمیته امداد ۲۵ واحد در نظر گرفته  شده که این سهمیه 

قابل افزایش می باشد.
۱۸00 واحد در قالب فروش اقساطی واگذار خواهد شد 

وی با بیان این که یک هزار و ۸۰۰ واحد در قالب فروش اقساطی واگذار خواهد 
شد، گفت: بنیاد مسکن در شهر قم عملیات ساخت را در قالب زیتون ۶، ۷، ۸، 
۹، ۱۰، ۱۱ در ۲ عرصه ۱۷ و ۲۷ هکتاری تخصیص زمین و ساخت طرح در 

حال انجام است.
به گفته مدیرکل راه و شهرسازی قم، ۲ طرح ۴۸ واحدی، ۹۲ واحدی، ۱۶۴ 

واحدی و ۸۴ واحدی در قالب زیتون ۶ تا ۱۱ احداث می شود.
وی گفت: همچنین زمین ۱۷ هکتاری به صورت فروش اقساطی بالغ بر یک 
هزار و ۶۳۴ واحد در حال آماده سازی است و امیدواریم تا یک هزار و ۷۰۰ واحد 

نیز افزایش یابد.
وی افزود: در شهرهای جعفریه، دستجرد، قنوات و کهک زمین شناسایی شده 

و در مرحله واگذاری زمین به بنیاد مسکن است.
ساخت ۴۴00 واحد در قالب طرح های عمومی 

صبوری با اشاره به ساخت ۴۴۰۰ واحد در قالب طرح های عمومی،  اضافه 
کرد: ۴۰۰ واحد برای شهرهای کوچک و چهار هزار واحد برای شهر قم در نظر 
گرفته  شده است؛ در مرحله دوم برای شهر جدید امیرکبیر ثبت نام انجام شد که 

حدود ۱۰ هزار نفر ثبت نام کرده اند و یک هزار نفر پذیرش خواهند شد.
شهر جدید امیرکبیر به عنوان نخستین شهر ویلایی در کشور شناخته شده  
است که در کیلومتر ۷۰ محور بزرگراهی قم- اراک قرار دارد؛ واحدهای این شهر 
به صورت ویلایی یک طبقه با متراژ ۳۰۰ متر زمین شامل ۱۰۰ متر بنا و ۲۰۰ متر 

پارکینگ و حیاط احداث خواهد شد.
وی بیان کرد: در حال حاضر در مرحله پالایش نهایی متقاضیان هستیم و بنیاد 
مسکن بر اساس شماره تلفن متقاضی، روزانه بین ۷۰ تا ۱۰۰ نفر را برای تکمیل 

مدارک پذیرا می باشد.
وی افزود: معرفی به بانک و افتتاح مرحله دیگر است که به محض افتتاح 
حساب، ظرف ۱۵ روز کاری باید مبلغ موردنظر را به حساب واریز کنند که در 
مرحله نخست ۶۰۰ میلیون ریال می باشد که باید ۴۰۰ میلیون ریال در فاز 

نخست و ۲۰۰ میلیون ریال در فاز دوم واریز کنند.
تکمیل واحدهای مسکن مهر بلاتکلیف به محض تعیین تکلیف

صبوری همچنین در ادامه با اشاره به واحدهای مسکن مهر بلاتکلیف، گفت: 
استان قم متعهد به ساخت ۴۳ هزار واحد مسکن مهر بود.

وی افزود: برخی تعاونی ها از جمله تعاونی۱۶۰ واحدی مروارید سازان نوین 
و ۳۸ واحدی طاها به دلیل دارا بودن پرونده قضایی،  تکمیل  نشده و از پروسه 

مسکن مهر خارج شدند.
وی اضافه کرد: به محض تعیین تکلیف این واحدها در دستگاه قضا، کار 

ساخت و تکمیل این مجتمع های مسکونی ادامه پیدا می کند.
مدیرکل راه و شهرسازی قم تاکید کرد: پرونده مسکن مهر قم با اعلام وزیر راه 

و شهرسازی تمام  شده است.
 مدیر امور شعب بانک مسکن قم نیز در این جلسه گفت: بانک مسکن متعهد 
شده است برای تامین مالی احداث بخشی از واحدهای مسکونی طرح اقدام 

ملی مسکن،  با اولویت تسهیلات صندوق مسکن یکم اقدام نماید.
کرده اند  ثبت نام  مسکن  ملی  اقدام  طرح  در  که  افرادی  افزود:  خاکساری 
و دارای صندوق مسکن یکم هستند،  یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تسهیلات 

دریافت می کنند.
وی اضافه کرد: همچنین میزان تسهیلاتی که بانک مسکن به بافت فرسوده 
پرداخت می نماید از ۸۰۰ تا ۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال بر اساس متراژ واحد 

می باشد.

 مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم:
۳۵۰۰ واحد مسکونی در بافت فرسوده قم بازسازی می شود

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :
نگران مسافرت ها به قم و گسترش دوباره کرونا هستیم

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد: نگران مسافرت ها به قم هستیم و این مسافرت ها موجب 
می شود تا افرادی که ناقل بیماری کرونا هستند بار دیگر این ویروس را در سطح شهر گسترش دهند. 

محمدرضا قدیر روز یکشنبه روز یکشنبه در جلسه ستاد پیشگیری، کنترل و مبارزه با کرونا ویروس 
این دانشگاه اظهار داشت: موضوع کرونا هنوز جدی است و شاهد رشد موارد ابتلا و بستری در سطح 

شهر قم هستیم.
وی ادامه داد: عدم رعایت مسائل بهداشتی و عدم استفاده از ماسک و دستکش موجب انتقال 

ویروس می شود.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر اینکه کرونا هنوز تمام نشده است، اظهار داشت: رفتار 

ویروس کرونا تغییر نکرده و هنوز همان علائم و رفتارها را از ویروس شاهدیم.
قدیر گفت: موضوع قرنطینه شدن مهم است و اگر فردی مبتلا به کرونا می شود باید حتما فرآیند 

قرنطینه شدن وی رصد شود تا دیگران مبتلا نشوند.
قدیر بیان کرد: رعایت فاصله گذاری و حفاظت فردی که در فروردین ۸۰ درصد بود الان به کمتر از 

۳۰ درصد رسیده است.
بستری۱2۵ نفر مشکوک و محتمل به کرونا در قم 

قدیر همچنین  درگفت وگویی اظهارداشت: طی ۲۴ ساعت گذشته و منتهی به بیست و پنجم 
خردادماه، ۳۱ نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد 

تنفسی پذیرش شدند. 
وی افزود: ۱۶ نفر از این تعداد در بیمارستان های قم بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش 

اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در شبانه روز گذشته، ۱۵ نفر از بیمارانی که طی روزهای 
متمادی بستری بودند پس از بهبودی ترخیص شدند. وی گفت: در حال حاضر حدود ۱۲۵ نفر 

مشکوک و محتمل به کرونا در قم بستری بوده که حال حدود ۴۰ نفر آنها وخیم است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

روند خام فروشی مواد معدنی درقم اصلاح می شود 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در سال جهش تولید به منظور افزایش 
سطح درآمدزایی فعالیت  اقتصادی در حوزه معادن استان، روند خام فروشی مواد معدنی درقم اصلاح 

می شود. 
محمود سیجانی اظهارداشت: قم ظرفیت های مهمی درحوزه معادن دارد و در این بخش توانایی 

تولید ثروت و ایجاد اشتغال گسترده به خصوص در حوزه  فرآوری مواد معدنی فراهم است.
وی افزود:  خام فروشی مواد معدنی درقم باید اصلاح  شده و این مواد در واحدهای مجهز فرآوری به 
محصولات متنوع تبدیل و سپس به بازار مصرف عرضه شود تا ارزش  افزوده فعالیت در این بخش به 

میزان مورد انتظار برسد.
در  فرآوری  واحدهای  فعالیت  برای  موردنیاز  مجوزهای  درصدور  منظور  این  برای  داد:  ادامه  وی 
کنار معادن قم با رعایت استانداردهای محیط زیستی،  تسهیلات خوبی درنظر گرفته  شده است و از 

سرمایه گذاران دراین بخش حمایت می شود.
سیجانی با اشاره به این که می توانیم از معادن قم به بهترین نحو ممکن برای توسعه استان استفاده 
کنیم، گفت: البته این هدف نیازمند همکاری دستگاه های اجرایی و بانک های عامل است،  تا درصدور 

مجوزهای موردنیاز تسهیل شود و تسهیلات بانکی موردنیاز در اختیار بهره برداران قرار گیرد.
وی بیان کرد:ازدیگر عوامل مورد انتظار برای افزایش سهم معادن در توسعه اقتصادی استان،  نوسازی 
تجهیزات و ماشین آلات این بخش است که می تواند نقش مهمی در بهبود فرآیند اکتشاف و استخراج 

مواد معدنی داشته باشد.
وی ادامه داد: تلاش می کنیم تا در جریان توسعه فعالیت  معادن در قم،  معدن کاری سبز را به منظور 

مدیریت بهینه منابع طبیعی و محیط زیست ترویج دهیم.
 

سرپرست پلیس راهور استان قم  خبرداد:

برخورد پلیس  با خودروهای فاقد معاینه فنی 
سرپرست پلیس راهور استان قم از برخورد با خودروهای فاقد معاینه فنی در سطح استان خبر داد.

غلامرضا صدفی اظهار کرد: با توجه به اتمام مهلت رانندگان برای دریافت برگه معاینه فنی از روز سه 
شنبه ۶ ام خرداد ماه سال جاری برخورد با خودروهای فاقد معاینه فنی در دستور کار پلیس راهنمایی 

و رانندگی استان قم قرار دارد.
وی افزود: بر اساس قانون، خودروهایی که چهار سال از عمر آن گذشته باید معاینه فنی داشته باشند 
و در واقع خودروهایی با مدل سال ۹۴ و سال های قبل و خودروهای وارداتی ۲۰۱۵ و قبل از آن باید 
معاینه فنی را اخذ یا تمدید یکساله کنند که در غیر این صورت مبلغ ۵۲ هزار تومان جریمه خواهند شد.

سرپرست پلیس راهور استان قم خاطرنشان کرد: رانندگان باید هنگام دریافت خدمات تعویض پلاک، 
معاینه فنی خودرو را نیز به همراه داشته باشند.

 استاندار قم با تاکید بر توسعه استان در مسیر 
شعار سال، مبارزه با قاچاق کالا و ارز را از الزام های 

اساسی تحقق جهش تولید دانست.
بهرام سرمست در جلسه کمیسیون برنامه ریزی، 
هماهنگی و نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
استان که در سالن جلسه های کرامت استانداری 
قم برگزار شد، با اشاره به لزوم تلاش همه بخش ها در 
راستای تحقق شعار سال و حرکت در مسیر جهش 
تولید، اظهار داشت: یکی از برنامه های حمایتی 
با  مبارزه  استان،  در  تولید  جهش  زمینه  در  مهم 
قاچاق کالا و ارز است که باید با جدیت بیشتر تداوم 
یابد استاندار قم اقدام های استان در زمینه مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز طی سال های گذشته را مورد توجه 
قرار داد و اضافه کرد: هماهنگی و تعامل با استان 
های همجوار و مرزی در اجرای هرچه بهتر فعالیت 
های مبارزه با پدیده قاچاق کالا و ارز نقشی اساسی 
دارد که مکاتبه های لازم در این زمینه با مسئولان 

کشور صورت گرفته است.

وی به خودروهای توقیفی مربوط به قاچاق در 
استان اشاره و تصریح کرد: ضروری است دستگاه 
های انتظامی و قضایی طرح برخورد عملیاتی و 

بازدارنده در این زمینه را تدوین و ارائه دهند.
استاندار قم با تاکید بر ضرورت تعامل و همگرایی 
همه بخش ها در راستای مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
در استان، ادامه داد: کار گروهی و فرا سازمانی در 

این حوزه نقشی حیاتی دارد.
ایجاد بستر  زمینه  استان در  اقدام های  به  وی 
کاهش قاچاق کالا و ارز اشاره و گفت: حمایت از 
تولید کنندگان حوزه دام و طیور، کشاورزان و سایر 
محصول های تولیدی از اقدام های مهمی است 
که می تواند با اطلاع رسانی صحیح از طریق رسانه 
های جمعی و صدا و سیما در زمینه کاهش تقاضا 
در عرصه محصولات قاچاق نقشی اثر گذار داشته 

باشد.
وی در این زمینه ادامه داد: بارندگی های امسال 
و کثرت نعمت برای کشاورزان را در برداشته و باید 

با قطع دست واسطه گران، در زمینه اجرای برنامه 
ریزی های خرید تضمینی محصولات کشاورزی و 
تامین نیاز استان در طول سال اقدامات لازم انجام 

شود.
سرمست به تامین نهاده های دامی طیور اشاره 
و اضافه کرد: اشتراک گذاری بین دستگاهی آمار و 
اطلاعات در زمینه عرضه و تقاضای محصولات دام 
و طیور می تواند به تکمیل زنجیره تامین مایحتاج 

ضروری در استان بیانجامد.
قاچاق دام از استان یکی دیگر از موضوع های 
مدنظر استاندار قم بود که در این مورد تاکید کرد: 
هماهنگی و همگرایی با استان های همجوار در این 
راستا در دستور کار قرار گیرد تا با اعمال راهکارهایی 
چون پلاک کوبی دام ها از معضل قاچاق دام استان 

پیشگیری شود.
 در این جلسه گزارش دستگاه ذیربط در حوزه 
مبارزه با قاچاق کالا و آمار کشفیات کالا، ارز و اقلام 

اساسی ارائه شد.

استاندار قم 

مبارزه با قاچاق کالا و ارز از الزامام های تحقق جهش تولید است


